
خطیب  جمعه قم :
دانشگاه ها نباید به باشگاه های سیاسی 

تبدیل شوند
خطیب جمعه قم گفت: رویکرد جریان ضد انقلاب در سیاسی 
کردن دانشگاه ها و ایجاد حاشیه و غلبه آن بر متن وظایف اصلی 
دانشجویی است؛ سّم مهلک این است که دانشگاه ها به باشگاه های 
سیاسی تبدیل شوند. آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های 
نماز جمعه این هفته قم که در مصلای قدس این شهر برگزار شد 
گفت: مناسبت های این ایام رشته اتصالی است که گذشته و امروز و 

فردا را به هم متصل می کند. امام جمعه قم گفت: ... صفحه 1

علی ربیعی:
هم افزایی سلایق مختلف سیاسی 

موجب رشد کشور می شود
 دستیار ویژه رییس جمهور در امور اجتماعی گفت:هم افزایی 
و همراهی سلایق مختلف سیاسی برای رفع مشکلات، موجب 
توسعه کشور در همه حوزه ها می شود. علی ربیعی روز پنجشنبه در 
حاشیه بازدید از موسسه نیکوکاری کاشانه مهر شهرستان کاشان 
افزود: متاسفانه در گذشته هر دولتی سر کار می آمد، هر مشکلی 
را با عنوان "مسبب وضع موجود" توجیه می کردو شاهد بودیم که 
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استاندار قم تاکید کرد:

اتمام پروژه های 
نهضت ملی مسکن

در موعد مقرر

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم:

بلاتکلیفی 800 میلیارد تومان
هزینه درپروژه های 

هسته مرکزی

رئیس کل دادگستری استان قم:

جلوگیری از اطاله 
دادرسی مطالبه 

مردمی است

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان  قم؛

رشد ۱۳ درصدی
 ارائه تسهیلات بانکی
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معاون  قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص(:

 متروی قم سریع تر راه اندازی شود
درسالروز شهادت حضرت فاطمه )س ( صورت گرفت:

تشییع باشکوه 
لاله های فاطمی 

قهرمان قمی پارالمپیک :
توان  یابی بن بستی 
برای قهرمانی نیست

 روز پنجشنبه در سالروز شهادت حضرت فاطمه 
زهرا )س (همه مادران قم، مادر شهید بودند و پیکر 
مطهر سه شهید گمنام را با اشک های خود بدرقه و 
تشییع کردند. به  گزارش ایمان، در سالروز شهادت 
شهید  سه  مطهر  پیکر  )س(  زهرا  فاطمه  حضرت 

گمنام در شهر مقدس قم تشییع شد؛ از ساعت ...

قهرمان  قمی پارالمپیک گفت: محدودیت به خاطر 
وجود معلولیت را ورزشکاران توان یاب تبدیل به موفقیت 
زحمت  ورزشکاران  دیگر  برابر  چند  مطمئناً  و  کردند 
می کشند تا پرچم کشور را به اهتزاز در بیاورند و باعث 
خوشحالی مردم و رهبر معظم انقلاب شوند.به گزارش 

ایمان ،حسین گلستانی متولد ۷ اسفند ۱۳۷۰ در ...
عکس: احمد ظهرابی

همکاری دولت و ملت 
شرط عبور از چالش ها 

 بیان صادقانه مشکلات و چالش های موجود 
آمارهای  ارائه  یا  پنهان کاری  به جای  در جامعه، 
غیرواقعی ، می تواند به تقویت سرمایه اجتماعی 
کمک کند. وقتی مردم ببینند مسئولان به وجود 
آنها  حل  پی  در  و  می کنند  اعتراف  مشکلات 
هستند، اعتمادشان به نظام و نهادهای دولتی 
افزایش می یابد. سرمایه اجتماعی به معنای روابط 
نهادها در جامعه  و  افراد  میان  اعتماد  و  متقابل 
است. با افزایش اعتماد عمومی، مردم بیشتر تمایل دارند در فرآیندهای اجتماعی 
و سیاسی مشارکت کنند و این امر به تقویت وفاق ملی کمک می کند. وفاق به معنای 
همبستگی و همکاری میان گروه ها و اقشار مختلف جامعه است. گفتمان شفافیت و 
جلب اعتماد عمومی که دکتر پزشکیان با نام وفاق مطرح می کند، بر اهمیت صداقت 
در بیان مشکلات و ارائه اطلاعات تأکید دارد. این رویکرد نه تنها به تقویت سرمایه 
اجتماعی کمک می کند بلکه می تواند زمینه ساز وفاق ملی و مشارکت فعال تر مردم 
در فرآیندهای اجتماعی و سیاسی باشد. با ایجاد فضایی از اعتماد، جامعه می تواند 
به سوی توسعه پایدار و همبستگی حرکت کند. در این میان به نظر می رسد دولت 
چهاردهم در این راستا مصمم بوده و درصدد است با یک کار جهادی و رویکرد وفاق 
و کار کارشناسی، گام به گام بحران ها را رفع و این عقب ماندگی حاصل از عملکرد 

نادرست دولت ها را جبران کند.
باید به این نکته اشاره کنم که اکنون دولتی روی کار است که صادقانه در تلاش برای 
خدمت به مردم و ایجاد تغییرات مثبت و بهبود شرایط زندگی آنهاست. در این راستا 
اهمیت همکاری میان دولت و مردم دوچندان می شود. اگر مردم با دولت همکاری 
کرده و در کنار آن قرار گیرند، می توانیم از سختی ها عبور کنیم و به صرفه جویی در 
انرژی و دیگر مسائل اقتصادی بپردازیم. این همکاری می تواند کمک کننده باشد تا 

از بحران ها عبور کرده و به سمت آینده ای بهتر حرکت کنیم.
این کشور، مردم در شرایط  اشاره می کنم؛ در  ژاپن  به تجربه  نمونه،  به عنوان 
سخت با هم همکاری می کنند و به صرفه جویی در مصرف انرژی می پردازند. این 
فرهنگ همکاری و مسئولیت پذیری نشان دهنده آن است که چگونه می توان در برابر 
چالش ها ایستادگی کرد و با همدلی و همفکری به راه حل های مؤثر دست یافت. این 
نوع فرهنگ می تواند الگوی خوبی برای ایران باشد و ما باید تلاش کنیم تا چنین 
روحیه ای در جامعه تقویت شود. همچنین امیدوارم دولت با استفاده از کارشناسان 
و افراد متخصص بتواند گشایش هایی برای مردم ایجاد کند. وجود متخصصان و 
کارشناسان در هر حوزه می تواند به دولت برای اتخاذ تصمیمات بهتر کمک کرده و 
مشکلات را به شکل مؤثرتری حل کند. این امیدواری باعث افزایش اعتماد عمومی 
به دولت و برنامه های آن می شود و مردم را ترغیب می کند تا بیشتر در فرآیندهای 
اجتماعی و اقتصادی مشارکت کنند. به ایرانیانی که خارج از کشور هستند نیز اشاره 

می کنم. این افراد می توانند پل ارتباطی برای جذب سرمایه و تکنولوژی باشند. 
بازگشت یا همکاری ایرانیان مقیم خارج می تواند به توسعه کشور کمک شایانی 
کند. آنها با تجربیات و دانش خود می توانند به رشد اقتصادی و اجتماعی ایران یاری 
رسانند. این امر نه تنها به نفع کشور است بلکه می تواند به ایجاد روابط مثبت بین 
ایرانیان داخل و خارج از کشور نیز منجر شود. همچنین در شرایط کنونی بر اهمیت 
گفت وگو و تعامل به جای دعوا و تنش تأکید می کنم. در حال حاضر، نیاز داریم به 
جای ایجاد تنش های بی مورد، با یکدیگر گفت وگو و راه حل های مشترک پیدا کنیم. 
این رویکرد می تواند به ایجاد فضایی مثبت برای حل مشکلات کمک کند و زمینه ساز 
پیشرفت های بزرگ تری باشد. با توجه به مسائلی که بیان شد، اهمیت همکاری بین 
دولت و مردم، امید به آینده و استفاده از تجربیات بین المللی تأکید می شود. این 
نگرش می تواند به ایجاد یک جامعه قوی تر و مقاوم تر در برابر چالش ها کمک کند. 
ما باید با همدیگر کار کرده، یکدیگر را حمایت و با هم به سوی آینده ای روشن تر 
حرکت کنیم. تنها با همکاری و همدلی است که می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم و به 

هدف های بزرگ تری دست یابیم.
*اقتصاددان

با اهدای لوح سپاس  صورت گرفت:

قدردانی معاون دادگستری قم
 از خدمات شرکت گاز 

معاون اجتماعی و پیشگری از وقوع جرم دادگستری استان قم با اهدای لوح 
از مدیرعامل شرکت گاز استان در زمینه ارائه خدمات به مردم قدردانی کرد.

سعید کاویانی در دیدار با مرتضی خوش لهجه، مدیرعامل شرکت گاز استان 
قم، اظهار کرد: امنیت و آرامش هر جامعه ای نیازمند آینده نگری و تلاش 
صادقانه و خستگی ناپذیر مسئولان است که با بهره گیری از تخصص، تجربه 

و تعهد خود از هیچ تلاشی در زمینه ارائه خدمات به مردم کوتاهی نمی کنند.
وی تعامل شرکت گاز استان قم با ذی نفعان را مطلوب توصیف کرد و در 
ادامه افزود: نحوه تعامل با ذی نفعان، اطلاع رسانی و توجیه جوامع هدف 
در خصوص ناترازی جریان انرژی در کشور و همچنین اجرای فرآیندهای 
حفاظتی و حراستی در راستای صیانت از تأسیسات گاز، نقش مهمی در 
جلوگیری از وقوع جرایم مرتبط با حوزه شرکت گاز داشته است که این اقدام 

جای قدردانی دارد.
معاون اجتماعی و پیشگری از وقوع جرم دادگستری استان قم همچنین در 
پیامی به معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، به نیابت از دستگاه 
قضایی استان در حوزه پیشگرانه از سیاست های شرکت ملی گاز ایران در 

راستای پیشگیری از وقوع جرایم مرتبط با حوزه کاری شرکت گاز تشکر کرد.
شایان ذکر است در ابتدای این دیدار، مدیرعامل شرکت گاز استان قم به ارائه 
گزارشی از آخرین وضعیت مصرف گاز طبیعی و جلسات توجیهی با مدیران 

ادارات و دستگاه های استان، نمایندگان صنایع و اصناف مختلف پرداخت.
 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم خبرداد:

مسمومیت ۶ نفر در یک مهمان سرای 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: گاز 
گرفتگی در یکی از مراکز اقامتی خصوصی در شهر قم منجربه مسمومیت ۶ 

نفر شد.
سید محمد جواد سجادی روز جمعه در گفت و گویی افزود: بامداد روزجمعه 
مرکز  به  خصوصی  اقامتی  مراکز  از  یکی  در  خانواده  یک  گرفتگی  گاز   ،

فرماندهی آتش نشانی قم اعلام شد.
وی گفت: بلافاصله ۲ دستگاه خودرو به همراه ۶ نفر آتش نشان به محل 

حادثه اعزام شدند.
وی ادامه داد: در این حادثه که مسمومیت برای یک خانواده ۶ نفره ایجاد 
شده بود تمامی ۶ نفر توسط نیروهای عملیاتی آتش نشانی از محل خارج و به 

عوامل اورژانس تحویل و به بیمارستان منتقل و مداوا گردیدند.
سجادی اضافه کرد: تیم بررسی علت حادثه با استفاده از دستگاه گاز سنج ، 

نشت گاز منواکسید کربن در محیط را علت حادثه اعلام کرد.
وی با بیان این که خوشبختانه حادثه فوق خسارت جانی در پی نداشت 
افزود: عدم وجود سنسور های گاز co و سیستم های ایمنی در برخی از مراکز 

اقامتی خصوصی باعث ایجاد اینگونه حوادث می شود.

جعفر خیرخواهان*

کردن  سیاسی  در  انقلاب  ضد  جریان  رویکرد  گفت:  قم  جمعه  خطیب 
دانشگاه ها و ایجاد حاشیه و غلبه آن بر متن وظایف اصلی دانشجویی است؛ سّم 

مهلک این است که دانشگاه ها به باشگاه های سیاسی تبدیل شوند.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه این هفته قم که در 
مصلای قدس این شهر برگزار شد گفت: مناسبت های این ایام رشته اتصالی 

است که گذشته و امروز و فردا را به هم متصل می کند.
امام جمعه قم گفت: یادآوری فضای حاکم بر ایران پس از کودتای ۲۸ مرداد 
به این خاطر است که نتیجه آن اتحاد و همبستگی استکبار جهانی و به خاک و 
خون کشیدن دانشجویان در دانشگاه تهران بود و دانشجویان شهید ۱۶ آذر ماه 

را به روزی ماندگار برای ایران تبدیل کردند.
وی تصریح کرد: امروز دانشگاه باید محل تولید علم و دانشجویان نیز باید به 
دنبال کسب علم باشند و فعالیت های آنان در حوزه سیاسی نیز باید برای کشور و 
مردم مفید باشد. وی اضافه کرد: ایجاد حاشیه و غلبه بر متن رسالت دانشجویی 

و تبدیل شدن به باشگاه سیاسی از خواسته های دشمنان است.
آیت الله سعیدی گفت: یکی از درس های مهمی که از زندگی حضرت می توان 
گرفت آن است که در راه تحقق زندگی اهل بیت علیهم السلام باید با تمام وجود 
مقاومت کرد و ایام فاطمیه فرصت خوبی برای تبیین منطق مقاومت است که این 

منطق موجب هراس استکبار است.
وی افزود: امروز رژیم صهیونیستی تمام تلاش خود را برای نابودی مقاومت به 

کار بسته و اقدامات آنان در غزه و لبنان و سوریه را شاهدیم.
امام جمعه قم ابراز کرد: استکبار جهانی می خواهد مردم را از صحنه جهاد 
و مقاومت مأیوس کنند و فاطمه زهرا سلام الله علیها در این عرصه الگو است 
و نمونه تاسی و الگوگیری را در کلام امام زمان )عج( مشاهده می کنیم که آن 
حضرت مأموریت مبارزه با مستکبرین را برعهده دارند و می فرمایند، اسوه حسنه 

من دختر پیامبر است.
وی بیان کرد: تا کسی حجت خدا و تضمین کننده و تأیید کننده از سوی 
خداوند نباشد، نمی تواند رهبری جامعه را بر عهده بگیرد و همگان باید حضرت 

زهرا سلام الله علیها را در تمام عرصه ها اسوه و الگوی خود انتخاب کنند.
ملت ایران هرگز به اسارت مجدد آمریکای باج گیر تن نخواهد داد

تولیت حرم بانوی کرامت با اشاره به برخی سخنان عده ای در خصوص مذاکره 
با آمریکا و استکبار گفت: ارتباط و مذاکره با آمریکا امروز بار دیگر مطرح شده 
و باید دانست که آمریکا باج گیر است و می خواهد ایران از تمامی عرصه ها و 
خطوط قرمز خود دست بسته خارج شود، در حالی که ملت ما انقلاب کرده تا 
از این وابستگی ها خارج شود و ملت ما هرگز به اسارت مجدد آمریکا تن نخواهد 
دارد و آمریکا نیز بداند که آرزوی به اسارت درآوردن مجدد ایران را به گور خواهد 

برد.
خطیب جمعه قم با بیان اینکه ملت ما پیرو مکتب فاطمی است افزود: ملت 
بزرگ ایران از پیروی مکتب فاطمی به رهبر مقام معظم رهبری و تداوم راه پر 
افتخار شهدا دست بر نخواهند داشت و روز شهادت حضرت زهرا سلام الله 

علیها و برگزاری تشییع شهدا گمنام شاهد پیام عزتمندانه مردم ایران بودیم.

خطیب  جمعه قم :

دانشگاه ها نباید به باشگاه های سیاسی تبدیل شوند

معاون اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد: 

حضور گسترده پرندگان مهاجر در تالاب های قم
صفحه 6صفحه  8

صفحه 8

صفحه 8

شانزدهم  مناسبت  به  پیامی  در  قم  استاندار 
آذر، روز دانشجو در پیامی اظهار کرد: دانشگاه 
و مظهر  دانایی  و  اندیشه  و  علم  نماد  دانشجو  و 

پیشرفت و بالندگی یک جامعه است.
از آن روز  بهنام جو که نسخه ای  اکبر  پیام  در 
است:  آمده  گرفت  قرار  اختیارایمان   در  جمعه 
حماسه ۱۶ آذر به عنوان نماد استکبارستیزی، 
استقلال خواهی و عدالت جویی ملت بزرگ ایران 

در تاریخ این سرزمین بزرگ می درخشد.
پیام ادامه یافته است: بزرگداشت این واقعه به 
آگاه  و  متعهد  جامعه  عملی  ورود  مطلع  عنوان 
دانشگاهی کشور به صحنه مبارزات ضد استکباری 
و تجلی نقش آفرینی آنان در شکل گیری و تداوم 
حیات انقلاب اسلامی بسیار مهم و از ابعاد مختلف 

حائز اهمیت اساسی است.
پیام حاکی است: قشر فرهیخته و گفتمان ساز 
دانشجو با تکیه بر مبانی اعتقادی و ارزشی و تاسی 
به روحیه کمال خواهی و آرمان مسئولیت پذیری، 
همواره نقش پیشگامی خود در مقاطع حساس و 

سرنوشت ساز تاریخ کشورمان را به شایستگی ایفا 
کرده است.

آگاه  دانشجویان  نیز  امروز  افزاید:  می  پیام 
و  راهبردها  درک  با  و  کنونی  حساس  شرایط  به 
ترفندهای دشمن، مصمم و هوشیارتر از همیشه 

در عرصه صیانت از منافع ملی و دفاع از عزت و 
العین قرار  با نصب  و  اقتدار نظام حضور داشته 
دادن توصیه ها و فرامین امامین انقلاب، به دنبال 
و  روشن  های  افق  گشودن  و  ملی  وفاق  تقویت 
امیدبخشی در مسیر تعالی علمی و پیشرفت کشور 

هستند.
استاندار قم ضمن گرامی داشت یاد و خاطره 
شهیدان والا مقام انقلاب اسلامی به ویژه شهدای 
پرافتخار عرصه علم و دانش، فرارسیدن روز دانشجو 
را به همه دانشجویان، دانشگاهیان و تلاش گران 
عرصه علمی ایران اسلامی و قم مقدس تبریک 

عرض کرده است.
روز دانشجو، به یاد سه دانشجو که هنگام اعتراض 
رییس  معاون  نیکسون  ریچارد  رسمی  دیدار  به 
جمهور وقت ایالات متحده آمریکا و همچنین از 
سرگیری روابط ایران با بریتانیا، در تاریخ ۱۶ آذر 
۱۳۳۲ )حدود چهار ماه پس از کودتای ۲۸ مرداد 
همان سال( در دانشگاه تهران نقش بر زمین شدند 

گرامی داشته می شود.

استاندار قم:

 دانشجو نماد علم و اندیشه و مظهر بالندگی یک جامعه است
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هشدار به پزشکیان!
 در روزهای اخیر در خبرها آمده بود که 
آقای همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
متوقف  باید  را  پنهان  »یارانه  اند:  گفته 
کنیم. ایراد پرداخت یارانه پنهان این است 
که به آن افرادی که باید برسد، نمی رسد 
)خبرگزاری دانشجو/ ۱۱ آذر ۱4۰۳(. این 
بسیار  مخاطبان  گوشهای  برای  جملات 
گذشته  دهه  یک  از  بیش  در  و  آشناست 
بارها و بارها شنیده شده است. کافی است جملات رؤسای پیشین را 

مرور کنیم:
شهید رئیسی، رئیس جمهور در پنجمین گفتگوی زنده تلویزیونی: 
»اصلاح نحوه پرداخت یارانه کالاهای اساسی کار سختی است، اما 
از این تصمیم سخت فرار کرد« )سایت اطلاع رسانی ریاست  نباید 

جمهوری/ ۱9 اردیبهشت ۱4۰۱(
میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و بودجه: »۸۵ میلیارد دلار یارانه 
پنهان در کشور پرداخت می شود که عمده آن را پر درآمدها مصرف 
می کنند، در حالی که کسی نسبت به این موضوع اعتراض ندارد، اما 

دولت سعی بر تغییر این روال دارد« )خبرگزاری شانا/ ۲۲ آذر ۱4۰۰(.
در  باید حذف شود. وی  ها  »یارانه  رئیس جمهور گفت:  روحانی، 
دیدار اعضای هیات دولت با رهبر معظم انقلاب اسلامی بر لزوم حذف 
تدریجی یارانه ها تأکید کرد«. )سایت اطلاع رسانی ریاست جمهوری/ 

4 شهریور ۱۳94(.
نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه : »طرح 
 ۲۱  / ایران  )روزنامه  پنهان«  یارانه  تومان  میلیارد  هزار   9۳4 حذف 

فروردین ۱۳9۸(.
محمود احمدی نژاد، رئیس جمهوری ایران با حضور در تلویزیون دولتی 
ایران، آغاز اجرای قانون هدفمند کردن یارانه ها را رسماً اعلام کرد. او 
گفت که از صبح روز ۲۸ آذر، حامل های انرژی، آب و نان در سراسر ایران 

با بهای جدید ارائه خواهند شد )خبرگزاری ایسنا / ۲۷ آذر ۱۳۸9(.
این جملات نشان می دهد که این مسیر پیشنهادی وزیر اقتصاد بارها و 
بارها پیموده شده است. اکنون سؤال این است که چرا ما این تجارب یک 
دهه خود را مورد استفاده قرار نمی دهیم و مروری بر نتایج گذشته نمی 
کنیم؟ آیا بهتر نیست پیش از هر اقدامی، یک بار این مسیر طی شده 
مورد ارزیابی قرار گیرد؟ آیا تاکنون رؤسا با خود فکر کرده اند که این حذف 
مداوم یارانه های به قول ایشان پنهان، چه نتایج و ثمراتی داشته و آیا به 
اهداف خود رسیده است؟ آیا رسانه ها این وظیفه را انجام داده اند که 
یک بار این مسیرِ پر تکرار را مرور کنند و با استفاده از آمار رسمی و نظرات 

صاحبنظران، واقعیتی که در این یک دهه اتفاق افتاده، تبیین نمایند؟
آنچه از نتایج ظاهری عیان است، تورم، گرانی، بالا رفتن نرخ ارز، 
مسکن، خودرو و... به عنوان واقعیت هایی است که مردمان عادی در 
طول بیش از یک دهه و با اجرای مداوم این سیاست و سیاستهای مشابه 
- که در همه دولت ها از اصولگرا گرفته تا اصلاح طلب اجرا شده- با 
پوست و گوشت خود لمس کرده اند و این نشان می دهد که یک جای 

کار ایراد دارد و لذا نیازمند ایستادن و نگاه به روندِ طی شده است.
اگر بدون چنین بررسی و ارزیابی، این سیاست دوباره اجرا شود، اساساً 
میتوان پرسید تفاوت این دولت با دولتهای پیشین چیست؟ این دولت 
نیز در اقتصاد همان مسیری را می رود که دولت های پیش از آن پیموده 
اند و لذا می توان انتظار داشت که دوباره همان واقعیت ها و نتایج بروز و 
ظهور یابد. بنابراین باید به آقای پزشکیان هشدار داد که تا پیش از آنکه 
دیر شود، ارزیابی از مسیری که در گذشته طی شده، داشته باشید و الا 

این مسیری که دولت شما در پیش گرفته، راه به ناکجاآباد خواهد برد.

معاون اول رئیس جمهور: 

حقوق معلولان در اولویت اقدامات 
بودجه ای قرار دارد

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به عنوان مترقی قانون حمایت از 
حقوق معلولان تأکید کرد: پیش فرض قانون گذار حقوق معلولان است 
که باید حتما رعایت شود و راهبرد دولت چهاردهم این است که حقوق 

معلولان در اولویت اقدامات بودجه ای دولتی قرار گیرد.
کمیته  جلسه  در  )چهارشنبه(  شامگاه  جمهور  رئیس  اول  معاون 
هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون حمایت از معلولان که همزمان با 
هفته معلولان برگزار شد، با تأکید بر اینکه حقوق معلولان نباید به هیچ 
عنوان نادیده گرفته شود، تصریح کرد: در کنار حقوق مادی حفظ 
جایگاه، منزلت، احترام و فراهم کردن ابزار و وسایل کاری و معیشتی 
معلولان حائز اهمیت اساسی است که باید در این راستا تسهیل گری 

لازم به عمل آید.
محمدرضا عارف به اختصاص سهمیه ۳ درصدی استخدامی معلولان 
در دستگاه های دولتی و اجرایی اشاره و تصریح کرد: دولت چهاردهم 
برای استخدام معلولان و اجرای این مصوبه بسیار جدی و مصصم 
است چرا که تجربه کاری جامعه معلولان نشان داده است که عملکرد 
آنان به مراتب بهتر بوده و رضایت مردمی از نحوه کار و عملکرد آنها در 

نظرسنجی ها مشهود است.
عارف با تأکید بر ضرورت اجرای مصوبات باقیمانده از ۶9 مصوبه 
کمیته هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون حمایت از معلولان افزود: 
از  نشده  اجرایی  که  مصوب  موارد  از  گزارشی  کمیته  این  دبیرخانه 
دستگاه ها تهیه نماید تا دستگاه های دولتی و اجرایی در خصوص علت 
عدم اجرای این مصوبات پاسخگو باشند و در کنار آن ۶9 مصوبه دوره 
قبل ارزیابی شود و نتیجه آن در جلسه بعدی کمیته هماهنگی و نظارت 
بر اجرای قانون حمایت از معلولان ارائه شود. وی افزود: در راستای 
مصوبات این کمیته اگر بند و آیین نامه ای را دستگاهی اجرایی نکرده 
است باید دلایل لازم را ارائه کند و در صورت کوتاهی عذرخواهی نماید و 

اگر موانعی پیش روی بوده باید هر چه سریعتر مشخص کند.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه باید در جامعه حقوق معلولان 
در کنار سالمندان فرهنگ سازی و برای آحاد مردم تبیین شود، ادامه 
داد: نگاه ما به جامعه معلولان به عنوان یک فرد ناتوان نیست که باید در 
فرهنگ عمومی مردم اصلاح شود. امروز شاهد هستیم جامعه معلولان 

به ویژه بخش علمی و دانشگاهی بسیار برجسته و ممتاز هستند.
در  تا  خواست  اجرایی  دستگاه های  همچنین  و  وزرا  از  همچنین  عارف 
مناصب و سمَت های مدیریتی از معلولان استفاده شود. وی با اشاره به اجرای 
مواد قانونی مناسب سازی کلیه اماکن عمومی جهت استفاده افراد دارای 
معلولیت، تأکید کرد: دستگاه های اجرایی و دولتی موظف هستند مناسب 

سازی اماکن خود برای معلولان را با اولویت در دستور کار خود قرار دهند.
همچنین در این جلسه احمد میدری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در این جلسه با تأکید بر تخصیص اعتبارات لازم برای اجرای قانون 
حمایت از معلولان تصریح کرد: رئیس جمهور دستور داده است تا 
گزارشی از بخش هایی از قانون حمایت از معلولان که تاکنون اجرایی 

نشده است هر چه سریع تر تهیه شود.

اخبار

 علی ربیعی:

هم افزایی سلایق مختلف سیاسی
 موجب رشد کشور می شود

 دستیار ویژه رییس جمهور در امور اجتماعی گفت:هم افزایی و همراهی 
توسعه کشور در همه  برای رفع مشکلات، موجب  سلایق مختلف سیاسی 

حوزه ها می شود.
علی ربیعی روز پنجشنبه در حاشیه بازدید از موسسه نیکوکاری کاشانه مهر 
شهرستان کاشان افزود: متاسفانه در گذشته هر دولتی سر کار می آمد، هر 
با عنوان "مسبب وضع موجود" توجیه می کردو شاهد بودیم که  مشکلی را 
یکدست سازی همدستانه نتیجه ای ندارد اما با هم بودن در کنار وفاق نتیجه 

می دهد.
وی اظهار کرد:وقتی در عمل بخواهیم وفاق را معنا کنیم ،باید از ظرفیت فردی 
که در انتخابات به ما را نداده هم استفاده کنیم،ما شاهدیم در دولت چهاردهم 
حتی کسی که دیدگاه انتقادی نسبت به شخص رئیس جمهور داشته،به عنوان 

وزیر یا استاندار از طرف دولت منصوب شده است.
دستیار ویژه رییس جمهور در امور اجتماعی بیان کرد:وفاق روشی برای ایجاد 
همفکری و هم نظری برای رفع مشکلات کشور است و تلاش داریم بین همه 

ظرفیت های ملی وفاق ایجاد کنیم.
ربیعی گفت:هرچه ظرفیت ملی از احزاب،گروه ها و جریان های مختلف در 
کشور وجود دارد باید با وفاق و هم افزایی با یکدیگر در راستای رفع مشکلات 

کشور گام بردارند.
وی اظهار کرد:نخبگانی که تاکنون در جامعه به درستی دیده نشده اند و به 
گونه ای بیرون مانده اند از ظرفیتشان استفاده شود،یکی از مشکلات ما تاکنون 
و  خارجی،فرهنگی،اجتماعی  سیاست  حوزه  ،در  بوده  مشترک  فهم  عدم 

اقتصادی عدم فهم مشترک وجود داشته است.
ربیعی گفت:وفاق در گام نخست ائتلاف نظری و همفکری برای رفع مشکلات 

کشور ایجاد می کند و در گام دوم ظرفیت افزایی می کند.
تشکل های سیاسی  و  احزاب  نخبگان  بین  یعنی  افزود:وفاق عمومی  وی 
مفاهمه ایجاد شود، که بخشی از آن وفاق با حاکمیت است و در سطح دیگر آن 

وفاق با مردم و جامعه تعریف می شود.
و  مدنی،تشکل ها  نهادهای  با  وفاق  یعنی  مردم  با  کرد:وفاق  اظهار  وی 

موسسه های خیریه و غیره و در سطح پایین تر آن وفاق در خانواده هاست.
 

معاون  حقوقی رئیس جمهور:

 بخشی از قانون عفاف و حجاب
 باید اصلاح شود

معاون حقوقی رئیس جمهور با بیان اینکه بخشی از قانون عفاف و حجاب به 
این شکل کنونی به طور قطع قابلیت اجرا ندارد، گفت: در مقام آسیب شناسی 

تقاضای من این است که فرصتی به وجود بیاید تا این قانون اصلاح شود.
مجید انصاری چهارشنبه شب در گفت وگوی تلویزیونی درباره قانون عفاف و 
حجاب افزود: آمادگی داریم تا با طراحان قانون و کارشناسان، نواقص اجرایی و 
مشکلاتی که برای شهروندان و برای اشتغال و ... به وجود می آورد را شناسایی 

کنیم.
وی ادامه داد: تقاضای بنده این است که همانطور که تاکنون در عدم ابلاغ 
قانون تدبیر اندیشیده شده، تدبیری اتخاذ شود تا فرصتی داده شود برای 
تهیه اصلاحیه و این اصلاحیه به مجلس داده شود و قانون بعد از اصلاح 

ابلاغ شود.
انصاری به موضوع اشتغال اشاره کرد و اظهار داشت: در حوزه اشتغال با توجه 
به جمعیت جوان تحصیلکرده و هرم سنی در سن ازدواج و هم در سن اشتغال، 
به رغم همه سرمایه گذاری و زحمات دولت های مختلف، دچار کاستی های 

بسیاری هستیم. 
وی تأکید کرد: در حوزه آزادی های فردی اعمال سلیقه های شخصی داریم و 

محدودیت هایی اعمال می شود.
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: در بحث گزینش  افراد برای اشتغال در 
دانشگاه ها و سایر مراکز مشکلاتی داریم. شهروندان که 4۰ سال است در دامن 
جمهوری اسلامی به دنیا آمده و آنها را آموزش داده است، باید ببینیم کجای کار 
مشکل داشته است که امروز سیاست های گزینش سختگیرانه را اعمال می کنیم 

و به بهانه های مختلف افراد کنار گذاشته می شوند.
 

  عراقچی در تماس تلفنی با همتای مصری تاکید کرد:

حمایت ایران از سوریه در مبارزه 
با گروه های تروریستی

وزیر امور خارجه در تماس تلفنی با همتای مصری خود ضمن تشریح نتایج 
گفتگوهای انجام شده با مقامات سوریه و ترکیه در جریان سفر اخیرش به دمشق 

و آنکارا، بر حمایت از دولت، ارتش و ملت سوریه تاکید کرد.
سیدعباس عراقچی رئیس دستگاه دیپلماسی ایران و بدر عبدالعاطی وزیر 
خارجه جمهوری عربی مصر، چهارشنبه شب در یک تماس تلفنی در خصوص 

تحولات منطقه با تمرکز بر تحولات سوریه رایزنی و تبادل نظر کردند.
عراقچی ضمن تشریح نتایج گفت و گوهای انجام شده با مقامات سوریه و ترکیه 
در جریان سفر اخیرش به دمشق و آنکارا، بر سیاست ثابت جمهوری اسلامی 
ایران در حمایت از دولت، ارتش و ملت سوریه برای مبارزه با گروه های تروریستی 

تاکید کرد.
وی همچنین فعال شدن مجدد گروه های تروریستی در سوریه و گسترش 
آن در منطقه را خطری جدی برای صلح، ثبات و امنیت منطقه دانست و ادامه 
تلاش ها و رایزنی های دیپلماتیک میان بازیگران موثر منطقه برای مقابله با این 

خطر را ضروری دانست.
وزیر خارجه مصر نیز با اشاره به تماس های تلفنی روزهای اخیرش با وزرای امور 
خارجه تعدادی از کشورها، بر سیاست کشورش در حمایت از حاکمیت، تمامیت 

سرزمینی و نهادهای قانونی سوریه تاکید کرد.
طرفین برای ادامه تماس ها و رایزنی ها توافق کردند.

 
سخنگوی وزارت خارجه: 

 دبیرکل  ناتو پاسخگوی ناامنی تحمیل شده 
بر جهان باشد

سخنگوی وزارت خارجه گفت: دبیرکل جدید ناتو بهتر است پاسخگوی ناامنی 
فزاینده ای باشد که به دلیل سیاست های تحریک آمیز و تمامیت خواهانه برخی 

اعضای ناتو بر جهان و از جمله بر اروپا تحمیل شده است.
اسماعیل بقایی سخنگوی صبح روز پنجشنبه ۱۵ آذر در صفحه شخصی 
خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:  دبیرکل جدید  ناتو که مدعی است 
روان شناسی رییس جمهور منتخب آمریکا را خوب می داند اصرار عجیبی به 

تعیین تکلیف برای دولت آینده آمریکا دارد.
وی افزود: نسخه نویسی آقای دبیرکل چیزی نیست جز ترغیب به ستیزه جویی 
به هیچ عنوان  نامیمون  رویکرد  این  از طریق دوقطبی سازی جهان.  بیشتر 

مسئولانه نیست.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: آقای دبیرکل بهتر است پاسخگوی 
ناامنی فزاینده ای باشد که به دلیل سیاست های تحریک آمیز و تمامیت خواهانه 

برخی اعضای ناتو بر جهان و از جمله بر اروپا تحمیل شده است.

بشیر معتمدی*

رئیس جمهور با اشاره به گفتگوهای سازنده خود با رئیس جمهور چین در 
حاشیه اجلاس سران بریکس در قازان روسیه، گفت: از نخستین روزهای 
آغاز فعالیت خود به عنوان رئیس دولت، به دنبال اجرای توافق جامع با طرف 

چینی هستم.
مسعود پزشکیان بعد از ظهر روز چهارشنبه در دیدار »ژانگ گوا چینگ« 
معاون نخست وزیر چین با اشاره به گفتگوهای سازنده خود با رئیس جمهور 
گفت:  روسیه،  قازان  در  بریکس  سران  اجلاس  حاشیه  در  کشور  این 
همکاری های ایران و چین از گذشته های دور همواره دوستانه و صمیمی بوده 

و امروز نیز روابط دو کشور راهبردی است.
وی با بیان اینکه از نخستین روزهای آغاز فعالیت خود به عنوان رئیس دولت، 
به دنبال اجرای توافق جامع با طرف چینی هستم، افزود: در دیدار اخیر با 
آقای »شی جین پینگ« تفاهم های خوبی داشتیم و سفر شما به تهران برای 
پیگیری این تفاهم ها نیز گواه عزم دولت چین برای گسترش روابط با ایران 

است.
دنبال  به  بین المللی  عرصه  در  آمریکا  اینکه  به  اشاره  با  رئیس جمهور 
تمامیت خواهی و یکجانبه گرایی است، تصریح کرد: مصمم به گسترش 
همکاری های خود با چین و روسیه در راستای مقابله با یکجانبه گرایی هستیم.
معاون نخست وزیر چین نیز در این دیدار ضمن ابلاغ سلام های گرم و 
بهترین آرزوهای رئیس جمهور کشورش به دکتر پزشکیان گفت: جمهوری 
اسلامی ایران کشوری بزرگ و مهم در منطقه و دارای نقش آفرینی سازنده و 

موثر در عرصه بین المللی است.
 »ژانگ گوا چینگ« با بیان اینکه به منظور پیگیری تفاهم های روسای 
جمهور دو کشور در قازان به ایران سفر کرده است، خاطرنشان کرد: ایران 
برای چین شریکی راهبردی و مهم است و نگاه خود به روابط با شما را بر 
مبنای گسترش و تحکیم روابط استراتژیک و بلندمدت تنظیم کرده ایم. از 
تشریک مساعی جمهوری اسلامی برای تعمیق روابط فیمابین خرسندیم و 
در عرصه روابط دوجانبه و نیز تعاملات دو کشور در سازمان های بین المللی 

همکاری های مفیدی برای مقابله با یکجانبه گرایی داریم.

رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که ما هرگز نباید از مسیر و یاد 
شهدا غافل شویم، گفت: باید تلاش کنیم مسیر شهدا، امام راحل و عزت کشور 

را مبتنی بر سنت های الهی و فرهنگ اهل بیت ادامه دهیم.
محمدباقر قالیباف روز پنج شنبه در مراسم تشییع شهدای گمنام دفاع 
مقدس در دانشگاه تهران اظهار داشت: رزمندگان از همین نقاط در سراسر 
کشور با بدرقه خانواده هایشان به میدان دفاع مقدس رفتند. در شب های 
عملیات دنبال سربند »یا فاطمه الزهرا« بودند و سر خود را به خدا می سپردند. 
وی افزود: این شهدای گمنام همان کسانی هستند که در مکتب قرآن و اهل 
بیت تربیت شدند. در دامن مادرانی پرورش یافتند که پیروان حضرت زهرا)س( 
بودند. این بانوی بزرگ اولین مدافعی بود که در برابر ظلم در تاریخ اسلام ایستاد 

و شهدا هم در همین راه گام برداشتند. 
قالیباف با تاکید بر اینکه امروز هرگز نباید از مسیر شهدا و راه امام شهدا غافل 
شویم بیان کرد: مسئولیت سنگینی متوجه ماست. باید از خدا بخواهیم که 
ما را یک لحظه به خودمان وا نگذارد و در حق هم دعا کنیم که مسیر عزت 
کشور و شهدا را ادامه دهیم. وی ادامه داد: خدای دوران دفاع مقدس و انقلاب 

اسلامی همان خدای امروز است و ما بندگان خدا باید در همان مسیر حرکت 
کنیم. جسم و جان خودمان را ارزان نفروشیم. چرا که تنها مشتری ما خداست 
و بهشت وعده الهی است. رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ما در 
طول حیاتمان کاری را جز برای خدا انجام ندهیم. امام خمینی)ره( فرمودند: 
کار برای خدا نه دلسردی دارد و نه خستگی، اگر یک روز احساس خستگی 
کردیم، احساس دلسردی کردیم مطمئن باشید که آن کار برای دیگران است، 
برای نام است، برای قدرت است، برای نان است، برای مقام هست و گرنه 
کار برای خدا اجرش را هم خدا می دهد. انسان اگر این باور را داشته باشد 
هرگز در زندگی ناامید نمی شود و هرگز فشار دشمنان او را از پا در نمی آورد. 
این ها فرهنگ شهداست.  قالیباف تاکید کرد: برای افتخار و عزت ما چیزی 
بهتر از شهادت نیست. ولی خدا پیروزی را هم وعده داده است. باید در مقابل 
صهیونسیت ها که وحشی هستند و بویی از انسانیت نبردند، ایستاد.  رئیس 
مجلس شورای اسلامی گفت: باید با عقلانیت انقلابی و مدیریت و خلاقیت 
بتوانیم بر مشکلات امروزه کشور غلبه کنیم. اگر مجاهدانه تلاش کنیم موفق 

می شویم و خدا به ما کمک خواهد کرد.

رئیس مجلس شورای اسلامی: 

با عقلانیت انقلابی می توانیم به مشکلات غلبه کنیم

پزشکیان در دیدار معاون نخست وزیر چین ؛ 

اجرای توافق جامع میان ایران و چین را با جدیت پیگیری می کنیم

دولت  گفت:  دولت  رسانی  اطلاع  شورای  دبیر 
و  آمیز  توهین  جملات  و  عبارات  چهاردهم 
غیراخلاقی را نه زیبنده فضای سیاسی و اجتماعی 

کشور و نه پیش برنده و حلال مشکلات می داند.
محمد گلزاری در واکنش به انتشار برخی مطالب 
توهین آمیز خطاب به دولت و رئیس جمهور در 
محور  با  چهاردهم  دولت  گفت:  اخیر  روزهای 
قراردادن گفتمان وفاق ملی، از هر انتقاد منصفانه 
و سازنده که به پیشبرد اهداف کلان کشور و حل 
می کند،  استقبال  کند،  کمک  مردم  مشکلات 
و  آمیز  توهین  جملات  و  عبارات  برخی  بیان  اما 
غیراخلاقی را نه زیبنده فضای سیاسی و اجتماعی 

کشور و نه پیش برنده و حلال مشکلات می داند.
گفت وگوی  از  پس  متأسفانه  داد:  ادامه  وی 
تلویریونی رئیس جمهور پزشکیان با مردم ایران که 
در آن تنها بخش اندکی از کوه مشکلات برجای 

مانده از سال های گذشته با زبانی صادقانه و شفاف 
با مردم بیان شد، برخی از کاربران فضای مجازی و 
رسانه ها با ادبیاتی نامناسب و غیراخلاقی دولت و 

شخص رئیس جمهور را هدف قرار دادند.
گلزاری با تاکید بر اینکه عفاف در گفتار و کلمات 
و متخلق به اخلاق اسلامی بودن، امری انسانی و 
دینی است، تصریح کرد: انتظار می رود، مدعیان 
دل مشغولی به عفاف در جامعه بیش از دیگران 

مقید به آن باشند.
داد:  ادامه  دولت  رسانی  اطلاع  شورای  دبیر 
آموزه های دینی و اخلاقی به ما آموخته است، آنان 
که عفت کلام و اخلاق عملی را رعایت نمی کنند، 
نمی توانند مروجان مناسبی برای امر به معروف و 
نهی از منکر باشند. دولت چهاردهم رفع مشکلات 
درگیر  را  خود  که  می داند  آن  از  مهم تر  را  کشور 
حواشی این چنینی کند. اما این امر نافی وظایف 

و  قانون  رعایت  در  نظارتی  و  قضائی  نهادهای 
پیگیری حقوق شهروندی نیست.

وی اضافه کرد: طبیعی است که افکار عمومی به 
عنوان وجدان بیدار جامعه، از خود می پرسد که اگر 
در سال های گذشته چنین ادبیاتی به کار رفته بود، 

واکنش نهادهای مسئول چه بود؟
گلزاری گفت: فراموش نکنیم که ما پیروان دینی 
هستیم که امام اول آن حضرت امیر المومنین )ع( 
حتی در واکنش به فردی که به لشکریان دشمن 
هدایت  ما  »هدف  فرمودند  بود،  کرده  فحاشی 
و  اخلاقی  ایمانی،  جامعه  ساختن  و  انسان ها 
اسلامی است که با بددهنی محقق نمی شود و 
من این را نمی پسندم.« امید است که همه مردم به 
خصوص آنان که مسئولیتی در کشور دارند، وفادار 
دینی  اسوه های  و  بزرگان  آموزه های  به  پایبند  و 

باشند.

دبیر شورای اطلاع رسانی دولت :

عبارات توهین آمیز و غیراخلاقی حلال مشکلات نیست

رئیس قوه قضاییه گفت: قوانین، دستورالعمل ها و 
آیین نامه ها باید از نهایت استحکام و اتقان برخوردار 
باشند که به تغییر مداوم آنها نیازی نباشد که البته 
این موارد، وحی مُنزل نیستند و می توان متناسب با 
اقتضائات زمان، نسبت به اصلاح و تکمیل آنها اقدام 

کرد.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی 
اژه ای روز چهارشنبه در مراسم چهل ودومین سالروز 
استمرار  به  اشاره  با  اداری  عدالت  دیوان  تأسیس 
جنایات سبعانه رژیم صهیونیستی با پشتیبانی آمریکا 
در منطقه غرب آسیا اظهار داشت: امروز دنیای شرک 
و نفاق و کفر دست در دست هم داده اند و با همه 
وجود و امکانات به مقابله با اسلام ناب پرداخته اند. 
کودک کش  رژیم  از  کفر  جبهه  عیار  تمام  حمایت 
غزه  در  رژیم  این  پیروزی  برای  فقط  صهیونیستی 
نیست بلکه هدف اصلی آنها خشکاندن ریشه های 

اسلام ناب و مقاومت محور است.
ضرورت  به  اشاره  با  ادامه  در  قضاییه  قوه  رئیس 
و در  و مقررات در کشور  قوانین  اتقان  و  استحکام 
عین حال وجود انعطاف برای اِعمال تحولات لازم در 
این قوانین و مقرره ها، گفت: قوانین، دستورالعمل ها 
و آیین نامه هایی را که تدوین می کنیم باید از نهایت 
استحکام و اتقان برخوردار باشند که نیازی به تغییر 

مداوم آنها نباشد اما در عین حال باید توجه کنیم که 
این موارد، وحی مُنزل نیستند و می توان متناسب 
با اقتضائات زمان، نسبت به اصلاح و تکمیل این 

قوانین و مقرره ها اقدام کرد.
و  درگیری  و  دعوا  با  گفت:  قضا  دستگاه  رئیس 
مقابله، کاری در کشور به پیش نمی رود؛ کسی ادعا 
نمی کند که همه با هم یک فکر و یک سلیقه داشته 
داریم  که  مشترکاتی  اساس  بر  بالاخره  اما  باشیم 
می توانیم یک زندگی مسالمت آمیز اجتماعی را در 
کنار هم داشته باشیم و بر این مبنا از گرفتاری ها و 

مشکلات بکاهیم.

افزود: در قوه قضاییه می توانیم  اژه ای  محسنی 
در این مسیر ایفای نقش کنیم؛ می توانیم از دامنه 
اختلافات بکاهیم؛ می توانیم حق مظلوم را از ظالم 
استیفا کنیم و یَد فردِ متجاوز و ظالم و زیاده خواه را 
قطع کنیم و به دفاع از مظلومی بپردازیم که نمی تواند 
یقیناً در قوه قضاییه در  را استیفا کند؛  حق خود 
همین مسیر حرکت می کنیم اما ضرورت دارد اهتمام 

و شتاب بیشتری در این راه داشته باشیم.
رئیس عدلیه تصریح کرد: دیوان عدالت اداری از 
ظرفیت های قانونی زیادی برخوردار است؛ از اینرو 
باید بتوانیم با توجه به شرایط زمانی حال و پیش رو 
مطلوب  ظرفیت های  همین  به  اتکا  با  همچنین 
قانونی، در جهت تامین منافع و مصالح آحاد مردم و 

کشور اقدامات بیشتر و مؤثرتری انجام دهیم.
عدالت  دیوان  در  داشت:  اظهار  قاضی القضات 
اداری و سایر بخش ها و مراجع قضایی باید نسبت به 
بهره گیری از روش های بهینه و استفاده از میانبرها 
اهتمام داشته باشیم؛ با توجه به شرایط زمانی کنونی 
همان  با  نتوان  شاید  دارد  وجود  که  اقتضائاتی  و 

مسیرها و روش های قبلی، امور را پیش برد.
محسنی اژه ای گفت: همه در قوه قضاییه باید در 
به روز کردن علم و دانش و آگاهی خود همچنین 

تجهیزات و ابزارهای کار خود مقیّد باشیم.

 رئیس قوه قضاییه: 

با دعوا و درگیری و مقابله، کاری در کشور به پیش نمی رود 

جانشین فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: به خود می بالیم که 
پشتیبان جبهه مقاومت هستیم و علنی در جهان اعلام کردیم که با ظالم مبارزه و 

از مظلوم دفاع می کنیم.
علی فدوی ظهر چهارشنبه در مراسم استقبال از شهید گمنام و یادواره ۸۳ شهید 
شهرستان کوهرنگ، اظهار کرد: درست است که سال ها از پایان جنگ تحمیلی 
گذشته است اما آئین ها و برنامه هایی در کشور برگزار می شود که یاد و نام شهدا را 

زنده می کند.
وی افزود: ده ها هزار مراسم در طول سال در سراسر کشور برای شهدا برقرار است 
و این خود برکت و عنایت بزرگی از سوی خداوند متعال است، برگزاری این مراسمات 
یادآور عظمت ها و آرمان هایی است که شهدا برای آن جان خود را از دست دادند و به 

ما یادآوری می کنند که طریقه آن ها را در پیش بگیریم.

جانشین فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: مراسمی که برای 
در  را  شهدا  متعال  خداوند  است،  خودمان  برای  واقع  در  می شود  برگزار  شهدا 
درجه ای قرار داده است که حتی نمی توانیم عظمت آن را تصور کنیم، یک شهید 

به همه مردم می تواند عنایت کند و خیر برساند.
فدوی افزود:شهدا بسیار والامقام هستند در همه شهرها و روستاها قبور مطهر 
شهدا واقع شده است و این یعنی پشتوانه های خوبی برای عاقبت بخیری یک 

مسلمان و شیعه هستند.
فدوی بیان کرد: ما به کمک و مدد شهدا احتیاج داریم چراکه شیاطین عالم 
قدرتمندتر از قبل شده اند، در زمیان های قدیم ابزار شیطان وجود نداشت اما امروزه 
این ابزار در خانه ها و در نزد مردم است، هم می توان از آن ها به درستی استفاده کرد 

و هم می توان آن را در راه ناصواب به کار برد.

سردار فدوی:
 پشتیبان جبهه مقاومت خواهیم ماند و به آن می بالیم
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فوق تخصص گوارش و کبد با بیان اینکه کبد وظایف بسیاری از جمله مسمومیت زدایی از 
متابولیت ها، ساخت پروتئین و تولید آنزیم های مورد نیاز برای هضم غذا، را برعهده دارد،گفت:بهترین 

راهکار مقابله با کبد چرب اصلاح سبک زندگی و انجام فعالیت های ورزشی است.
گروه سلامت خبرگزاری فارس: به تجمع چربی اضافی در کبد، بیماری کبد چرب گفته می شود. 
این تجمع چربی ناشی از مصرف زیاد الکل نیست. تجمع چربی در کبد به دنبال مصرف زیاد 
الکل، بیماری کبدی مرتبط با الکل است.بیماری کبد چرب شامل دو نوع: کبد چرب غیرالکلی و 
غیرالکلی است.کبد چرب غیرالکلی به معنی تجمع چربی در کبد بدون التهاب یا آسیب یا با آسیب 
کبدی کم است. این اختلال معمولًا پیشرفت نمی کند، با این حال، می تواند باعث بزرگ شدن کبد 
و بروز درد شود.التهاب و آسیب کبدی می تواند باعث فیبروز و پیشرفت بیماری به سمت سیروز 
کبدی شود. در سیروز، کبد زخمی و به طور دائم آسیب دیده است. این بیماری، نوع تهاجمی 
بیماری کبد چرب است.بیماری کبد چرب )غیرالکلی( شایع ترین شکل بیماری مزمن کبدی است 

که شیوع آن به طور فزاینده ای در سراسر جهان رو به افزایش است.
علی بهشتی نامدار،عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با اشاره به اینکه کبد دومین 
عضو بزرگ در بدن انسان است که با وزنی حدود ۱ تا ۱.۵ کیلوگرم بیش از یک لیتر خون را در هر 
دقیقه تصفیه می کند، خاطر نشان کرد: در واقع کبد فاکتور های مضر مواد غذایی را می گیرد و آنها 
را به صورت بدون ضرر وارد سیستم های دیگر بدن می کند.وی تصریح کرد: کبد به طور طبیعی 
خود را با سلول هایی ترمیم و پاکسازی می کند؛ اما اگر فاکتور های منفی وارد آن شده باشند، 
در این کار اختلال رخ می دهد و یکی از این فاکتور های منفی رسوب بیش از حد چربی در کبد 

است.بهشتی نامدار افزود: وجود چربی در کبد طبیعی است و اگر این میزان از چربی بیش از ۵ تا 
۱۰ درصد وزن کل کبد شود، فرد به بیماری کبد چرب دچار شده است؛ یعنی حالتی که کبد در 

شکستن چربی ها دچار مشکل شده است؛ در نتیجه چربی در کبد رسوب می کند.
فوق تخصص گوارش با بیان اینکه کبد چرب باعث هیچ علامتی نشده و بثورات پوستی ارتباطی 
با کبد چرب ندارد، عنوان کرد: کنترل دقیق دیابت و جلوگیری از اضافه وزن راهکار پیشگیری 
کننده از ابتلا به دیابت است.وی عنوان کرد: بی اشتهایی می تواند یکی از نشانه های بروز مشکل 
در کبد باشد به خصوص زمانی که اشتهای شما به طور ناگهانی تغییر می کند، ممکن است دلایلی 
مانند افسردگی و بیماری کبد وجود داشته باشد، خستگی مزمن، خواب نامنظم، مشکلات 
حافظه، نوسانات وزن، خارش پوست، زردی چشم ها و ادرار تیره، از نشانه های اختلال در عملکرد 
کبد است.فوق تخصص کبد با بیان اینکه چاقی از مهم ترین دلایل ابتلا به کبد چرب است، عنوان 
کرد: البته افزایش میزان چربی شکمی که با شاخص اندازه دور کمر اندازه گیری می شود، نسبت 
به چاقی کل بدن شاخص مهم تری برای بروز بیماری کبد چرب است.وی با اشاره به اینکه افزایش 
چربی خون از دیگر اجزای سندروم متابولیک است که با بیماری کبد چرب ارتباط دارد، گفت: 
بسیاری از بیماری ها مانند افزایش چربی های بد یا کلسترول و تری گلیسیرید در خون، سندرم 
 ،)hypothyroidism( متابولیک، سندرم تخمدان پلی کیستیک، دیابت نوع ۲، کم  کاری تیروئید
کم کاری غده هیپوفیز )hypopituitarism(، خطر ابتلا به بیماری کبد چرب غیرالکلی را افزایش 
می دهند. بهشتی نامدار با اشاره به اینکه به طور کلی تبعیت از رژیم های غذایی نادرست و مصرف 
هر روز غذا های فست فودی )سوسیس، کالباس، سس، پیتزا(، استرس های شغلی و خانوادگی 
بلند مدت، مصرف دارو های بدون مشاوره با پزشکان متخصص، شیوه زندگی بی فعالیت و نادرست 
و تبعات آن از قبیل چاقی و اضافه وزن در ابتلا به کبد چرب در بین سنین مختلف موثر است، بیان 
کرد: کاهش وزن مناسب و سالم، انتخاب مواد غذایی مناسب، کاهش چربی شکم به کمک ورزش 
کردن برای بیماران مبتلا به کبد چرب مفید است. دنبال کردن برنامه ورزشی روزانه وزن بدن را در 
حد مطلوب نگه می دارد و مانع بروز بسیاری از عارضه ها می شود.وی بیان کرد: تعدادی از بیماران 
کبد چرب به سمت نارسایی کبدی می روند و از سوی دیگر شیوع کبدچرب در دنیا افزایشی است 
از همین رو، احتمال خطر نیز افزایش می یابد؛ بنابراین بهترین راهکار مقابله با کبد چرب اصلاح 
سبک زندگی و انجام فعالیت های ورزشی است.عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با 
بیان اینکه کاهش دریافت کالری و افزایش تحرکات بدنی، اساس درمان فرد است، بیان کرد: ۱۰۰ 
گرم تنقلات حدود ۶۰۰ یا ۷۰۰ گرم کالری دار؛ بنابراین همین طور که باید در مصرف غذاهای 
چرب و شیرین رعایت اعتدال را داشت، در مصرف خرما، کشمش و توت نیز به عنوان شیرین 
کننده همراه چای، باید مراقبت کرد، زیرا قند این مواد غذایی نیز بالاست و خطر ابتلا به کبد چرب 

را افزایش می دهد.

سلامت

پیامدهای صافی کف پا

نوشیدن مداوم »قهوه« آری یا خیر

تحقیقات اخیر ارتباط بالقوه ای بین مصرف قهوه و ترکیب میکروبیوم روده را 
نشان می دهد که به مزایای سلامتی مرتبط با قهوه کمک می کند.

نام  به  باکتری  نوع  یک  سطح  است  ممکن  قهوه  خاص،  طور  به 
Lawsonibacter asaccharolyticus را به میزان قابل توجهی افزایش دهد.

مطالعه جدید، شواهد موجود را تقویت می کند که قهوه می تواند باعث رشد 
این باکتری در روده شود و به طور بالقوه به مزایای سلامتی مرتبط با قهوه 

کمک کند.
کارشناسان هشدار می دهند که هنوز برای نتیجه گیری قطعی زود است، 
اما ترکیب قهوه در رژیم غذایی ممکن است ترکیب میکروبیوم روده را بهبود 

ببخشد و از سلامت کلی حمایت کند.
مطالعات اخیر نشان می دهد که قهوه نیز ممکن است ارتباط مستقیمی با 

میکروبیوم روده ما داشته باشد.
در واقع، در سال ۲۰۲۱، محققان دریافتند که از میان بیش از ۱۵۰ غذای 
مورد مطالعه، این نوشیدنی محبوب قوی ترین ارتباط را با ترکیب میکروبیوم 
روده، به ویژه سطوح Lawsonibacter asaccharolyticus، در حدود ۱۰۰۰ 

نفر نشان داد.
اکنون، برای درک بهتر اثرات مصرف قهوه بر میکروبیوم روده، این تیم 
تحقیقاتی داده های رژیم غذایی و پزشکی بیش از ۲۲۸۰۰ فرد در ایالات 
متحده و بریتانیا را به علاوه اطلاعات در دسترس عموم از نزدیک به ۵4۲۰۰ 

نفر در سراسر جهان تجزیه و تحلیل کردند.
آنها داده های نمونه های مدفوع جمع آوری شده از قهوه نوشندگان و غیر 
مصرف کنندگان را برای شناسایی تفاوت ها در باکتری های روده آن ها مقایسه 

کردند.
این مطالعه چندین همبستگی را مشاهده کرد که قوی ترین آنها بین 
مصرف قهوه و L. asaccharolyticus بود: افرادی که قهوه می نوشیدند تا 
هشت برابر بیشتر از افرادی که قهوه نمی نوشیدند، این باکتری را داشتند. 

این الگو در سرتاسر کره زمین دیده شد.
در حالی که اثرات دقیق این باکتری بر سلامتی هنوز ناشناخته است، 
محققان بر این باورند که می توان آنها را با اثرات مربوط به نوشیدن قهوه 

مرتبط دانست.
تجزیه و تحلیل متابولیت های خون نشان داد که ترکیباتی مانند اسید 
کوئینیک و تریگونلین نیز به ویژه در مصرف کنندگان قهوه رایج است که با 

سطوح بالاتر L. asaccharolyticus مرتبط است.
قهوه های  و  دادند  انجام  آزمایشگاهی  آزمایش های  همچنین  محققان 
کافئین دار و بدون کافئین را به کشت های L. asaccharolyticus اضافه 
کردند که هر دو باعث افزایش رشد باکتری ها شدند. این نشان می دهد که 
ترکیبات موجود در قهوه، به غیر از کافئین، ممکن است مسئول تحریک رشد 

این باکتری باشند.
قهوه یکی از محبوب ترین نوشیدنی هایی است که در سراسر جهان مصرف 

می شود.

»کولیک کودکان« چه نشانه هایی دارد؟

فوق تخصص گوارش کودکان دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با اشاره 
نشانه های  از  شیرخواران  در  شبانه  طولانی  گریه های  و  بی قراری  اینکه  به 
ابتلا به کولیک شیرخوارگی است، گفت: یکی از نشانه  های اصلی کولیک 

شیرخوارگی این است که به طور مرتب و تا بازه زمانی خاصی تکرار می شود.
گروه سلامت خبرگزاری فارس:  کولیک نوزاد یا قولنج، گریه غیرقابل کنترل 
یک نوزاد سالم است که گاهی بیش از ۳ ساعت در روز طول می کشد. این 
گریه ها برای کودک، پرستار کودک و والدین بسیار ناراحت کننده است. نوزادان 
به دلایل مختلفی ممکن است گریه کنند. گاهی والدین هر چه فکر می کنند 
نمی توانند علت گریه کردن بی وقفه نوزاد را پیدا کنند. ممکن است دلیل گریه 
کردن نوزاد شما کولیک باشد. کولیک یک حالت شایع است که می تواند برای 
کودکان زیادی اتفاق بیفتد و والدین را نگران کند. یک مشکل شایع است که به 
نوزادان سالم در سه ماه اول زندگی  آسیب می رساند. این مشکل  برای بیش تر 
از سه ساعت در روز و بیش تر از سه روز در هفته و به مدت حداقل سه هفته به 

طول می انجامد.این وضعیت می تواند برای والدین بسیار ناراحت کننده باشد.
پزشکی  علوم  دانشگاه  کودکان  گوارش  استاد  حسینی،  امیرحسین 
شهیدبهشتی، با اشاره به اینکه کولیک یکی از شایع ترین مشکلات دوران 
شیرخوارگی است، اظهار کرد: این مشکل معمولا از هفته سوم تولد آغاز 
می شود.وی افزود: کولیک معمولا در تمام شیرخوارن از هفته سوم به بعد 
آغاز و تا پنج یا شش ماهگی ادامه دارد. دردهای کولیکی معمولا شب ها بیشتر 
می شوداین عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با اشاره به 
اینکه گریه  و بی قراری شدید، یکی از مهمترین نشانه های کولیک شیرخوارگی 
است، ادامه داد: دل دردهای شیرخواران در ساعت های خاصی از شبانه روز 
ایجاد می شود که معمولا از بعدازظهر تا نزدیک صبح متغیر است. وی ادامه 
داد: مشخصه کولیک شیرخوارگی این است که به طور مرتب و تا بازه زمانی 
خاصی تکرار می شود.حسینی با اشاره به اینکه شیرخوارن معمولا در طول 
روز آرام هستند و گریه و بی قراری با در آغوش گرفتن برطرف می شود، گفت: 

صدای سشوار، لالایی خواندن و تکان ها یا حرکات لرزشی آرام، برای بیشتر 
شیرخواران آرام بخش است. هر بی قراری و گریه در شیرخوار نشانه کولیک 
نیستعضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی ادامه داد: اگر 
شیرخواری طبق جدول، وزن گیری مناسبی نداشته باشد یا مدام در طول 
شبانه روز بی قرار و درحال گریه کردن باشد باید برای بررسی بیشتر به متخصص 
اطفال مراجعه کرد.وی یادآوری کرد: نشانه های کولیک شیرخوارگی با در 

آغوش گرفتن، همراه با تکان های آرام و راه رفتن، تسکین پیدا می کند.
فوق تخصص گوارش، کبد و اندوسکوپی کودکان و نوجوانان در ادامه دفع 
خون، خلط و بلغم از مدفوع، استفراغ های خونی و جهنده و افزایش فشار 
داخلی مغزی)به شکلی که درقسمت قدامی سر برجستگی مشاهده شود( 
را از عوامل اورژانسی برای بررسی بیشتر توسط پزشک عنوان کرد و افزود: 
بی قراری در پی بروز این نشانه ها، کولیک تلقی نمی شود و نیاز به مداخله فوری 
توسط پرشک وجود دارد. درمان علامتی کولیک شیرخوارگیحسینی با تاکید بر 
اینکه در صورتی که در معاینه شیرخوار هیچ گونه علامت خطر یا نکته مشکوکی 
یافت نشود، می توان علائم و نشانه های بی قراری و گریه شبانه را ابتلابه کولیک 
دانست، ادامه داد: در این صورت گام اول برای درمان شیرخوار، اطمینان 
بخشی و ارایه توضیحات لازم به والدین است، حمایت از والدین شیرخوار طی 
این دوران پراضطراب و خسته کننده یکی از مهم ترین اقدامات درمانی در سیر 

درمان کولیک شیرخوارگی است.
حسینی به راههای درمان نسبی کولیک در شیرخوارن اشاره کرد و افزود: 
باید توجه داشت که زمانی که نوزاد یا کودکتان در حال شیرخوردن است، هوای 
اضافی وراد معده نشود، اگر هوا وارد معده شیرخوارشود، بلع معده افزایش پیدا 
خواهد کرد و دل دردهای ناشی کولیک به مراتب بیشتر می شود.منع مصرف 
فست فود ها در مادرانی که کودکشان را با شیر خود تغذیه می کنندفوق تخصص 
گوارش، کبد و اندوسکوپی کودکان و نوجوانان دانشگاه پیروی از رژیم غذایی 
مناسب برای مادران را مورد تاکید قرار داد و گفت: مادر باید از مصرف غذاهای 
نفاخ، فست فودها، حبوبات، کاهو، سیر و پیاز خام پرهیز کند.وی انجام ماساژ 
روی کمر و شکم را یکی دیگر از راه های کاهش نشانه های کولیک دانست و 
اضافه کرد: استفاده از کیسه آب ولرم، گرفتن بادگلو، انجام حرکات لرزشی، 
لالایی خواندن وتکان دادن های آرام در گهواره از مهمترین راه های کم کردن 

دردهای کولیک در شیرخواران است.

مهمترین عامل ابتلا به »کبد چرب«

مقامات بهداشتی آمریکا می گویند حدود ۱.۶ میلیون 
 )IBD( نفر در این کشور تحت تاثیر بیماری التهابی روده

هستند.
طبق اعلام »بنیاد کرون و کولیت«، سالانه بیش از ۷۰ 

هزار مورد جدید IBD در ایالات متحده وجود دارد.
بیماری التهابی روده یک بیماری مزمن است که باعث 
التهاب در دستگاه گوارش می شود اما می تواند سایر 

اندام های بدن را نیز تحت تاثیر قرار دهد.
مایو  در  گوارش  متخصص  چدید«،  »ویکتور  دکتر 
کلینیک، توضیح می دهد که IBD چیست و چگونه می 

توان علائم آن را مدیریت کرد.
به گفته وی، IBD یک بیماری جدی و مزمن است. 
دو نوع اصلی IBD وجود دارد: بیماری کرون و کولیت 

اولسراتیو.
دکتر چدید می گوید: کولیت اولسراتیو تنها روده بزرگ را 
تحت تاثیر قرار می دهد و باعث التهاب در کل کولون می 
شود، در حالی که بیماری کرون می تواند در هر نقطه از 

دستگاه گوارش از دهان تا راست روده تاثیر بگذارد.
خستگی،  مقعدی،  خونریزی  اسهال،  اغلب  بیماران 

کاهش وزن و درد معده و مفاصل را تجربه می کنند.
بیماران ممکن  برخی  دکتر چدید توضیح می دهد: 
است به آنچه که ما آن را تظاهرات خارج روده ای بیماری 

التهابی روده می نامیم، دچار شوند و اینها می توانند بر 
اندام های دیگر تأثیر بگذارند. این به معنای اندام هایی 

است که فراتر از روده ها هستند.
هیچ درمان و علت دقیقی برای IBD وجود ندارد، اما 
همچنین،  دارد.  وجود  التهاب  کاهش  برای  داروهایی 
نظارت بر آنچه می خورید می تواند به کاهش برخی علائم 

کمک کند.
تمرکز  رژیم هایی  روی  باید  ما  می گوید:  چدید  دکتر 
کنیم که حاوی غذاهای ضدالتهابی و آنتی اکسیدان ها و 

غذاهای فرآوری شده کم هستند.
اکسپرس«،  »مدیکال  تخصصی  نشریه  گزارش  به 
درمان هایی برای مدیریت بیماری التهابی روده وجود دارد 

که عبارتند از:
- داروهای ضد التهاب

- سرکوبگرهای سیستم ایمنی
- آنتی بیوتیک ها

- تغذیه درمانی
- عمل جراحی

بیماری التهابی روده چیست؟

شواهد جمع آوری شده موجود نشان می دهد نوشیدن حدود هشت فنجان آب در روز واقعا 
برای بدن مفید است.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، دکتر »بنجامین بریر«، نویسنده ارشد این مطالعه 
از دانشگاه کالیفرنیا، توضیح داد: »طبق دانش ما، این اولین مطالعه ای است که مزایای مصرف 

آب بر نتایج بالینی را به طور گسترده ارزیابی می کند.«
بهترین شواهد مبنی بر اینکه مقدار زیاد آب برای شما مفید است، از مطالعاتی به دست آمده 
است که به قدرت آن در جلوگیری از سنگ کلیه و همچنین کمک به کاهش وزن افراد اشاره 
می کند. اگر سنگ کلیه داشته اید، شواهد نشان می دهد که نوشیدن هشت فنجان آب در روز 

می تواند به جلوگیری از عود آن کمک کند.
به نظر می رسد نوشیدن شش فنجان یا بیشتر آب در روز به کاهش وزن اضافی در بزرگسالان 

کمک می کند، اگرچه هشت فنجان در روز به کاهش وزن نوجوانان کمکی نمی کند.

همچنین اگر بزرگسالان مصرف آب خود را افزایش دهند، سردردها کاهش می یابد و آزمایشات 
دیگر نشان می دهد که آب زیاد می تواند به پیشگیری از میگرن و عفونت های دستگاه ادراری 

کمک کند.
مصرف حدود چهار فنجان آب در روز به افراد مبتلا به دیابت کمک می کند تا قند خون خود 

را کنترل کنند.
داده ها نشان داد نوشیدن آب بیشتر همچنین به بزرگسالان جوان کمک می کند تا فشار خون 

خود را به سطوح سالم کاهش دهند.
بریر هشدار داد، با این حال، ممکن است آب زیاد برای همه مناسب نباشد.

او گفت: »ما می دانیم که کم آبی بدن، به ویژه در افرادی که سابقه سنگ کلیه یا عفونت ادراری 
دارند، مضر است. از سوی دیگر، فردی که از تکرر ادرار در مواقعی رنج می برد، ممکن است از 

نوشیدن کمتر آب سود ببرد. یک رویکرد مشابه برای مصرف آب در همه وجود ندارد.«

نوشیدن زیاد آب برای بدن مفید است؟
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مدیر کل فنی و طراحی شهرداری قم خبرداد:

طراحی بوستان سلامت در شهرک قدس
مدیر کل فنی و طراحی شهرداری قم از طراحی یک بوستان با موضوع 

سلامت و به مساحت ۱۱ هکتار در شهرک قدس خبر داد.
لیلی نیک خلق احمدی در گفت وگویی اظهار کرد: امسال برای منطقه چهار 
شهرداری قم بوستان شهید شعبانیان با حدود ۸ هزار و ۲9۰ متر مربع طراحی 

شده است.
وی افزود: ساختمان فرهنگی و ورزشی دروازه ری با هزار و ۸۰۰ متر مساحت، 
طرح فضای سبز دروازه ری، طرح بوستان واقع در بلوار شهید موسوی و کوچه 
۲۶، یک فضای سبز در خیابان رسول دادخواه و پیاده روسازی در شهرک امام 

حسن از طراحی های دیگر معاونت فنی و طراحی شهرداری قم است.
مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم خاطرنشان کرد: طرح مناسب سازی 
خیابان کیوانفر در ضلع شمالی به سمت هفت تیر، طرح محوطه سازی و 
امام  خیابان  سازی  مناسب  اتوبوسرانی،  سازمان  سوخت  مخزن  جانمایی 
خمینی)ره( با رویکرد طراحی مبلمان شهری و ترافیکی و گذرگاه های عرضی 

از دیگر اقدامات انجام شده است.
نیک خلق احمدی اضافه کرد: طراحی بوستان جمهوری از ادامه خیابان 
وطن دوست تا انسجام و طراحی بوستانی به مساحت ۱۱ هکتار در شهرک 
قدس بین خیابان قدوسی و شهرک شهید سردار سلیمانی با مفهوم محوری 

سلامت توسط معاونت فنی و طراحی انجام گرفته است.
وی در خصوص بوستان سلامت تصریح کرد: کاربری های مختلفی برای این 
بوستان طراحی شد که یک قسمت برای کودکان ۲ تا 4 سال، ۶ تا ۱۰ سال و 

دیگر رده های سنی طراحی شده است.
مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم گفت: جانمایی مکان هایی برای بانوان، 
مکان هایی برای معلولین، بخش هایی برای انجام حرکات ورزشی، پیست 

دوچرخه و یک ساختمان ورزشی و فرهنگی در این بوستان انجام شده است.
نیک خلق احمدی با اشاره به سیاست مجموعه شهرداری قم برای طراحی 
ابتدا در  و ساخت بوستان های موضوعی، گفت: برای کودکان اوتیسم در 
بوستان غدیر یک منطقه با 4 هکتار طراحی شد اما اعلام کردند که این مکان از 
خانواده کودکان دور است و باید یک جایی در مرکز شهر برای دسترس پذیری 

بهتر باشد.
این کار  برای  نهایت بوستان اصناف ۱۵ خرداد  وی خاطرنشان کرد: در 

انتخاب شد تا دو یا سه روز در هفته در اختیار این عزیزان قرار گیرد.
مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم گفت: به کارگیری مجموعه ورزشی 
معلولین در چند بوستان پیش بینی شده و در بوستان سلامت نیز امکانات 

استفاده معلولین پیش بینی شده است.
 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد:

راهکار کاهش تصادف با عابران
 ایجاد گذرگاه عرضی

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: احداث گذرگاه های عرضی 
عابر پیاده یکی از اقدامات مهم برای کاهش تصادفات و بهبود وضعیت ترافیکی 

شهر قم به شمار می رود.
رضا خانه زاد یزدی در گفت وگویی اظهار کرد: احداث گذرگاه های عرضی 
عابر پیاده یکی از اقدامات مهم برای کاهش تصادفات و بهبود وضعیت ترافیکی 

شهر قم به شمار می رود.
وی از برگزاری جلسات متعدد برای بهبود نظارت و اطمینان از کیفیت اجرای 
پروژه ها خبر داد و افزود: ۲۵ گذرگاه های امن عرضی عابرپیاده در سطح شهر 

برنامه ریزی شده که از این تعداد ۶ مورد در مرحله تکمیل ابنیه فنی قرار دارد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: بلوار ۱۵ خرداد مقابل 
امامزاده شاه سید علی، خیابان ۲۲ بهمن تقاطع کانال آب، بلوار دانشگاه 
مقابل اورژانس، بلوار دانشگاه مقابل دانشگاه آزاد، بلوار امامت مقابل دانشگاه 
پیام نور، بلوار ولایت مقابل دانشگاه شهاب دانش از جمله ۶ گذرگاهی است که 

تا مرحله ابنیه فنی پیشرفت داشته و به ترتیب اولویت تکمیل می شود.
خانه زاد یزدی با تاکید بر اهمیت پروژه ها گفت: اجرای این گذرگاه ها تأثیر 

بسزایی در افزایش امنیت و کاهش خطرات برای عابران پیاده دارد.
وی از اجرای طرح روشنایی در گذرگاه های عابر پیاده خبر داد و خاطرنشان 
کرد: طرح روشنایی گذرگاه های امن عابر پیاده نیز در برنامه کاری قرار گرفته تا 

دید بهتری برای عابران و رانندگان فراهم شود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: با پیگیری مداوم و اجرای 
استاندارد این پروژه ها، امید است ایمنی معابر افزایش یافته و شرایط تردد در 

مناطق مختلف شهر، به ویژه نقاط پرتردد، بهبود پیدا کند.
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم:

رفع گلوگاه ها و تسهیل عبور و مرور 
با اجرای پروژه های عمرانی

مرور  و  عبور  در  تسهیل  منظور  به  گفت:  قم  شهرداری  دو  منطقه  مدیر 
شهروندان و کاهش ترافیک ، گلوگاه های ترافیکی در سطح منطقه با مشارکت 

شهروندان تملک و ساماندهی میشود.
به گزارش ندای قم ،سیدرضا حسینی در گفت وگویی از اجرای طرح های 
متعدد برای رفع گلوگاه های ترافیکی و بهبود عبور و مرور شهروندان خبر داد و 
اظهار کرد: یکی از برنامه های اصلی شهرداری در این منطقه، تعریض معابر و 
گذرها به منظور تسهیل در تردد شهروندان است. وی با اشاره به ۸ پروژه تملک 
در سال جاری افزود: تملک املاک بلوار جلال آل احمد، تملک املاک بلوار 
جمهوری، تملک املاک بلوار شهید سلیمانی، تملک املاک شهید سلیمانی، 
تملک املاک حریم کمربندی، تملک گلوگاه معابر کمتر توسعه یافته از جمله 
پروژه هایی است که در دستور کار مجموعه شهرداری قم قرار گرفته است. مدیر 
منطقه دو شهرداری قم اضافه کرد: همچنین می توان به تملک گلوگاه نبش 
کوچه ۵۲ خیابان توحید با اعتباری حدود ۱۰ میلیارد تومان و همچنین تملک 
ملکی در انتهای خیابان عرفان و همایی فصیح با اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد 

تومان به منظور کنترل و کاهش ترافیک در معابر اشاره کرد.
 

بانوان قمی از مصلی قدس تا حرم مطهر راهپیمایی کردند؛
اجتماع بانوان شهر قم با عنوان »ام المقاومه« 
اجتماع و حرکت مردمی بانوان فاطمی قم به مناسبت فرارسیدن ایام شهادت 

حضرت فاطمه زهرا)س( برگزار شد. 
به گزارش ایمان، اجتماع و حرکت مردمی بانوان فاطمی قم به مناسبت 
فرارسیدن ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( همراه با مراسم وداع با شهید 

گمنام و با محکومیت جنایات رژیم صهیونیستی در لبنان و غزه برگزار شد. 
این اجتماع مردم بانوان فاطمی در شهر قم از ساعت ۱4 تا ساعتی پیش از 
اذان مغرب  روز چهارشنبه ادامه داشت و بانوان از مصلی قدس تا حرم مطهر 
راهپیمایی کردند.  حمایت از ارزش های دینی و انقلابی، تاکید بر اهمیت 
مظلوم  ملت  از  حمایت  جامعه،  اعتقادی  ارکان  عنوان  به  عفاف  و  حجاب 
فلسطین و لبنان، محکوم کردن جنایات رژیم اشغالگر قدس و همدردی با 
کودکان و مادران در غزه و لبنان از مهم ترین مفاهیم مطرح شدن در این اجتماع 
بود.  در پایان بانوان تجمع کننده، بیانیه ای متشرک را امضا کردند که در آن 
ضمن محکومیت جنایات رژیم اشغالگر قدس، بر ضرورت حمایت از کودکان و 

زنان مظلوم فلسطینی تاکید کردند.

شهردار قم در دیدار با معاون شهردار شهر نبطیه:

ایمان حقیقی رمز موفقیت
 جبهه مقاومت است

شهردار قم با بیان اینکه اسرائیل نفس های آخرش را می کشد و وعده الهی 
نزدیک است گفت: اگر روحیه قوی و ایمان راسخ در جبهه مقاومت نبود، این 

پیروزی ها به دست نمی آمد.
سید مرتضی سقائیان نژاد روز چهارشنبه در جلسه ای با معاون شهردار شهر 
نبطیه به بررسی تحولات اخیر در منطقه پرداخت و اظهار کرد: ایستادگی و 
مقاومت ملت ها به ویژه مردم نبطیه و فلسطین، عامل پیروزی حق بر باطل 

خواهد بود.
وی با اشاره به شهادت سید حسن نصرالله و دیگر شهیدان مقاومت، افزود: 

پس از شهادت سید حسن نصرالله، روسیاهی برای دشمنان مقاومت است.
شهردار قم خاطرنشان کرد: اتفاقاتی که در سوریه و منطقه رخ داد، نشان از 
توطئه های دشمنان علیه جبهه مقاومت دارد، اما این مقاومت و پایداری مردم 

است که حق را پیروز خواهد کرد.
سقائیان نژاد تاکید کرد: شهدا زنده اند و رزق شان جاری است؛ آنچه مهم 

است، پیروزی نهایی حق علیه باطل است.
وی به تغییرات اجتماعی و سیاسی در منطقه و جهان اشاره و تاکید کرد: 

اسرائیل در حال سپری کردن آخرین روزهای خود است.
شهردار قم گفت: امروز در ایالات متحده بیش از ۵۰ درصد دانشجویان به 
حمایت از فلسطین برخاسته اند، این اتفاق بی سابقه نشان از بیداری عمومی 
دارد. سقائیان نژاد با بیان اینکه وعده الهی نزدیک است تصریح کرد: اسرائیل که 
روزگاری مهاجرپذیر بود، حالا شاهد مهاجرت معکوس است و هیبت دروغینش 

فرو ریخته است.
وی با تأکید بر نقش سید حسن نصرالله و شخصیت کاریزماتیک وی در ایجاد 
انسجام و وحدت مقاومت، عنوان کرد: وحدت و همبستگی در حزب الله و جبهه 
مقاومت بیش از پیش تقویت شده و مردم نبطیه با وجود پستی و بلندی های 
فراوان، همواره در کنار مقاومت بوده اند. شهردار قم اضافه کرد: اگر روحیه قوی 
و ایمان راسخ نبود، این پیروزی ها به دست نمی آمد، خداوند یاری گر ماست و شر 

دشمنان را به خودشان بازخواهد گرداند.
سقائیان نژاد با اشاره به اهمیت محوریت قرارگاه نصر در مدیریت و برنامه ریزی ها، 
بر ضرورت ادامه انسجام و همبستگی در جبهه مقاومت تأکید کرد و گفت: 
این اتفاقات عبرت هایی برای ما دارد، باید با بهره گیری از این تجارب و حفظ 

انسجام، مسیر مقاومت را ادامه دهیم تا شر دشمنان برای همیشه قطع شود.
 

با حضور مدیران استانی صورت گرفت :

افتتاح شعبه اقماری تامین اجتماعی 
شهرستان جعفرآباد 

شعبه اقماری تامین اجتماعی در جعفرآباد قم که از مطالبات مهم مردم این 
شهرستان بود، روز چهارشنبه در مراسمی با حضور مدیران استانی مورد بهره 

برداری قرار گرفت.
مدیرکل تامین اجتماعی قم در مراسم افتتاح این شعبه گفت: هدف از ایجاد 
این شعبه جلوگیری از رفت وآمد مردم شهرستان جعفرآباد و روستاهای اطراف 

به شهر قم است.
سید علی موسوی مدنی افزود: برای ارائه خدمات بهتر به بیمه شده ها تصمیم  
بر این است که شعب اقماری در شهرهای استان تاسیس شود و به مردم خدمات 

ارائه دهد.
وی اضافه کرد: هم اکنون تامین اجتماعی قم با چهار شعبه اصلی، ۲ شعبه 
اقماری و پنج کارگزاری رسمی به ۶۰ درصد از افراد تحت پوشش استان خدمات 

مختلف بیمه ای خود را ارائه می کند.
وی با تاکید بر اینکه شعب اقماری در خصوص ارائه خدمات هیچ تفاوتی با 
سایر شعب تامین اجتماعی ندارند، افزود: کارکنان شاغل در شعب اقماری 

آموزش های لازم را دریافت کرده اند.
موسوی بیان کرد: ثبت نام بیمه شده های اصلی و تبعی، لیست حق بیمه، 
امور بازنشستگان و مستمری بگیران، رسیدگی به سوابق بیمه شده ها و تعهدات 

کوتاه مدت در شعب اقماری تامین اجتماعی انجام می شود.
مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم نیز در این مراسم گفت: 
مجموعه تامین اجتماعی در قم خدمات رسانی خوبی به مراجعان دارد و دغدغه 
راه اندازی شعبه اقماری در شهرستان جعفرآباد هم اقدامی برای آسان کردن 

فرایند دریافت خدمات این سازمان توسط مردم در سایر نقاط استان می باشد.
حسین غریب افزود: پیگیری دسترسی بهتر مردم شهرهای استان قم به 
خدمات مختلف تامین اجتماعی به ویژه در حوزه درمان ضروری است و نیاز به 
حرکت جهادی دارد. فرماندار شهرستان جعفرآباد قم نیز با تقدیر از تلاش های 
اداره کل تامین اجتماعی استان در راستای افتتاح شعبه اقماری، گفت: مولفه 
هایی برای خدمت رسانی به بیمه شده ها و مستمری بگیران زیرپوشش تامین 
اجتماعی در دستور کار این سازمان قرار گرفته که عامل بسیار تاثیرگذاری در 
روند رو به رشد فعالیت های تامین اجتماعی در استان قم و به ویژه بخش های 
کم برخوردار بوده است. ذبیح الله عبداللهی، اطلاع رسانی، حُسن رفتار و انجام 
به موقع امور محوله در تامین اجتماعی را از ویژگی های بارز کارکنان این اداره کل 

و شعب تابعه در استان قم برشمرد.
با افتتاح شعبه اقماری تامین اجتماعی جعفرآباد، مردم این شهرستان دیگر 
برای انجام امور بیمه ای خود مسافت ۳۵ کیلومتری تا شعبه یک تامین اجتماعی 

قم را طی نخواهند کرد.
شهرستان جعفرآباد با وسعتی حدود ۶۵۰ کیلومترمربع در ۳۵ کیلومتری 

شمال غربی شهر قم قرار دارد.
 

رئیس شورای هماهنگی راه و شهرسازی استان قم :

طرح ویژه بافت تاریخی قم 
بازنگری می شود

مدیرکل و رئیس شورای هماهنگی راه و شهرسازی استان قم گفت: ما طی یک 
ماه آتی پروسه انتخاب مشاور را انجام می دهیم و ۶ ماه نیز فرصت مطالعه و پایش 

طرح بافت تاریخی و ترکیب استان اتفاق خواهد افتاد.
حسین زنجیرانی فراهانی در گفتگویی، با اشاره به طرح بازنگری بر طرح 
با همکاری تمام  تاریخی اظهار داشت: سال ۱4۰۱ یک طرحی  و  فرسوده 
دستگاه های مرتبط در استان تهیه شد و در کمیسیون ماده ۵ استان به تصویب 

رسید. در این طرح دانه های واجد ارزش مشخص شده بود. 
زنجیرانی گفت: باتوجه به اینکه میراث فرهنگی در بافت تاریخی رأی )وِتو( 
اظهارنظر دارد، همزمان با شروع، با مخالفت میراث فرهنگی در زمینه طرح 
دانه های باارزش، این طرح نیز متوقف شد. از طرفی مجدد این درخواست را 

دارند که طرح دیگری جایگزین شود. 
مدیرکل و رئیس شورای هماهنگی راه و شهرسازی استان قم در پاسخ به این 
سوال که برنامه ویژه استان برای موضوع بافت تاریخی چیست، بیان کرد: ما 
هفته گذشته مجدد با بازدیدی که به همراه استاندار محترم از محدوده تاریخی 
داشتیم مقرر شد تا مجدد مشاوری را که مورد تایید میراث فرهنگی باشد در 
اختیار بگیریم تا ظرف مدت ۶ ماه ارزیابی و طرح مدنظر میراث فرهنگی را تهیه 

کند و در مراجع استانی تایید شود و به تهران ارسال شود.
وی عنوان کرد: ما طی یک ماه آتی پروسه انتخاب مشاور را انجام می دهیم و ۶ 

ماه نیز فرصت مطالعه و پایش طرح و ترکیب استان اتفاق خواهد افتاد. 

 روز پنجشنبه در سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا )س (همه مادران قم، 
مادر شهید بودند و پیکر مطهر سه شهید گمنام را با اشک های خود بدرقه و 

تشییع کردند.
به  گزارش ایمان، در سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( پیکر مطهر 
سه شهید گمنام در شهر مقدس قم تشییع شد؛ از ساعت ۸ صبح شهر 
یکپارچه استقبال شده بود و لاله ها در میان خیل عظیم جمعیت در آغوش 
مادرانی جای گرفته اند که به جای مادران شهدای گمنام در گوش فرزندانشان 

لالایی های مادرانه و حزن انگیز می خواندند.
زائران و مردم انقلابی شهر مقدس قم امروز با شور و عشقی وصف ناشدنی 
پیکر مقدس این آلاله های سرخ را بر روی دستان پرمهرشان از حرم مطهر 
به سمت میدان جانبازان تشییع  حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 
کردند؛ جوانان و نوجوانانی که با احساساتی پاک و شور و عشق وصف ناشدنی 
برای بوسه بر تابوت پیکر مطهر این سه آلاله سرخ، اشک ماتم می ریختند نیز از 
جلوه های خاص و باشکوه این آیین بود. نوای دلنشین »شهید گمنام سلام« 
از سوی نوحه خوانان و مداحان در طول مسیر نیز فضایی شهدایی همزمان 
با شمیم عطر حضور این سه آلاله سرخ به شهر قم هدیه داده بود؛ همچنین 
مادران داغدار با چشمانی اشک آلود از خانواده های معزز شهدا با در دست 
داشتن تصاویری از فرزندان شهید و همرزمان این سه کبوتر خونین بال آمده 
بودند تا بلکه مرهمی بر زخم های کهنه خود و یادی از آن دوران طلایی هشت 

سال دفاع مقدس را به نظاره بنشینند.
فرمانده سپاه استان قم:

دشمن برای از بین بردن امنیت کشور تلاش می کند
همچنین فرمانده سپاه استان قم در اجتماع مردم قم برای تشییع شهدای 
گمنام دفاع مقدس یکی از تلاش های دشمنان را برنامه ریزی برای از بردن 

امنیت و آرامش ایران اسلامی برشمرد.
سردار محمدرضا موحد اظهار کرد: امروز به صورت همزمان در سراسر کشور 
۳۰۰ شهید گمنام تشییع می شود، شهدایی که هنوز پدر و مادرشان چشم به 
راه آن ها هستند و برخی از آن ها هنوز شب ها در خانه هایشان را نمی بندند تا 

پسران پشت درنماند.
وی خاطرنشان کرد: پیکر سه شهید گمنام تا میدان جانبازان تشییع و بعد از 
آن پیکر یکی از شهدا به مرکز حوزه های علمیه خواهران برده می شود تا در این 

مرکز به خاک سپرده شود.  
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( گفت: امروز اینجا هستیم تا پیام 
شهدا را دریافت کنیم و همانطور که رهبری فرمودند زنده نگه داشتن یاد و نام 
شهدا، کمتر از شهادت نیست و یکی از راه های مهم تداوم انقلاب اسلامی و 
رسیدن به تمدن نوین اسلامی انتقال پیام شهدا، حفظ راه و پاسداری از خون 
آن هاست که این امر وظیفه همه ما است، افرادی که مسئول هستند هم وظیفه 
سنگین تری بر دوش دارند. وی ادامه داد: امروز ما برای تکریم شهدا گردهم 
آمده ایم و تکریم شهدا یعنی تکریم جهاد و مجاهد فی سبیل الله و تشویق 
دیگران به مسیر شهدا؛ امروز ایران اقتدار و امنیت امروز خود را مدیون این 
شهدا و فرهنگ ایثار و شهادت است.  موحد تصریح کرد: در این دنیایی که 
همه دست به دست هم داده اند تا امنیت ایران اسلامی را بهم بریزند، به لطف 
خدا، تلاش رزمندگان و برکت خون شهدا کشور عزیز ما در امنیت است و این 
پیام شهداها است که اگر در راه خدا ایستادگی و مقاومت کردید نباید ترس 
و نگرانی داشته باشید.  وی افزود: تا به امروز خداوند متعال محافظ انقلاب، 
ملت و نظام بوده است و ما باید همه این پیروزی ها را از جانب خدا بدانیم و 
متوجه این موضوع باشیم که امروز دشمن در جنگ ترکیبی به دنبال ناامیدی 
و اندوهگین کردن ملت ایران است و جبهه مقاومتی که با تدبیر امامین انقلاب 
شکل گرفته، مورد هدف دشمن است اما پیام شهدا مایه رونق حیات معنوی ما 
است و بر این تاکید دارد که راه شهدا باید با قدرت و شدت ادامه پیدا کند تا به 

هدف اصلی خود که زمینه سازی برای ظهور است برسیم.
پیکر مطهر این سه شهید که ۲ نفر از آنان ۱۸ ساله و دیگری ۲۲ ساله هستند، 

در مناطق عملیاتی شلمچه و فکه تفحص و پیدا شدند.
یکی از پیکرهای مطهر شهدا در مرکز مدیریت حوزه علمیه خواهران واقع در 
بلوار امین به خاک سپرده شد و دو شهید دیگر برای انجام مراحل بعدی به 

معراج شهدای تهران منتقل شدند.

درسالروز شهادت حضرت فاطمه )س ( صورت گرفت:

تشییع باشکوه لاله های فاطمی 

دبیر رویداد شهریارِ شهرِ یار با اشاره به جمع آوری 
حدود ۶۱ میلیارد ریال کمک گروه های مختلف در این 
رویداد، گفت: این مبلغ از طریق قرارگاه مردمی نصر 
استان قم برای خدمات رسانی به پناه جویان لبنانی و 

بازسازی شهر نبطیه اختصاص داده خواهد شد
در  کلانترزاده  ،مهدی  قم  ندای  گزارش  به  
گفت وگویی درباره برگزاری رویداد بزرگ "شهریارِ شهرِ 
یار" در ۳ بخش افتتاحیه و آغاز کارگاه های هنری با 
حضور هنرمندان استان قم، بازارچه خیریه و مراسم 
و شهدای شهر  یادبود شهردار شهید احمد کحیل 
نبطیه، اظهار کرد: در مجموع این برنامه ها بالغ بر ۶۰ 
میلیارد و 4۰۰ میلیون ریال با نیت کمک به پناهجویان 
و آسیب دیدگان لبنانی از مردم نوع دوست استان قم 
جمع آوری شد. وی مجموع کمک های نقدی را بیش 
از ۲۲ میلیارد و هفتصد هزار ریال اعلام کرد و افزود: 
یک قطعه زمین به ارزش ۲۰ میلیارد ریال نیز از دیگر 

هدایای مردم قم در این رویداد بود.

دبیر اجرایی رویداد شهریارِ شهرِ یار آثار هنرمندان 
شرکت کننده در این رویداد را بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال 
عنوان کرد و ادامه داد: بخش دیگری از آثار که ثمره 
نگاه ارزشی و هنر دست اساتید عزیز استان قم است 
نیز پس از کارشناسی های لازم در بازارچه های خیریه 
از آن در همین مسیر هزینه  عرضه و درآمد حاصل 

خواهد شد.
 ۷ ارزش  به  طلا  اهدای  کرد:  تصریح  کلانترزاده 
میلیارد ریال، فروش یک روز سینماهای شهر قم به 
ارزش ۳۰۰ میلیون ریال و فروش یک تُن محصولات 
باغ انار به ارزش ۵۰۰ میلیون ریال از دیگر هدایای 
مردم قم با هدف کمک به عزیزان لبنانی و پذیرایی از 

پناه جویان حاضر در شهر مقدس قم بود.
کلانترزاده سازوکار اهدای این کمک های را از طریق 
قرارگاه مردمی نصر استان قم دانست و تصریح کرد: 
لبنانی حاضر در شهر  پناه جویان  پذیرایی  بر  علاوه 
قم و ارائه خدمات مورد نیاز آنان به صورت شایسته، 

بخشی از هزینه ها نیز از طریق همین قرارگاه در اختیار 
گروه های جهادی حاضر در کشور لبنان قرار می گیرد.
مردمی  کمک های  تداوم  ضرورت  بر  تأکید  با  وی 
برای جبهه مقاومت اسلامی به ویژه در کشور لبنان 
حملات  ویرانی های  بازسازی  برای  کمک  هدف  با 
رژیم منحوس اسرائیل، گفت: با توجه به قرابت های 
فرهنگی و عقیدتی میان مردم ایران و لبنان و به ویژه 
خواهرخواندگی شهر قم با شهر نبطیه، می بایست 

تمام توان خود را در یاری به مردم لبنان به کار گیریم.
دبیر اجرایی رویداد شهریارِ شهرِ یار در پایان ضمن 
تقدیر از مشارکت و همراهی دستگاه ها و نهادهای 
رویداد  این  مختلف  بخش های  برگزاری  در  مختلف 
ادامه  در  و  نزدیک  آینده  در  امیدواریم  گفت:  بزرگ 
پیروزی های جبهه مقاومت اسلامی شاهد بازسازی 
و  صهیونیستی  منحوس  رژیم  حملات  ویرانی های 
بازگشت غرورآفرین مردم غیور لبنان و شهر مذهبی 

نبطیه به محل زندگی خود باشیم.

دبیر رویداد شهریارِ شهرِ یار خبرداد:

کمک ۶۱ میلیارد ریالی قمی ها به مردم نبطیه لبنان 

از  کانون فرهنگی اجتماعی سلامت محله شهر قائم قم با هدف بهره گیری 
ظرفیت های مردم در مدیریت شرایط جامعه به بهره برداری رسید.

فرشید رضایی، مدیرکل دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت در آیین 
برگزار شد، گفت:  آذرماه  امروز ۱4  که  قم  کانون سلامت محله  دومین  افتتاح 
کانون های فرهنگی و اجتماعی سلامت از مهم ترین برنامه های معاونت بهداشت 
وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی برای مشارکت ساختارمند مردم در مدیریت 

شرایط اقتصادی و اجتماعی محلات و اعتلای فرهنگ و سواد سلامت هستند.
وی افزود: این کانون ها با هم افزایی، تعامل مستقیم و سازنده مردم و نمایندگان 
را فعالیت  دولتی در محلات، تشکل ها مردمی و ظرفیت های اجتماعی محله 
می کند. رضایی ادامه داد: در »برنامه سلامت خانواده با رویکرد محله محور« ساکنان 
محله و تیم سلامت با همراهی معتمدین و سازمان های فعال در امور فرهنگی 
اجتماعی محلات، پس از نیازسنجی و شناسایی اولویت های اجتماعی فرهنگی 
و مسائل اصلی سلامت محله به برنامه ریزی و سیاستگذاری مشترک محله محور 
می پردازند. مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت با بیان اینکه بررسی 
نتایج فعالیت های این گونه همکاری ها در سال گذشته نشان داد که اثربخشی 
بالا و قابل قبولی داشته است، افزود: دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی 

درمانی قم که طی سال های اخیر گام های ارزشمندی در جلب مشارکت مردمی 
و توانمندسازی داوطلبان سلامت محلات برداشته و انتظار می رود طی ماه ها و 
سال های آینده با مشارکت مردمی، شاهد بهبود شرایط اجتماعی در محلات هدف 
در این استان باشیم.   رضایی در ادامه با اشاره به چند وجهی بودن سلامت اظهار 
کرد: سلامت، پدیده ای پیچیده است که ریشه در شرایط فرهنگی و اجتماعی 
جامعه دارد؛ بنابراین رویکرد کانون های فرهنگی و اجتماعی سلامت محلات، 
رویکرد بالینی و درمانگر نبوده و سیاست تقدم پیشگیری بر درمان و نقش مردم در 
اعتلای فرهنگ سلامت را دنبال می کند. وی با بیان این که در طرح سلامت مردم 
محور اصلی پیگیری و حل مشکلات اجتماعی محلات هستند، خاطرنشان کرد: 
با پررنگ کردن نقش مردم امیدواریم مشکلات بهداشتی و اجتماعی در محلات پر 

آسیب تا حد زیادی کاهش یابد.
لازم به ذکراست؛ در 9 محله استان قم که دارای اولویت بیشتری برای انجام 
محله ها،  مشکلات  و  معضلات  کاهش  هدف  با  هستند  بهداشتی  مداخلات 
کانون های فرهنگی اجتماعی سلامت، افتتاح شود تا با بهره گیری از ظرفیت 
مردمی در کاهش و از بین بردن آسیب ها و چالش های اجتماعی و بهداشتی 

استفاده شود.

با هدف بهره گیری از ظرفیت های مردمی:

کانون فرهنگی اجتماعی سلامت در محله شهر قائم افتتاح شد

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی 
از  سلام الله علیها  معصومه  حضرت  حرم  اطراف 
ایجاد دفاتر تسهیلگری در محلات قم جهت پیشبرد 

پروژه های عمرانی خبر داد.
علیرضا خاکی در گفتگویی اظهار داشت: دفاتر 
تسهیلگری یکی از راه های تسهیل در انجام پروژه های 
با  این دفاتر مسئولین  عمرانی شهری است که در 
مشورت از اهالی و مردم پروژه های عمرانی را پیگیری 

نوسازی  بهسازی،  سازمان  مدیرعامل  می کنند. 
معصومه  حضرت  مطهر  حرم  اطراف  زیباسازی  و 
سلام الله علیها ادامه داد: دفاتر تسهیلگری به ویژه در 
مناطقی که در بافت فرسوده و تاریخی قرار دارند بسیار 
مهم است اولین دفتر تسهیلگری در محله دروازه برای 
ری  دروازه  شهدای  محله  شهری  بازآفرینی  پروژه 
در دستور کار قرار گرفت که موفق بود و توانست با 
مشورت از اهالی محل و گروه های اجتماعی تأثیرگذار 

این پروژه را با موفقیت به اتمام برساند.
وی ادامه داد: باتوجه به موفقیت دفاتر تسهیلگری 
دو دفتر تسهیلگری دیگر به زودی در دو محله دیگر 

احداث خواهد شد.
خاکی با اشاره به اینکه نوع فعالیت دفاتر تسهیلگری 
باتوجه به نوع محله ها متفاوت است، گفت: خدمات 
اقتصادی، خدمات اجتماعی و خدمات شهری ذیل 

دفاتر تسهیلگری به مردم ارائه می شود.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم خبر داد:

ایجاد دفاتر تسهیلگری در محلات 
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مدیرکل صمت استان قم خبرداد؛

انجام۳۰ هزار بازرسی صنفی
 تا پایان آبان ماه

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان 
آبان ماه بیش از ۳۰ هزار مورد بازرسی از فعالیت های صنفی در قم صورت 
گرفت که منجر به تشکیل پنج هزار و ۵۱4 پرونده تخلف به ارزش ۷۷۶ میلیارد 

و ۷9۲ میلیون ریال شد.
اکبر ابدالی در این رابطه بیان کرد: نظارت بر نحوه فعالیت اصناف در استان 
قم به صورت مستمر توسط بازرسان اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان 
با همکاری سایر دستگاه های مسئول در این خصوص صورت می گیرد و در 
مواردی که تخلف واحد صنفی اثبات شود پرونده آن تشکیل شده و برای 

رسیدگی در اختیار مراجع قانونی قرار می گیرد.
وی افزود: نگهداری و عرضه کالای قاچاق یکی از مهمترین تخلف هایی 
است که بازرسان ما برای مقابله با آن تمام تلاش خود را به کار گرفته اند، در 
همین رابطه طی هشت ماه سپری شده از سال جاری تعداد 4۸ پرونده تخلف 

مرتبط با قاچاق به ارزش بیش از 4۷ میلیارد ریال در قم تشکیل شد.
گفتنی است اصناف در استان قم به دلیل موقعیت خاص زیارتی آن و 
حضور سالانه میلیون ها زائر که به خدمات متنوع صنفی نیاز دارند، موقعیت 
ویژه ای دارند؛ در همین رابطه در این استان بیش از 4۰ هزار پروانه کسب در 

بخش های مختلف موجود است که خدمات مورد نیاز مردم را ارائه می دهند.
مسئولان این بخش تاکید دارند برای حمایت از فعالیت های صنفی در قم، 
تسهیلات بانکی مورد نیاز آنان در قالب های متنوع به متقاضیان پرداخت 
می شود و در این زمینه به دنبال جذب هرچه بیشتر اعتبارات ملی تعیین شده 

و پرداخت تسهیلات بیشتر به واحدهای صنفی فعال در استان هستند.
همچنین نظارت بر عملکرد اصناف موضوع مهم دیگری است که سازمان 
صنعت، معدن و تجارت قم با همکاری اتاق اصناف استان با جدیت آن را 
پیگیری می کند و اقشار مختلف مردم نیز می توانند هرگونه تخلف در حوزه 
فعالیت اصناف را به شماره ۱۲4 گزارش کنند تا موضوع مورد نظر توسط 

بازرسان بررسی شود.
 

کارشناس بازار طلا عنوان کرد:

روند صعودی قیمت ها در بازار طلا 
متاثر از نرخ ارز

کارشناس بازار طلا گفت: این هفته بازار طلای کشورمان متاثر از نرخ ارز 
بود و افزایش قیمت ارز سبب شد تا روند صعودی قیمت انواع سکه و طلا را 

شاهد باشیم.
»محمد کشتی آرای« اشاره به تحولات بازار طلا و سکه در یک هفته گذشته، 
افزود: روز پنجشنبه انس جهانی طلا با حدود ۲ دلار نوسان به ۲ هزار و ۶۵۲ 

دلار رسید که نسبت به ابتدای هفته بدون تغییر بود.
این کارشناس بازار طلا ادامه داد: بر این اساس، قیمت هر سکه بهار آزادی 
طرح قدیم با رشد ۵۰۰ هزار تومانی نسبت به ابتدای هفته به ۵۰ میلیون و 
۱۰۰ هزار تومان، سکه طرح جدید با رشد یک میلیون و 4۵۰ هزار تومانی 
هفتگی به ۵۲ میلیون و 4۵۰ هزار تومان، نیم سکه با رشد ۶۰۰ هزار تومانی 
هفتگی به ۲۷ میلیون و 4۰۰ هزار تومان، ربع سکه با افزایش ۶۰۰ هزار 
تومانی به ۱۷ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، سکه گرمی با رشد ۳۰۰ هزار تومانی 
هفتگی به هشت میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، هر گرم طلای ۱۸ عیار با افزایش 
۱۲۲ هزار تومانی هفتگی به چهار میلیون و ۶۷۷ هزار تومان، هر مثقال 
طلای آب شده با رشد هفتگی ۵۵۰ هزار تومانی به ۲۰ میلیون و ۲۱۰ هزار 
تومان و هر گرم طلای ۲4 عیار با رشد ۱۶۰ هزار تومانی نسبت به ابتدای هفته 

به ۶ میلیون و ۲۱۳ هزار تومان رسید.
وی خاطرنشان کرد: در این هفته، حباب سکه با ثبت رشد ۱۰۰ هزار تومانی 

به ۶ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان رسید.
کشتی آرای با اشاره به اینکه حباب سکه در روزهای اخیر تغییر چندانی 
نکرده و حتی با کاهش همراه بوده است، دلیل اصلی این امر را عرضه های 

متوالی انواع سکه از سوی بانک مرکزی عنوان کرد.
وی اظهار داشت: این سکه ها به اشخاص واگذار می شود و تعداد آنها نیز 
محدود است، با این حال جوابگوی بخشی از تقاضای بازار خواهد بود که 
همین مساله سبب می شود حباب سکه کاهش یابد؛ به طوری که باید گفت 

امروز حباب سکه در کف خود قرار دارد.
این کارشناس بازار طلا در عین حال گفت: در بازارهای جهانی با توجه به 
اینکه تغییر و تحولات سیاسی خاصی را شاهد نبودیم، به نظر نمی رسد قیمت 

جهانی طلا طی روزهای آینده با تغییر خاصی همراه شود.
 

وزیر نفت خبر داد:

بهینه کردن مصرف بنزین، اولویت 
نخست وزارت نفت

کردن  مصرف  بهینه  نفت،  وزیر 
بنزین را اولویت نخست وزارت نفت 
تصمیمی  هنوز  گفت:  و  دانست 
گرفته  بنزین  قیمت  تغییر  برای 
نشده است و طبیعتا پیش از هر 
گونه اقدامی در این زمینه، دولت 

مردم را در جریان می گذارد.
روز  عصر  پاک نژاد«  »محسن 
نشست  در  آذر   ۱4 چهارشنبه 
بررسی سوخت رسانی زمستانی در 
محل وزارت نفت، با بیان اینکه در 

حوزه واردات گاز یا به عبارت دیگر امکان سوآپ گاز ترکمنستان به جمهوری 
آذربایجان از مسیر ایران مذاکراتی را با همسایگان شمالی خود در حال انجام 
داریم، اظهار داشت: هر وقت این مذاکرات به نتیجه برسد نتایج آن را به اطلاع 

مردم شریف ایران می رسانیم.
وی درباره آخرین وضعیت تولید و توزیع سوخت مایع، گفت: در ۱۰۰ 
روز نخست دولت چهاردهم تولید نفت گاز هفت میلیون لیتر در روز از محل 
افزایش خوراک پالایشگاه های نفت و تغییرات فرآیندی در آنها افزایش یافت 
که با ابتکار همکارانم در وزارت نفت انجام شده است، بخشی از افزایش 
تأمین سوخت مایع نیروگاه های کشور مربوط به واردات بوده که آنچه در 
توان داشته ایم انجام شده تا مردم در فصل سرما با کمترین چالش مواجه 

شوند.

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان  قم خبر داد؛

رشد ۱۳ درصدی ارائه تسهیلات بانکی 

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم بیان کرد: بر اساس آمار بانک 
تر  استان رضایت بخش  بانک های  اغلب  به مصارف  منابع  نسبت  مرکزی 
از گذشته است و با توجه به اینکه در سال جاری تاکنون در منابع بانکی 
استان ۱۸ درصد رشد داشته ایم، شاهد رشد ۱۳ درصدی در مصارف و ارائه 

تسهیلات هستیم.
مهدی فراهانی در جلسه شورای هماهنگی بانک ها که روز ۱4 آذرماه به 

میزبانی این اداره کل برگزار شد، با ابراز رضایت از افزایش آمار میزان مصارف به 
منابع بانک های استان گفت: بانک های استان در هشت ماهه سال جاری در 
اعطای تعداد تسهیلات و مبلغ تسهیلات، نسبت به دو سال گذشته عملکرد 

رضایت بخش تری داشته اند.
اغلب  مصارف  به  منابع  نسبت  مرکزی  بانک  آمار  اساس  بر  افزود:  وی 
بانک های استان رضایت بخش تر از گذشته است و با توجه به اینکه در سال 

جاری تاکنون در منابع بانکی استان ۱۸ درصد رشد داشته ایم، شاهد رشد ۱۳ 
درصدی در مصارف و ارائه تسهیلات هستیم.

فراهانی گفت: تعداد و مبلغ تسهیلات قرض الحسنه نیز در استان، آمار 
نسبتاً رضایت بخشی دارد و حدود ۳۳ درصد کل تسهیلات پرداختی، در قالب 

قرض الحسنه اعطا شده است.
وی با بیان اینکه بیش از ۸ همت از منابع بانکی به تسهیلات قرض الحسنه 
اختصاص داده شده است، گفت: ۸۱ هزار و ۳۲۵ فقره وام قرض الحسنه 
در ۷ ماهه اول سال و تا پایان مهرماه به شهروندان در قالب تسهیلات تبصره 
۱۸، رونق تولید، طرح های قرض الحسنه بانک ها، اشتغال آفرینی، مشاغل 
خانگی، فرزند آوری، خود اشتغالی و غیره به شهروندان قمی اعطا شده است.
مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم اضافه کرد: تعداد ۶ هزار و ۶۶۶ 
فقره به وام ازدواج و ۶ هزار و ۵۲۳ فقره به وام فرزندآوری اختصاص دارد. 
همچنین تعداد ۳هزار و ۲۸۵ وام خود اشتغالی و حدود 4۰۰ فقره وام مشاغل 

خانگی در هفت ماهه اول سال به شهروندان اعطا شده است.
فراهانی تصریح کرد: در مدیریت پاسخگویی و مردمداری بانک های استان 
نیز، شاهد عملکرد مثبت تری نسبت به گذشته هستیم و سعی شبکه بانکی 
استان مصروف به حداقل رساندن زمان انتظار دریافت تسهیلات و کاستن از 

تعداد افراد در صف انتظار برای اخذ تسهیلات است.
وی با بیان اینکه بعضی از موانع در تسریع و تسهیل پرداخت تسهیلات، 
از اختیارات مدیریت بانک های استان خارج و با دستورالعمل های ستادی و 
بانک مرکزی مرتبط است، افزود: در جلسه شورای هماهنگی بانک ها با دعوت 
از نمایندگان بانک مرکزی، هر یک از مسئولان و مدیران شعب بانک در استان، 
دغدغه ها و موانع خارج از اختیارات را برشمردند و پیشنهادات خود را برای 

اصلاح فرایندها و رضایتمندی مشتریان بانکی مطرح کردند.

معاون ششمین طرح سرشماری عمومی کشاورزی قم 
با بیان اینکه عملیات سرشماری در بسیاری از روستاهای 
کشاورز  بهره برداران  از  رسیده است  پایان  به  استان 
غیرساکن خواست اطلاعات خود را از طریق دهیاری ها 

ارائه کنند.
بهره برداران  بیشتر  اینکه  بیان  با  باقرمنش   مجتبی 
غیرساکن کشاورزی قم در بخش خلجستان هستند، 
تصریح کرد: محل زندگی این افراد عموماً در شهر قم 
و حتی شهرهای مجاور استان های دیگر است؛ اما در 

روستاهای این استان فعالیت کشاورزی دارند.
وی خاطرنشان کرد: این قبیل از بهره برداران که در زمان 
حضور مأموران سرشماری در روستاها حضور نداشتند، 
می توانند با برقراری تماس با شماره تلفن ۳۷۱۸۷۱۸۸ 
، اطلاعات خود در زمینه نوع فعالیت کشاورزی، تولید و 

غیره را با دهیاران خود در میان بگذارند.
بخش خلجستان با وسعت یک هزار و ۱۰۰ کیلومترمربع 

در غرب و شمال غرب استان قم قرار دارد؛
وی با بیان اینکه عملیات سرشماری در بیش از ۸۰ 

درصد از روستاها و شهرهای زیر ۱۰ هزار نفر استان انجام 
شده است، افزود: اطلاعات افزون بر ۵۰ درصد از این 
بهره برداران در سامانه های مربوطه ثبت شده و این روند 

همچنان ادامه دارد.

بهره گیری  با  سرشماری  این  اجرای  از  باقرمنش 
این  داشت:  اظهار  و  داد  خبر  نوین  فناوری های  از 
سرشماری با استفاده از تبلت انجام می شود که علاوه بر 
سرعت بخشی به فرایند جمع آوری داده ها، امکان تحلیل 

دقیق تر و جایگزینی روش های سنتی کاغذی را فراهم 
کرده است.

وی تأکید کرد که اطلاعات جمع آوری شده محرمانه 
باقی می ماند،  البته نقش مهمی در برنامه ریزی و توسعه 
زیرساخت های خدماتی استان ایفا می کند. این داده ها 
به سیاست گذاران کمک خواهد کرد تا با درک بهتر نیازها 

و ظرفیت ها، تصمیمات کارآمدتری اتخاذ کنند.
تولید  از  درصد  قم ۷.۵  کشاورزی  بخش  گفت:  وی 
ناخالص داخلی استان را به خود اختصاص داده است. 
این سرشماری اطلاعات جامعی را در زمینه محصولات 
سالانه، پرورش دام، تولیدات گلخانه ای، آبزیان، طیور، 

زنبورعسل و دیگر حوزه های مرتبط گردآوری می کند.
باقرمنش همچنین به اهمیت سرشماری های دوره ای 
برای شناسایی دقیق ظرفیت ها و پتانسیل های روستایی 
و کشاورزی اشاره کرد و افزود: این سرشماری گامی موثر 
در راستای توسعه پایدار استان است و می تواند نقشه 
راهی برای بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی کشاورزان 

باشد.

معاون ششمین طرح سرشماری عمومی کشاورزی قم :

بهره برداران کشاورز غیرساکن اطلاعات خود را به دهیاری ها ارائه کنند 

مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم، گفت: در استان قم، کمتر 
از نیم درصد از اراضی ما کشاورزی است و از آن نیم درصد، کمتر از ۲۰ درصد 

اراضی کشاورزی درجه ۱ و ۲ هستند.
محمد حسین احمد پور قم در گفت وگویی اظهارداشت: بیش از 9۵ درصد 
از مواد غذایی انسان ها از خاک به وجود می آید، اما در کشور ما بی توجهی های 
زیادی نسبت به خاک صورت گرفته است. احمدپور با بیان اینکه امسال سازمان 
فائو این روز را به نام »مراقبت از خاک، سنجش، پایش و مدیریت« نام گذاری کرده 
است، عنوان کرد: رهبر معظم انقلاب در فرمایشات تأکید کردند که مسئله خاک 
از مسئله آب مهم تر است؛ زیرا ما می توانیم مشکل آب را حل کنیم، اما مشکل 

خاک قابل حل نیست. وی افزود: این سخنان باعث شد که مسئولان به فکر 
حفظ، حراست و مراقبت از خاک بیفتند و از سال ۱4۰۰ به طور جدی این روز را 
گرامی می دارند و فرهنگ مراقبت از این عنصر حیاتی را ترویج می کنند. مدیر آب 
و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در سال گذشته، ما در راستای 
آگاه سازی مردم درخصوص اهمیت خاک عملکرد مطلوبی داشتیم. فعالیت های 
آگاه سازی و فرهنگ سازی درباره خاک از مدارس آغاز و به دانشگاه ها و مراکز 

علمی گسترش یافت و این فرهنگ در همه جا نشر پیدا کرد.
وی افزود:در سال ۱۳9۸، قانون اجرایی حفاظت از خاک در مجلس تصویب و 
در سال ۱4۰۳ آیین نامه اجرایی آن ابلاغ شد. اکنون ما قانونی و آیین نامه اجرایی 

در مورد خاک داریم که تمامی دستگاه ها و افراد موظف به انجام اقداماتی در 
خصوص حفاظت از خاک هستند. مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم اعلام کرد: طرح مطالعات خاک شناسی به صورت تفصیلی در اکثر 
استان های کشور، از جمله استان قم، آغاز شده و به طور جدی در حال انجام 
است. وی ادامه داد: در استان قم، کمتر از نیم درصد از اراضی ما کشاورزی 
است و از آن نیم درصد، کمتر از ۲۰ درصد اراضی کشاورزی درجه ۱ و ۲ هستند. 
احمدپور اضافه کرد: متأسفانه با تغییر کاربری ها خاک های درجه ۱ و ۲ در حال 
نابودی هستند. بیشتر اراضی که در حاشیه شهرها در حال تغییر کاربری هستند، 

دارای خاک های درجه ۱ و ۲ بوده و سابقاً باغ ها و زراعت های مفصلی بوده اند.

مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

تغییر کاربری اراضی، چالشی برای کیفیت خاک

مدیر امور شیلات و آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
گفت: این استان رتبه اولین پرورش موفق ماهیان خاویاری در 
آب های داخلی کشور را در اختیار دارد و در این حوزه پیشتاز 

است.
سید محمد رضا طاهری  بیان کرد: پرورش ماهیان خاویاری 
در استان قم از سال ۱۳۸۰ آغاز شد و همچنان بهره برداران 
صادرات  و  تولید  با  را  خود  کار  رشد  به  رو  روند  بخش  این 

محصولاتشان به بازارهای داخلی بین المللی دنبال می کنند.
توانست  در سال ۱۳۸۷  قم  استان  اینکه  به  اشاره  با  وی 
نخستین استحصال خاویار پرورشی در آب های داخلی کشور 
را به نام خود ثبت کند، افزود: در همین رابطه این استان در سال های متمادی توانست در زمینه صادرات خاویار و 

صادرات گوشت ماهیان خاویاری پرورشی عملکرد موفقی داشته باشد.
وی ادامه داد: تعدادی از بهره برداران پرورش ماهیان خاویاری قم نیز در طول این سال ها، با تلاشی که از خود نشان 
دادند ، توانستند در سطح کشور به عنوان کشاورز نمونه انتخاب شوند که این دستاوردی بزرگ برای بخش کشاورزی 

استان است.
گفتنی است 9 مرکز پرورش ماهیان خاویاری با ظرفیت تولید سالانه ۱۱۰ تن گوشت در استان قم فعالیت دارند.

در سال ۱4۰۲ میزان ۶۸ تُن ماهیان خاویاری و ۱9۰ کیلو خاویار پرورشی در استان قم تولید شده است.
گوشت و خاویار پرورشی قم تحت نظارت دامپزشکی تولید و دارای بهترین کیفیت بوده و جزو اقلام صادراتی استان 
به شمار می آید. قم دارای رتبه نهم کشور در تولید گوشت ماهیان خاویاری و رتبه پنجم کشور در تولید خاویار پرورشی و 

رتبه چهارم کشور در تعداد مراکز پرورش ماهیان خاویاری است.

مدیر امور شیلات و آبزیان استان قم :

قم در پرورش ماهیان خاویاری پیشتاز است
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: سالانه ۳۱ هزار 
تن گوشت در قم تولید می شود که ۱۶ هزار تن آن به استان های 

هم جوار با محوریت تهران صادر می شود
محمدرضا حاجی رضا در گفت وگویی، اظهار داشت: ما در یک 
دوره ۲ الی ۳ ساله در زمینه تأمین و تولید گوشت در کشور دچار 
مشکل شده بودیم و این معضلات در حوزه حمایتی و حذف 
دام های مولد اتفاق افتاده بود. امروز با برنامه ریزی های خوبی که 
شکل گرفت در حوزه تأمین گوشت قرمز که مؤلفه پایداری استان 

است، در وضعیت مطلوبی قرار گرفته ایم.
وی با تأکید بر اینکه ما در استان قم سالانه ۳۱ هزار تن تولید 

گوشت داریم، عنوان کرد: مصرف استان در طول سال ۱9 هزار تن است و روزانه 4۰ تن مصرف گوشت در کلان شهر قم 
داریم. از این ۳۱ هزار تن ۲4 الی ۲۵ هزار تن دام سنگین است و ۷ هزار تن دیگر نیز مربوط به دام سبک می شود. از این 
عدد حداقل ۱۶ هزار تن گوشت مازاد است و مطابق با وظیفه سازمان جهاد کشاورزی استان قم صرف تأمین گوشت مورد 

نیاز استان های هم جوار با محوریت استان تهران می شود.
حاجی رضا تصریح کرد: ما ظرفیت های خوبی در جهت سرمایه گذاری در زمینه دام استان داشتیم تا مشکلات و مسائل 
حداقل 4 هزار واحد دامداری سبک و سنگین سنتی و صنعتی رفع شود و در نتیجه پایداری گوشت را داشته باشیم. 
امروز بالغ بر ۷۰ درصد واحدهای دامداری استان تکمیل است. ما حدود ۱۰۰ هزار راس دام سنگین در دامداری های 

استان داریم. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم اظهار داشت: ما طی مکاتباتی با مجموعه وزارت درخواست خرید حداقل ۲۰ 

هزار راس دام در جهت حمایت از تولیدکنندگان را داشتیم تا این گوشت به  عنوان ذخایر استراتژیک درنظر گرفته شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

سالانه ۳۱ هزار تن گوشت در قم تولید می شود 

مدیر هدایا و نذورات حرم حضرت معصومه)س( با اشاره به 
راه های مشارکت در تأمین فرش شبستان پیامبر اعظم)ص( 
حرم مطهر گفت: عموم مردم می توانند در مفروش شدن 
این شبستان بزرگ مشارکت داشته باشند. حمزه رمضانی 
طی گفت وگویی خبری با اشاره به ساخت شبستان جدید 
پیامبر اعظم)ص( که به زودی در اختیار زائران قرار می گیرد، 
گفت: پروژه عظیم توسعه ضلع شرقی حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )سلام الله علیها( باهدف افزایش ظرفیت و 
تسهیل خدمات به زائران از سال ۱۳۸۷ آغاز شده است.  وی 

افزود: این طرح که شامل صحن فاطمی و شبستان پیامبر 
اعظم)ص( می شود، یکی از مهم ترین پروژه های توسعه ای 
به شمار می رود.  رمضانی خاطرنشان  این آستان مقدس 
کرد: با افتتاح شبستان پیامبر اعظم )ص(، بیش از ۸ هزار 
مترمربع به فضای مسقف حرم مطهر بانوی کرامت افزوده 
می شود و این شبستان توانایی پذیرش ۷ هزار نمازگزار را در 
هنگام اقامه نمازهای جماعت داشته و در مراسم های بزرگ و 
ویژه، امکان میزبانی از بیش از ۱۰ هزار زائر را فراهم می کند. 
مدیر هدایا و نذورات آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه 

سلام الله علیها تأکید کرد: این پروژه نه تنها در بهبود خدمات 
زیارتی مؤثر بوده؛ بلکه جلوه ای از شکوه و عظمت حرم مطهر 
فرش  پویش  به  اشاره  با  رمضانی  می گذارد.   نمایش  به  را 
بهشت یادآور شد: در راستای تکمیل این شبستان و تأمین 
فرش های مناسب برای صحن و شبستان پیامبر اعظم )ص(، 
بخش هدایا و نذورات حرم مطهر حضرت معصومه )س( اقدام 
به راه اندازی »پویش فرش بهشت« کرده است.  وی افزود: 
این پویش از همه ارادتمندان اهل بیت علیهم السلام دعوت 
می کند تا در این امر نیک و ماندگار مشارکت کنند چرا که 

تأمین فرش های موردنیاز و تجهیز این مکان مقدس، گامی 
در جهت خدمت به زائران و تداوم عظمت این آستان نورانی 
است.  مدیر هدایا و نذورات حرم مطهر بانوی کرامت با اشاره 
به راه های مشارکت در این امر خداپسندانه خاطرنشان کرد: 
عموم مردم می توانند با مراجعه به دفاتر هدایا و نذورات مستقر 
در صحن های حرم مطهر به صورت حضوری و مراجعه به 
درگاه اینترنتی nazr.amfm.ir و واریز وجوه نقدی به شماره 
کارت ۶۲۸۰۲۳۱۳۶۰۰۰۱۰۰۱ به صورت غیرحضوری در 

مفروش شدن این شبستان بزرگ مشارکت داشته باشند.

مدیر هدایا و نذورات حرم حضرت معصومه)س( پاسخ داد:

چگونه در تأمین فرش حرم بانوی کرامت مشارکت کنیم؟
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ورزشی

با 12 رای مجمع:

رضا یوسفی رئیس هیئت ورزش های 
همگانی قم شد

مجمع انتخاباتی هیئت ورزش های همگانی استان قم، با ۱۲ رای حسین 
رضا یوسفی را به ریاست این هیئت برگزید.

به گزارش  ندای قم، در مجمع انتخابات هیئت ورزش های همگانی استان 
قم حسین رضا یوسفی با کسب ۱۲ رای در دور دوم انتخابات به عنوان رئیس 

هیئت ورزش های همگانی استان قم انتخاب شد.
حسین رضا یوسفی در دور دوم رای در رقابت با مهدی کریمی توانست ۱۲ 
رای نمایندگان حاضر در این مجمع انتخاباتی را کسب کند و به عنوان رئیس 

هیئت ورزش های همگانی استان قم برای یک دوره چهار ساله شود.
یوسفی پس از کسب آرای مجمع مهمترین محله محوری و توجه به انجام 
برنامه های ورزشی در محلات را از اولویت های کاری خود اعلام کرد و گفت: 
برای رشد و ارتقا نشاط، سلامت و شادابی خانواده ها و افراد جامعه، اجرای 

برنامه های مختلف ورزشی در قالب محلات پیش بینی و اجرا خواهد شد.
همچنین اعضای مجمع نمایندگان هیئت ورزش های همگانی استان قم 
در دور دوم رای گیری ۱۲ رای به اقای حسین رضا یوسفی، ۷ رای به مهدی 

کریمی و یک رای باطله دادند.
ورزش های  هیئت  انتخابات  دوره  این  گیری  رای  اول  دور  در  همچنین 
همگانی استان قم که با رقابت 4 نفر برگزار شد از مجموع ۲۰ رای نمایندگان 
این جلسه رای گیری علی ذاکریان۳ رای، مهدی کریمی 4 رای، سید محسن 

میر قیصری ۳ رای و حسین رضا یوسفی ۱۰ رای کسب کردند.
علاوه بر انتخاب رئیس هیئت، سرکار خانم بهجت السادات مدرسی با کسب 
۱۷ رأی به عنوان نائب رئیس هیئت معرفی شدند. همچنین، جناب آقای 
سعید کاویانی، مرتضی خوش لهجه و سرکار خانم فرناز نصرتی هر یک با کسب 
۱۶ رأی از ۲۰ رأی موجود به عنوان اعضای هیئت رئیسه انتخاب شدند و در 
نهایت، جناب آقای مجید نیازعلی با کسب ۱9 رأی به عنوان خزانه دار این 

هیئت انتخاب و معرفی گردید.

 رسول قلی زاده  خبرداد:

خرید جدید کلینیک  قم از لیگ اندونزی
تیم های  برای  بازی  که سابقه  ایران  فوتسال  عابدین ستاره جوان  علی 
گیتی پسند اصفهان، کراپ الوند قزوین، پالایش نفت بندرعباس و حضور در 
لیگ های فوتسال کشورهای مالزی و اندونزی را در کارنامه دارد با نظر کادر 

فنی به کلینیک ایرانیان قم پیوست.
رسول قلی زاده مدیرعامل باشگاه در این خصوص گفت: با تلاش و رایزنی ها 
و مذاکرات فراوان در حالی که علی عابدین چند پیشنهاد دیگر هم داشت؛ اما 
نهایتا توانستیم وی را متقاعد به حضور در قم کنیم و پس از سعید تقی زاده، 
مهران عالیقدر و علیرضا وفایی؛ علی عابدین چهارمین و آخرین خرید باشگاه 

در تعطیلات نیم فصل است.
 

نتایج نمایندگان قم در لیگ قایقرانی؛

سومی پسرها، پنجمی دخترها 
مرحله دوم لیگ قایقرانی اسلالوم با دو عنوان سومی و پنجمی برای نماینده 

قم به پایان رسید.
به گزارش ایمان ، تیم قایقرانی کفش سالار قم در بخش مردان این رقابت ها 
با ترکیب امیرعباس غفاری، محمدحسین عباس نژاد، ماهد صفی خانی و 
محمدطا ها اسماعیلی با حریفان رقابت کرد و با کسب ۵۵ امتیاز در جایگاه 

سومی ایستاد.
در بخش دختران قم نغمه عطایی، ساناز پوزش پور، ثنا توکل نیا و اسما خانه 

زر برای تیم قم پارو زدند و با ثبت امتیاز 4۶ در رده پنجم قرار گرفتند.
قایقرانی  لیگ  رقابت های  میزبان  تهران  آزادی  ورزشی  مجموعه  دریاچه 

اسلالوم باشگاه های کشور در دو بخش آقایان و بانوان بود.
 

اعزام ملی پوش جودوکار قمی 
به اردوی مسکو

ملی پوش جودوکار قمی با کاروان تیم ملی جودوی ایران به اردوی ۲۱ روزه 
مسکو اعزام شد. 

به گزارش ایمان، ملی پوشان جودوی ایران روز پانزدهم آذرماه برای برپایی 
اردوی مشترک و تمرینی، تهران را به مقصد مسکو ترک کردند.

محمد امین اشرفی که از جودوکاران شایسته قمی است نیز به همراه تیم 
ملی جودو عازم این اردوی مشترک ۲۱ روزه شد. هدایت تیم ملی جودوی 
ایران برعهده حسین قمی است که ایوب رستمی سرمربی تیم ملی جوانان و 
مریم جعفری سرمربی تیم ملی بزرگسالان زنان او را در این امر یاری می کنند.
 سرپرستی جودوکاران اعزامی به این اردوی ۲۱ روزه که متشکل از بازیکنان 
نوجوان، جوان و بزرگسال است را مهدی ذاکری دبیر سازمان تیم های ملی 

برعهده دارد.

بازی های آسیایی ناشنوایان - مالزی

تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران
سهمیه المپیک گرفت

تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران در سومین بازی اش در بازی های آسیایی 
ناشنوایان با شکست دادن تیم عمان توانست سهمیه المپیک ناشنوایان 

۲۰۲۵ ژاپن را کسب کند.
براساس این گزارش، تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران در سومین دیدارش در 
دور گروهی بازی های آسیایی ناشنوایان به میزبانی مالزی روز )پنجشنبه - ۱۵ 
آذر( به مصاف تیم ملی عمان رفت و  با نتیجه دو بر صفر این تیم را شکست 
داد و سهمیه بازی های المپیک ناشنوایان ۲۰۲۵ ژاپن را کسب کرد. برای تیم 
ملی ایران در این دیدار محمدامین سلیمانی و سینا صابری کیان گل زدند تا 

سومین پیروزی این تیم در بازی های آسیایی رقم بخورد.
تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران با کسب 9 امتیاز صدرنشین گروهش شد 
و با راهیابی به مرحله بعد، سهمیه حضور در بازی های المپیک سال ۲۰۲۵ 

ژاپن را نیز کسب کرد.
ملی پوشان ناشنوای ایران پیش از این در اولین بازی خود ژاپن را سه بر یک 
شکست داده بودند و در دومین بازی با چهار گل برابر ازبکستان به برتری 

رسیدند.

به خاطر وجود معلولیت  پارالمپیک گفت: محدودیت  قهرمان  قمی 
را ورزشکاران توان یاب تبدیل به موفقیت کردند و مطمئناً چند برابر دیگر 
ورزشکاران زحمت می کشند تا پرچم کشور را به اهتزاز در بیاورند و باعث 

خوشحالی مردم و رهبر معظم انقلاب شوند.
به گزارش ایمان ،حسین گلستانی متولد ۷ اسفند ۱۳۷۰ در قم عضو 
تیم ملی والیبال نشسته جمهوری اسلامی ایران است. وی در در سه 
دوره پارالمپیک )ریو، توکیو، پاریس(، همراه با تیم والیبال نشسته ایران 
با شکست تمامی حریفان به مدال طلا دست یافت. از دیگر افتخارات 
مهم او می توان به کسب سه مدال طلا در بازی های پاراآسیایی اشاره 

کرد.
خودتان را معرفی کنید. و از چه سنی وارد ورزش شدید؟  

حسین گلستانی هستم از ۱۵ سالگی وارد رشته ورزشی والیبال شدم. 
افتخار قهرمانی و مدال طلا در سه دوره پارالمپیک )ریو، توکیو، پاریس(، 
دو قهرمانی جهان در هلند و بوسنی و ۳ دوره قهرمانی بازی های آسیایی 

را در کارنامه خود دارم.
مشوق شما در ورزش چه کسی بود؟

بر اثر تصادفی که در کودکی برایم رخ داد دچار معلولیت شدم. تشویق 
خانواده، علاقه شخصی به تحرک و پویایی و اثبات این مسئله که خواستن 
توانستن است، انگیزه من برای ورود به عرصه ورزش در سطح قهرمانی بوده 

است.
آیا زمانی که وارد این رشته شدید به قهرمانی جهان فکر می کردید؟  
من از ۱۵ سالگی وارد رشته ورزشی والیبال شدم. از همان اوایل آرزوی 
حضور در تیم ملی و قهرمانی در پارالمپیک را داشتم و همیشه این موضوع 
اینکه به لطف خداوند و تشویق  تا  را برای خودم تصویرسازی می کردم 

خانواده توانستم به این آرزو جامعه عمل بپوشانم.

آیا هیچ وقت انگیزه تان را برای ادامه مسیر از دست دادید؟
خیر، من هر لحظه انگیزم بیشتر از قبل بوده و همیشه به اینکه سرباز تیم 
ملی جمهوری اسلامی ایران هستم افتخار کردم و این امر باعث انگیزه ام 

بوده است.
این مسئله که توان یابی محدودیت نیست را چطور تعریف می کنید؟

اگر قرار باشد معلولیت عامل ناتوانی باشد پس همه افرادی که سالم 
هستند باید توانا و کارآمد باشند و تمام افراد توان یاب، ناتوان باشند. در 
حالی که می بینیم بسیاری از افراد توان یاب در عرصه های مختلف علمی، 

آموزشی، فرهنگی و ورزشی بسیار خوش درخشیدند.
با  و  دارند  بالایی  عزم  و  همت  نظرم  به  جانباز  و  یاب  توان  ورزشکاران 
وجود تمام مشکلات وظیفه ی خود را به خوبی انجام دادند؛ از نتایج این 
ورزشکاران می توانید به صحت حرفم پی ببرید. محدودیت به خاطر وجود 
معلولیت را ورزشکاران توان یاب تبدیل به موفقیت کردند و مطمئنا چند برابر 
دیگر ورزشکاران زحمت می کشند تا پرچم کشور را به اهتزاز در بیاورند و 

باعث خوشحالی مردم و رهبر معظم انقلاب شوند.
سخن شما با توان یابانی که خانه نشینی را در اولویت قرار دادند 

چیست؟
ورزش برای افراد توان یاب واجب است جدا از مسیر قهرمانی برای بالا 

بردن سلامت روح و جسم ورزش را به همه دوستانم توصیه می کنم.
 اطلاع رسانی و پوشش رسانه ای رویدادهای ورزشی توان یابان بسیار 
اهمیت دارد زیرا تاثیرات مثبتی را در دیدگاه جامعه به این قشر ایجاد می کند 

و از طرفی منجر به ایجاد انگیزه و رغبت برای افراد توان یاب می شود.
سخن آخر؟

ورزش از ارکان اصلی زندگی بنده به حساب می آید و روی همه ابعاد 
زندگی من تاثیرگذار بوده است و خوشحالم که با خواست خدا توانستم برای 

کشورم به عنوان عضو کوچکی خدمت کنم.
در پایان از همه مردم عزیز و سرافراز کشورم به خاطر دعاها و انرژی های 
مثبتی که به ما می دهند تشکر می کنم. از مسئولین مربوط به امر ورزش 
هم صمیمانه می خواهم که نگاه ویژه به ورزش جانبازان و توان یابان داشته 

باشند.

قهرمان قمی پارالمپیک :

توان  یابی بن بستی برای قهرمانی نیست

رییس هیئت بدمینتون استان قم در خصوص رویدادها 
و فعالیت های بدمینتون در ۲۰ روز آینده توضیحاتی ارائه 

داد.
علی فرجی در گفت و گویی ، در خصوص رقابت های 
پیش روی نمایندگان استان قم در لیگ برتر بدمینتون 
زنان اظهار داشت: ۱۶ آذر تیم لیگ برتری فرهمند قم در 
چارچوب هفته چهارم از مسابقات زنان، با تیم درخشان 
زنجان دیدار خواهد داشت که دیدار حساسی است و 
نمایندگان قم باید بتوانند در این دیدار ۳ بر ۲ یا 4 بر ۱ 

پیروز شوند تا به قهرمانی امیدوار باشد. 
وی افزود: ۲۲ آذرماه هفته پنجم مسابقات لیگ برتر 
برگزار می شود که فرهمند قم میزبان نویان تهران است 
پس از آن در دیدار آخر و هفته پایانی رقابت ها تیم شهید 
فخار مشهد باید برای رویارویی با تیم زنان فرهمند به قم 
بیاید، این احتمال وجود دارد که آن روز در صورت پیروزی 
مقابل تیم زنجان و قرار داشتن در صدر جدول، جشن 

قهرمانی توسط ما برگزار شود. 
اعزام  با  رابطه  در  قم  استان  بدمینتون  رییس هیئت 
خود به عنوان سرپرست تیم ملی بدمینتون جوانان به 
مسابقات آنتالیا عنوان کرد: بنده طی حکمی از سوی 
آقای دکتر پوریا ریاست فدراسیون بدمینتون، سرپرست 

تیم ملی جوانان در مسابقات سریز ویکتور آنتالیا شدم که 
این مسابقات از ۲۱ لغایت ۲۵ آذرماه در شهر کمر آنتالیا 

برگزار خواهد شد.

محمدپرهام  و  کنعانی  مهدی  گفت:  ادامه  در  وی 
فراهانی از استان قم به همراه امیرعلی احمدلو در کاروان 
اعزامی به این مسابقات حضور دارند، این افتخاری است 

که بازیکنان به واسطه کسب مقام بین المللی سال گذشته 
و حضور در رنکینگ دوم کشور در قسمت دوبل زیر ۱۷ 
سال به دست آورده اند و در ادامه مجوز حضور در این 
مسابقات برای شان صادر شده است؛ آخرین ملی پوش 
مرزی محمدباقر  برون  به مسابقات  قم  استان  اعزامی 
ترابی در سال 9۶ بود که به مسابقات ترکیه اعزام شده 

بود.
درجه ۳  مربیگری  دوره  برگزاری  خصوص  در  فرجی 
بدمینتون در استان قم گفت: ما از ۲۵ تا ۳۰ آذرماه یک 
دوره مربیگری درجه ۳ با تدریس خانم ثریا آقایی خواهیم 
جمهوری  بدمینتون  زن  المپین  اولین  ایشان  داشت، 
اسلامی هستند و یکی از چهره های فاخر ورزش ایران 
محسوب می شوند؛ عضو کمیسیون ورزشکاران کمیته 
ملی المپیک و همچنین مربی سطح دوم جهانی هستند.
رییس هیئت بدمینتون استان قم در رابطه با میزبانی از 
اردوی تیم ملی و رنکینگ برترین ها گفت: از ۲۵ تا ۳۰ 
آذرماه میزبان اردوهای تیم ملی زنان در رده سنی زیر 
۱۵، ۱۷ و ۱9 سال زنان هستیم همچنین در تاریخ ۳ تا ۷ 
دی ماه میزبان رنکینگ برترین ها هستیم که بهترین های 
ایران در آن شرکت می کنند و از استان قم هم خانم نرگس 

افشاری در این رقابت ها حضور دارند.

علی فرجی تشریح کرد:

برنامه های هیئت بدمینتون قم در ۲۰ روز آینده

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس بر این باور است که جذب مهاجم پرتغالی به نفع این تیم نبوده است و به اعتقاد وی، 
بازیکن باکیفیت بومی نباید نیمکت نشین بازیکن خارجی بی کیفیت باشد. 

محمد برزگر  درباره پیروزی پرسپولیس برابر الشرطه عراق در هفته ششم لیگ نخبگان آسیا، اظهار کرد: خوشبختانه 
توانستیم اولین سه امتیاز را کسب کنیم تا دل هواداران شاد شود. به نظر من اتفاقات فوتبالی کمک کرد اما امیدوارم در 

۲ دیدار باقیمانده مقابل تیم های بزرگ عربستانی با تمرکز بازی کنیم تا دست بتوانیم از آنها امتیاز بگیریم.
وی افزود: پرسپولیس باید در تعطیلات نیم فصل یک هافبک ششدانگ و یک مهاجم جذب کند. با این حال، 
مهم ترین پرسش ما پیشکسوتان این است که چرا بازیکن استاندارد در سمت راست نداریم و نفرات فعلی اصلا در حد 
نام پرسپولیس نیستند. در بازی مقابل الشرطه هیچ کدام از بازیکنان هدف خاصی نداشتند. پیشکسوت پرسپولیس 
اضافه کرد: برایم عجیب است که گاریدو هنوز به یک ترکیب ثابت دست پیدا نکرده است و در هر بازی شاهد تغییرات در 
ترکیب ۱۱ نفره هستیم. به نظر من او با سرمربیان اسبق تیم تفاوت دارد و فکر می کنم با برخی بازیکنان لجبازی می کند 
و این موضوع اصلا درست نیست! سرمربی باید از تمام نفرات خود برای موفقیت تیم استفاده کند نه اینکه به برخی 
بازیکنان اصلا فرصت ندهد. متاسفانه تاکنون هم در آسیا چیزی از او ندیده ایم. برزگر به عملکرد مهاجمان پرسپولیس 
اشاره کرد و گفت: نمی دانم چرا گاریدو به استفاده از لوکاس ژوآئو علاقه دارد؟! این بازیکن نمی تواند کاری انجام بدهد و 
مفید باشد. به نظر من اصلا خریدن این بازیکن خارجی به نفع پرسپولیس نبوده است چون تا اینجای کار هیچ کیفیتی 

از خود نشان نداده است. حیف است که عیسی آل کثیر نیمکت نشین بازیکن خارجی بی کیفیت باشد.

برزگر: آل کثیر نباید نیمکت نشین ژوائو باشد

 گاریدو با برخی بازیکنان لجبازی می کند!
رئیس فدراسیون کشتی در جلسه هماهنگی تیم های حاضر در مرحله نهایی لیگ برتر کشتی آزاد، گفت: هدف  ما از 

برگزاری این مسابقات، پیشرفت و اعتلای کشتی ایران است.
به گزارش ایمان ،جلسه هماهنگی تیم های حاضر در مرحله نهایی لیگ برتر کشتی آزاد، صبح امروز )پنجشنبه( در 
محل سازمان لیگ برگزار شد. این جلسه با حضور »حمید یاری« رئیس و »محمود فرهنگ رنجبر« دبیر سازمان لیگ و 
سرپرست مسابقات فینال، »محمد مصلایی پور« رئیس کمیسیون داوران، نمایندگان و مربیان تیم های سایپا، ستارگان 
پاس ساری و صنایع غذایی معینی پور برگزار شد. همچنین »علیرضا دبیر« رئیس فدراسیون کشتی دقایقی در این جلسه 
حضور یافت. در ابتدا، حمید یاری با تشکر از تیم های حاضر در لیگ، گفت: کشتی به ما عزت و آبرو داده، پس باید تلاش 
کنیم که در مرحله نهایی این مسابقات، شان کشتی حفظ شود. هدف حضور تیم ها در لیگ، ابتدا کمک به کشتی کشور 
و بعد نیز قهرمانی در این مسابقات است. ما نیز همواره به دنبال پیشرفت و اعتلای کشتی هستیم. یاری تصریح کرد: 
فینال لیگ امسال با فصول گذشته متفاوت است و هر چهار تیم شانس قهرمانی را دارند. حضور ۱۲ کشتی گیر خارجی 
و کشتی گیران عنوان دار و ملی پوش داخلی، باعث شده که سطح این مسابقات بسیار بالا باشد. وی گفت: سعی داریم 
مسابقات طبق آخرین استانداردهای اتحادیه جهانی و همچون مسابقات جهانی برگزار شود. جز کشتی گیر و ۲ مربی، 
شخص دیگری از تیم نمی تواند در کنار تشک حضور داشته باشد. در ادامه، علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی که به 
صورت سرزده در این جلسه حضور یافت، گفت: برای ما حفظ شان و جایگاه کشتی، نظم و انضباط بسیار مهم است.
هدف از برگزاری لیگ نیز پیشرفت و اعتلای کشتی ایران است، پس همگی دست به دست هم دهید که کشتی بالا بیاید.

علیرضا دبیر : 

هدف  ما پیشرفت و اعتلای کشتی ایران است

بازگشت شانس صعود به استقلال و پرسپولیس در لیگ نخبگان و خداحافظی 
تلخ سپاهان از لیگ قهرمانان )سطح دوم( سبب شد تا هفته ششم متفاوتی 

برای نمایندگان ایران در فوتبال باشگاهی آسیا رقم بخورد.
به گزارش ایمان، هفته ششم فوتبال باشگاهی آسیا در هفته جاری پیگیری 
شد تا در فاصله دو هفته تا پایان بازی  های مرحله گروهی لیگ نخبگان چهره 
تیم های صعود کننده به مرحله حذفی در حال مشخص شدن باشد. استقلال، 
پرسپولیس و سپاهان هم به عنوان نمایندگان ایران در لیگ نخبگان و لیگ 
قهرمانان آسیا )سطح دوم( این هفته برابر رقبایشان به میدان رفتند. تراکتور 
دیگر نماینده کشورمان که راهی مرحله بعد شده است، با توجه به کنار گذاشته 
شدن نماینده هند و سه تیمی شدن گروه A، در هفته آخر لیگ قهرمانان آسیا 

استراحت داشت.
در گزارشی آخرین وضعیت نمایندگان ایران در رقابت های باشگاهی آسیا را با 

توجه به نتایج هفته ششم، مرور کرده ایم.
پرسپولیس؛ طلسم شکنی

هفته ششم، هفته شکستن طلسم ناکامی های قرمزها در اولین فصل لیگ 
نخبگان بود. پرسپولیس پس از ۳ تساوی و۲ شکست در ۵ بازی قبلی، سرانجام 
این هفته توانست اولین برد را به شکل دراماتیکی در حمد بن خلیفه دوحه ثبت 
کند. شاگردان کارلوس گاریدو با پیروزی برابر الشرطه عراق، ۶ امتیازی شدند تا 

در جدول بالا بیایند و به رده ششم برسند.
با این برد حالا شانس های صعود پرسپولیس، پررنگ تر از قبل شده و گاریدو و 
شاگردانش که دو بازی سخت برابر الهلال و النصر را در دو هفته پایانی پیش رو 
دارند، امیدوارانه تر در بهمن ماه، بازی های پایانی گروهی شان را برابر دو تیم پر 
از ستاره سعودی برگزار خواهند کرد تا بتوانند در نهایت یکی از ۸ تیم حاضر 

در مرحله حذفی باشند. نکته قابل تامل در بازی هفته ششم پرسپولیس، 
عملکرد بهتر این تیم در نیمه دوم برخلاف مسابقات قبلی بود. در بازی های 
اخیر نقد جدی به افت تیم گاریدو در چهل و پنج دقیقه دوم وجود داشت که 
این معضل در بازی برابر الشرطه دیده نشد و قرمزها با گل هایی که در دقایق 
پایانی و اضافی وارد دروازه حریف عراقی کردند، توانستند با یک تیر، ۲ نشان 
بزنند. هم طلسم نبردن در آسیا را بشکنند و هم بتوانند یک نیمه دوم قابل قبول 
را برخلاف مسابقات قبلی ثبت کنند تا سایه کابوس نیمه دوم ها فعلا از روی سر 
قرمزها دور شود. پرسپولیس در دو بازی باقی مانده مرحله گروهی باید در هفته 
ششم ۱۶ بهمن با الهلال و ۲9 بهمن با النصر روبه رو شود تا پرونده بازی های 

مرحله گروهی سرخ پوشان بسته شود.
استقلال؛ با موسیمانه در مسیر صعود

استقلال با پیتسو موسیمانه در حال رو آمدن است و به نظر می رسد شوک 
تغییرات نیمکت آبی ها و آمدن این سرمربی اهل آفریقای جنوبی هر چند دیر 
اما سرانجام در حال نتیجه دادن است. نمونه آن بازی استقلال برابر الاهلی در 
هفته ششم لیگ نخبگان بود، جایی که خیلی ها یک شکست برای استقلال 
کنار گذاشته بودند، با این حال استقلال توانست صدرنشین لیگ نخبگان را 
با تساوی ۲- ۲ متوقف کند. البته اگر سوت های داور چینی به سمت نماینده 
عربستان نمی چرخید، نتیجه دیگری روی اسکوربورد ورزشگاه ملک عبدالله 
جده ثبت می شد، نتیجه ای که می توانست اولین شکست نماینده عربستان 

را هم ثبت کند.
استقلال پس از سه شکست متوالی، در ۲ بازی اخیر در لیگ نخبگان با 
تساوی به کارش پایان داده و به نظر می رسد که آنها این شانس را دارند که 

بتوانند یکی از ۸ تیم برتر صعودکننده به مرحله بعد باشند.

استقلال در پایان هفته ششم با ۵ امتیاز تیم هشتم جدول است و حتی حفظ 
همین جایگاه هم در دو بازی آخر، می تواند آنها را به صعود امیدوارتر کند. البته 
آنها همچنان از معضل نداشتن یک مهاجم شش دانگ که هر لحظه در محوطه 
جریمه، دروازه حریف را با خطر جدی روبه رو کند، رنج می برند و باید در ۲ بازی 
آخرشان در خط حمله زهردارتر نشان بدهند تا امیدهایشان برای ماندن در 
جمع ۸ تیم برتر بالا باشد. استقلال بر اساس برنامه باید در هفته ششم، روز ۱۵ 
بهمن با الشرطه و ۳۰ بهمن در هفته هشتم با الریان قطر، آخرین بازی مرحله 
گروهی خود را برگزار کند. دو بازی آخر آبی پوشان، رقابت های آسان تر آنها روی 
کاغذ است و موسیمانه و شاگردانش به همین خاطر شانس بالاتری برای ماندن 

در جمع ۸ تیم برتر خواهند داشت.
سپاهان؛ کامبکی که سود نداشت

بعضی وقت ها، عملکرد گذشته تیم آنقدر ضعیف است که حتی یک کامبک 
مانند حکایت سپاهان،  را جبران کند.  نتایج قبلی  پرقدرت هم نمی تواند 
نماینده کشورمان در لیگ قهرمانان آسیا. آنها یک شروع ناامیدکننده با ژوزه 
مواریس داشتتند که با ۲ شکست عجیب برابر الوحدات اردن و الشارجه امارات 
در ۳ بازی اول، همراه شد. این نتایج سبب شد که آنها در پایان مرحله گروهی، 
توان جبران نداشته باشند. سپاهان این هفته در شرایطی در آخرین بازی 
مرحله گروهی، استقلال تاجیکستان را شکست داد که در پایان با ۱۰ امتیاز 
در رده سوم گروه C قرار گرفت و نتوانست راهی مرحله حذفی شود و پرونده آنها 

خیلی زود در آسیا بسته شد.
حالا سپاهان با پاتریس کارترون فرانسوی به عنوان سرمربی جدیدش باید 
تمام تمرکزش را روی لیگ داخلی بگذارد و برای فصل آینده آسیا و جبران نتایج 

ضیف این فصل برنامه ریزی کند.

بررسی وضعیت نمایندگان ایران در دور ششم فوتبال باشگاهی آسیا:

چشمک سرخابی ها به صعود در هفته حسرت سپاهان
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سخنگوی حزب اعتدال و توسعه: 

امروز جامعه برخلاف گذشته 
خواستار تعامل با جهان است

گذشته  برخلاف  جامعه  امروز  اینکه  بیان  با  توسعه  و  اعتدال  حزب  سخنگوی 
خواستار تعامل با جهان است و البته پشتوانه و تقویت قدرت دفاعی و نظامی را هم 
در این قضیه فراموش نکرده است، عنوان کرد: البته اصل مبارزه با سیاست های یک 

جانبه گرایانه و استعماری آمریکا است اما روش این مبارزه می تواند متفاوت باشد.
جواد هروی در گفت و گویی ایرنا درباره ضرورت تحقق وفاق در بخش های مختلف 
حکومت و همکاری سران قوا برای پیشبرد برنامه های تحولی و اصلاحی دولت،گفت: 
آنچه که آقای دکتر پزشکیان در دوران انتخابات به مردم وعده دادند طبیعی است که 
بعد از پیروزی در انتخابات باید به آنها عمل کنند و برای تحقق این هدف همدلی و 

همکاری بین قوای کشور ضروری و لازم است.
هروی تاکید کرد: یکی از مهمترین راهکارهایی که رئیس دولت چهاردهم برای 
برون رفت از بحران ها و پیشبرد برنامه های تحولی خود در نظر دارد بحث وفاق داخلی 
است و اینکه بتوانند از همه گروه های سیاسی و احزاب و افراد شایسته دعوت به 
همکاری کنند، لذا همه باید دست به دست هم دهند و با کمک به دولت زمینه تحقق 
این وفاق ملی را بیش از پیش فراهم کنند تا دولت بتواند اهداف و برنامه های خود را 
برای حل مشکلات اعم از اقتصادی، سیاسی و اجتماعی و برون رفت از بحران ها اجرا 
کند. این فعال سیاسی بیان کرد: البته رئیس جمهور این کار را تا امروز به خوبی انجام 
داده  است و شاید دغدغه ای که بسیاری از احزاب، افراد و گروه ها دارند نسبت به روند 
این وفاق است وگرنه آقای پزشکیان وفاق را تاکنون خیلی خوب انجام دادند و به خوبی 

توانستند از نیروهای مختلف در رده های اجرایی و مدیریتی کشور استفاده کنند.
هروی ادامه داد: اما آنچه که حائز اهمیت است اینکه رئیس جمهور نباید تنها به 
وفاق داخلی بسنده کند بلکه  باید به سمت وفاق بیرونی یا خارجی هم حرکت کند زیرا 
عاملی که موجب می شود گروه ها و احزاب مختلف دارای ادعاهای مختلف باشند بر 
اساس همان وفاق بیرونی و به عبارتی همان دیپلماسی خارجی جمهوری اسلامی 
ایران و ارتباطات بین المللی است که از جمله وعده های رئیس جمهور هم بوده است.

پشتوانه و تقویت قدرت دفاعی و نظامی ضروری است 
وی با بیان اینکه امروز جامعه برخلاف گذشته خواستار تعامل با جهان است و البته 
پشتوانه و تقویت قدرت دفاعی و نظامی را هم در این قضیه فراموش نکرده است، 
عنوان کرد: البته اصل مبارزه با سیاست های یک جانبه گرایانه و استعماری آمریکا 
است اما روش این مبارزه می تواند متفاوت باشد. سخنگوی حزب اعتدال و توسعه 
افزود: بسیاری از کشورها مانند ویتنام، کره و ژاپن توانستند در تقابل با آمریکا از 
رویکردهای اقتصادی و تقویت آن هم بهره ببرند و امروز در تعاملات شان ایالات متحده 

را به عنوان یکی از مشتریان بازار اقتصادی خودشان مبدل کنند.
امروز  روز هجوم به خاکریزهای دشمن است 

وی با بیان اینکه رفع مشکلات داخلی از سوی دولت چهاردهم از اهمیت بالایی 
برخوردار است و می تواند موجب تقویت اعتماد عمومی شود، گفت: رفع مشکلات 
دستگاه  بخورد،  کلید  تحریم ها  رفع  با  تواند  می  گرانی  و  تورم  مهار  و  اقتصادی 
دیپلماسی صرفا نباید سیاسی عمل کند باید رویکرد اقتصادی هم داشته باشد و 
بتواند رفع تحریم ها و پیوستن به FATF را هم در دستور کار داشته باشد امروز دیگر روز 
مقاومت نیست بلکه روز هجوم به خاکریزهای دشمن است. این فعال سیاسی معتقد 
است: ما در واقع باید آمریکا و دولت های اروپایی را به نحوی به سمت تعامل با خودمان 
وادار کنیم و این یک وفاق بیرونی است که دولت آقای پزشکیان باید انجام دهد، حال 
اینکه وی در این مسیر تاکنون از حمایت های رهبر معظم انقلاب هم کاملًا بهره مند 
بود و ایشان هم در موضوعات مختلف این حمایت را به صراحت اعلام و انجام داده اند.

مجلس و قوه قضاییه در کنار دولت قرار گرفته اند
وی با بیان اینکه امروز مجلس و قوه قضاییه در کنار دولت قرار گرفته اند و رهبری 
نیز حمایت های خود را از دولت دارد و همه امور دست به دست هم داده اند که آقای 
پزشکیان بتواند با اجرای اهداف و برنامه های خود معضلات کشور و مردم را رفع 
کند، گفت: آقای پزشکیان رئیس جمهور مردم است نه یک رئیس جمهور آرمانی 
که بخواهد به نگرش های تشکیلاتی، گروهی و فامیلی رو کند ضمن اینکه چنین 
خصیصه در ایشان وجود ندارد. سخنگوی حزب اعتدال و توسعه ادامه داد: من 
معتقدم که دیپلماسی فعال دولتمردان در کنار تقویت رویکردهای نظامی و دفاعی، 
بهترین راهکاری است که دولت چهاردهم و شخص آقای پزشکیان می تواند برای 

برون رفت از مشکلات موجود انجام دهند.

 معاون سیاسی دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی معظم کل قوا :

تروریست ها در سوریه کمک حال 
صهیونیست ها  هستند

معاون سیاسی دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی معظم کل قوا گفت: هیچ تردیدی 
در ارتباط و وابستگی گروهک های تروریستی سوریه با صهیونیست ها، آمریکا و برخی 

کشور های اروپایی نیست.
گروهک های  اخیر  تحرکات  درباره  گفت وگویی  در  سنایی راد«  »رسول  سردار 
تروریستی در سوریه اظهار داشت: بازیگر میدانی و آشکار دور جدید تهاجم تروریسم 
الجولانی  ابومحمد  سرکردگی  به  تحریرالشام  تروریستی  گروه  سوریه  به  تکفیری 
است که فرماندهی میدانی تروریست ها را به عهده دارد. در کنار آنها تعداد دیگری 
از گروهک های تروریستی همچون ترکستانی و احرار الشام هستند که گروه های 

اقماری آنها را تشکیل می دهند.
سردار سنایی راد افزود: یک نوع ائتلاف بین گروهک های تکفیری با محوریت 
ویژه  به  غربی  سرویس های  که  می بینیم  را  جولانی  سرکردگی  به  تحریرالشام 
آمریکایی ها او را برای روز مبادایشان در نظر گرفته بودند. جولانی در دوره ای در عراق 
دستگیر و در زندانی که آمریکایی ها برای عناصر تکفیری داشتند به عنوان معلم 
عرب زبان چهره می شود و بعد از آزادی زندان هم ۱۰ میلیون دلار برای دستگیری 

او جایزه تعیین می کنند.
معاون سیاسی دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی معظم کل قوا ادامه داد: این 
موضوع نشان می دهد که آمریکایی ها دنبال چهره سازی از او بودند. با توجه به روحیه 
جسوری که ابومحمد الجولانی داشت، در دوره داعش، به عنوان فرمانده عملیات 
در منطقه مرکزی عراق انتخاب شده بود. سپس جبهه النصره را با حمایت داعش در 
پیوند با القاعده تشکیل داد و سال ۲۰۱۷ با جدا شدن از القاعده، گروه تحریرالشام 
تروریستی  گروهک  آموزش های  از  بخشی  اوکراینی ها  افزود:  وی  کرد.  ایجاد  را 
تحریرالشام را به عهده گرفتند و این گروهک استفاده از پهپاد را نزد افسران امنیتی 

و نظامی اوکراینی آموزش دیدند.
سردار سنایی راد گفت: آمریکایی ها و اروپایی ها که از طرفین ماجراجویی جدید 
در سوریه هستند، گروه تحریرالشام را به رسمیت شناختند و این گروهک با حمایت 
آمریکایی ها به حیات خود ادامه می دهد. وی با تأکید بر نقش برجسته آمریکایی ها 
در حمایت از گروهک های تروریستی در سوریه، گفت: صهیونیست ها ذی نفع اصلی 
تحولات سوریه به حساب می آیند؛ چون می خواهند تمرکز ایران و مقاومت را از مسائل 
منطقه ای بر هم بزنند؛ ضمن اینکه در خلاء حضور نیرو های حزب الله در شرایط 
آتش بس شکننده، زمینه چنین اقدامی را فراهم دیدند؛ لذا برای به انحراف کشیدن 
بیداری اسلامی و به حاشیه رفتن جنایت های رژیم صهیونیستی شبیه آنچه در دوره 

داعش بود، جنگ نیابتی علیه دولت بشار اسد به راه انداختند.
نقش  درباره  قوا  کل  معظم  فرماندهی  سیاسی  عقیدتی  دفتر  سیاسی  معاون 
بهره برداران و ذی نفعان تحولات  تأکید کرد:  کشور های غربی در تحولات سوریه 
سوریه، طیفی از بیگانگان همچون آمریکا و کشور های غربی و متحدانش، رژیم 
صهیونیستی و برخی فرصت طلبان منطقه ای و برخی کشور های عربی هستند که 
پیشینه حمایت از جریان تکفیری را در سابقه خودشان دارند. وی درباره اهداف و 
ماجراجویی گروهک های تروریستی در سوریه افزود: یکی از پیامد های این رخداد 
می تواند تأثیرگذاری بر عقبه مقاومت با تهدید دولت بشار اسد به عنوان متحد و حامی 
مقاومت باشد؛ همان طور که در جریان جنگ نیابتی تروریست های داعشی، شاهد 
بودیم که محور مقاومت در کنار ایران و سوریه اضلاع حمایتی از سوریه به حساب 
بر محور  تأثیرگذاری  را برای  این تحرکات  می آمدند؛ لذا امروز جریان تروریستی، 
مقاومت و همچنین ضربه زدن به عقبه مقاومت انجام می دهد. سردار سنایی راد اضافه 
کرد: تروریست ها به دنبال کمک به رژیم صهیونیستی و ضربه زدن به عقبه مقاومت 

هستند؛ آن هم در شرایطی که صهیونیست ها در اوج استیصال به سر می برند.

کارشناس مسائل منطقه مطرح کرد:

حضور میدانی آمریکا و طراحی اسرائیل در تحولات سوریه

کارشناس مسائل منطقه با بیان این که بخشی از طراحی های ماجرا در سوریه 
از سوی صهیونیست ها انجام شده، گفت: اکنون شاهد حضور میدانی نیروهای 
آمریکایی در مناطق درگیری هستیم و آمریکایی ها به دنبال بر هم زدن ثبات در 

سوریه هستند. 
براساس این گزارش ،یک هفته از تحرکات گروه های تروریستی تکفیری در غرب 
و شمال غرب سوریه می گذرد؛ تروریست ها با حمایت غرب و به طور خاص آمریکا 
و رژیم صهیونیستی بار دیگر مواضع ارتش سوریه را هدف قرار داده اند و در تلاش 
هستند تا ثبات و امنیت در این کشور را به مخاطره انداخته و خطرات جدی را برای 

منطقه رقم زنند.
»آنتونی بلینکن« وزیر خارجه آمریکا مدعی است پیشروی های اخیر تروریست ها 
در سوریه نشان می دهد حامیان دولت این کشور یعنی روسیه و ایران، بر حمایت 
از دمشق متمرکز نیستند؛ در حالی که ایران و روسیه اعلام کرده اند از دولت قانونی 

سوریه در برابر حملات تروریست ها حمایت می کنند.
علاوه بر این یک منبع نزدیک به گروه های عراقی اعلام کرد: گروه های عراقی 
بخش مهمی از تلاش های خود را صرف پیگیری روند حوادث سوریه می کنند و با 
توجه به فعالیت ۱۷ اداره اطلاعاتی غربی در سوریه برای حمایت از »هیئت تحریر 

الشام« و سایر گروه های تروریستی، از جدیت و خطر این حوادث آگاه هستند.
این منبع به بغداد الیوم گفت: افسران غربی گروه های تروریستی را در پنج پایگاه 
برای استفاده از پهپادها که محور اصلی حملات آن ها و اجرای ترور رهبران مهم 

امنیتی و نظامی، چه در حلب و چه در بقیه شهرها بوده، آموزش دادند.
همچنین این منبع خاطرنشان کرد: گروه های عراقی هنوز تصمیمی برای 
حضور در صحنه سوریه نگرفته اند و منتظر تصمیمات مهمی هستند که به زودی 
اتخاذ می شود، اما در هر صورت مسائل ثابتی وجود دارد که آن را کنار نمی گذارند.
با توجه به شرایط به وجود آمده، ترکیه نیز به عنوان یکی از اعضای روند آستانه 
طی یک هفته اخیر تاکید کرده که هیچ گونه دخالتی در تحولات سوریه نداشته 
است؛ در حالی که ترکیه براساس آخرین مذاکرات نشست آستانه ضامن حفظ 
امنیت دراین مناطق بود، براساس آخرین اخبار منتشر شده نشست روند آستانه 

میان وزرای امور خارجه ایران، روسیه و ترکیه برگزار خواهد شد.
اتفاقات سوریه غافلگیرانه نبود

»سید جعفر رضوی« در گفت وگو با ایسنا در تحلیلی نسبت به تحولات اخیر 
نبود،  غافلگیرانه  نظر می آید  به  که  آن طور  اتفاقات سوریه  اظهار کرد:  سوریه 
نشانه هایی از قبل وجود داشت که تکفیری ها در حلب دست به اقداماتی بزنند، 

ضمن این که رژیم صهیونیستی در همان هفته منتهی به آتش بس با لبنان 
تمرکز جدی در گذرگاه های سوریه و لبنان داشت، البته تمرکز به سوریه بسیار 
جدی تر بود و نقاط مختلفی را در مرز میان سوریه و لبنان بمباران می کرد. در واقع 
صهیونیست ها در این اقدامات، آن هم دقیقا بعد از آتش با لبنان بی تاثیر نبودند و 

بخشی از طراحی این ماجرا به صهیونیست ها مربوط است.
این کارشناس مسائل منطقه همچنین بیان کرد: یک ماه پیش نتانیاهو در 
ایران در جنوب و شمال  بازوان  نشستی در کنست اعلام کرد که قطع کردن 
یعنی سوریه و لبنان یکی از اهداف اوست و به نظر می رسد این تحرکات بخشی 
از اقداماتی است که نتانیاهو گفته بود. بنابراین می توان گفت صهیونیست ها در 

تحولات سوریه اثرگذار بوده اند. 
آمریکایی ها در شرق سوریه وارد عرصه  شده اند

رضوی در ادامه با اشاره به این که »صهیونیست ها در سوریه بخشی از طراحی 
ماجرا هستند«، گفت: تمام این مسائل در کنار تحولات ایالات متحده آمریکا و 
روی کار آمدن ترامپ ابعاد دیگری از موضوع را روشن می کند، زیرا ترامپ هم 
تهدید کرده که اگر جنگ تمام نشود، منطقه به جهنمی از آتش تبدیل خواهد شد 
و به نظر به دنبال پایان جنگ در غزه و لبنان و آغاز جنگی دیگر در سوریه هستند. 
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر نیز آمریکا حضور میدانی دارد و در روستاهای 
شرق فرات و همچنین بوکمال، آمریکایی ها وارد عرصه  شده اند. علاوه بر این 
تجهیزاتی که در اختیار تکفیری ها قرار دارد از سوی آمریکا و اوکراین در اختیار 
آن ها قرار گرفته و طبیعتا آمریکایی ها به دنبال بر هم زدن ثبات در سوریه هستند. 

این کارشناس مسائل منطقه اظهار داشت: اقدامات تروریست ها در سوریه به 
نظر فرصتی برای تنفس صهیونیست ها و محکم کردن جای پای آمریکایی هاست، 
و  آمریکایی ها  که  دارد  ملموس  نتیجه  این وضعیت ها چند  بنابراین مشاهده 
صهیونیست ها طرح مشترکی دارند و به دنبال ایجاد جنگ نیابتی هستند که با 

این شرایط وضعیت جنگ در منطقه طولانی تر خواهد شد. 
بعید است ترکیه اراده ای برای پایان دادن به جنگ داشته باشد

رضوی درباره تعهدات ترکیه براساس مذاکرات آستانه نیز گفت: ترک ها ضامن 
عدم حملات جدید در سوریه بودند اما اکنون می بینیم در این تحولات حضور 
میدانی دارند و به نظر می رسد ترکیه یا در تعهدات اهمال کرده یا مشارکتی در اجرا 
نداشته است. در چنین شرایطی احتمالا ترک ها با موضع طلبکارانه وارد مذاکرات 
می شوند مگر این که بخشی از منافع ترک ها درگیر شود در آن زمان مجبور خواهند 

بود در نشست آستانه وارد مباحث جدی شوند. 
وی یادآور شد: سابق بر این هم ترکیه بر اساس اراده مستقل عمل نکرده و تحت 
فشار آمریکا و ناتو اقداماتی را انجام داده است. لذا وقتی طرحی آمریکایی  باشد 
بعید است ترکیه اراده ای برای پایان دادن به جنگ داشته باشد، با این حال ممکن 

است در نشست های آینده شاهد نتایج بهتر باشیم.

آقای عراقچی در  کارشناس سیاست خارجی گفت: 
سفر به عراق، آمادگی ایران برای کمک به دولت عراق در 
جلوگیری از احتمال ورود گروه های تروریستی به خاک 
این کشور را ابلاغ خواهد کرد و اگر ترکیه بخواهد ناامنی 
در سوریه را تشدید کند، ایران مطابق توافقنامه آستانه وارد 

عمل خواهد شد.
در  آسیا  غرب  مسائل  کارشناس  هانی زاده  حسن 
گفت وگویی ، با اشاره به تحولات اخیر در سوریه در رابطه 
با دلایل اقدامات این گروهک های تروریستی همچون 
هئیت تحریر الشام در این مقطع زمانی و نقش ایران در 
به وجود آمده در منطقه،  گفت:  وقایع  مدیریت بحران 
تروریستی  گروه های  ناگهانی  یورش  و  سوریه  در  اخیر 
به شهر استراتژیک حلب، در چارچوب یک برنامه ریزی 
و بازطراحی جدید برای منطقه و سوریه از سوی ایالات 
متحده، رژیم صهیونیستی و ترکیه قابل تجزیه و تحلیل 
است. شکست رژیم صهیونیستی در غزه و جنوب لبنان، 
این رژیم را وادار کرده که آتش بسی را بپذیرد که به ضرر 

خود و به نفع حزب الله تنظیم شده است.
رژیم صهیونیستی در سوریه دنبال چیست؟

رژیم  گذشته،  ماه  دو  طول  در  داد:   ادامه  وی 
صهیونیستی چهار بار تلاش کرده است تا از نهر لیتانی 
به سمت جنوب لبنان پیشروی کند و کمربند امنیتی در 
لبنان ایجاد کند، همان طور که در دهه هشتاد میلادی در 
جنوب لبنان ایجاد کرد و یک ارتش وابسته به اسرائیل را 
در لبنان مستقر ساخت؛ این ارتش در سال ۲۰۰۰ دچار 
فروپاشی شد. اکنون، با پذیرش قهری و اجباری آتش بس 
از سوی بنیامین نتانیاهو، فاز جدیدی از ناامنی در سوریه، 
به عنوان مهم ترین محور مقاومت، آغاز شده است. بیش از 

۳۶ هزار عنصر تروریستی در قالب گروهک های مختلف، 
از جمله هیئت تحریر شام، از ادلب که تحت اشغال ارتش 
ترکیه است، به حلب یورش برده اند تا پس از اشغال کامل 
حلب و شهر حما، به سمت دمشق پیشروی کنند و در 
آنجا ضمن سرنگونی دولت بشار اسد، کمربند امنیتی از 
جولان اشغالی تا درعا در جنوب سوریه برای حفظ امنیت 

رژیم صهیونیستی ایجاد کنند.
حلب در روزهای آینده آزاد خواهد شد 

هانی زاده با بیان اینکه به نظر می رسد ترکیه و ایالات 
متحده در پشتیبانی از این گروه ها همکاری تنگاتنگی 
با رژیم صهیونیستی دارند، تصریح کرد: با وجود سقوط 
شهر حلب، ارتش سوریه با کمک محور مقاومت، ایران 
با  مقابله  و  تعقیب  حال  در  روسیه  هوایی  پشتیبانی  و 
به  الشام  تحریر  هیئت  جمله  از  تروریستی،  گروه های 
رهبری ابومحمد الجولانی است. به نظر می رسد که این 
طرح نیز با شکست مواجه خواهد شد و دولت سوریه در 

روزهای آینده حلب را آزاد خواهد کرد.

اگر ترکیه بخواهد ناامنی در سوریه را تشدید کند، 
ایران وارد عمل می شود

این کارشناس مسائل خاورمیانه با اشاره به سفر های 
دیپلماتیک عراقچی وزیر امور خارجه به سوریه و ترکیه، 
پیام  سوریه  به  سفر  در  خارجه،  امور  وزیر  کرد:  عنوان 
همبستگی دولت و ملت ایران را به دولت و ملت سوریه، 
از جمله شخص بشار اسد، رئیس جمهور این کشور ابلاغ 
اعلام  را  سوریه  امنیت  حفظ  برای  ایران  آمادگی  و  کرد 
ایران هشدار شدیداللحنی  نمود. در سفر به ترکیه هم 
به دولت ترکیه و وزیر خارجه و مقامات این کشور داد که 
اگر بخواهند ناامنی ها را در سوریه تشدید کنند، ایران بر 
اساس توافق نامه آتش بس و کاهش تنش ها که در سال 
۲۰۱۶ در آستانه بین ایران، روسیه، ترکیه و سوریه امضا 
شد، به طور طبیعی وارد عمل خواهد شد و مانع از ایجاد 
ناامنی در سوریه خواهد شد. بی تردید، سفر آقای عراقچی 
به ترکیه برای این بود که ایران به طرف ترک اعلام کند که 

ایران تحت هیچ شرایطی سوریه را تنها نخواهد گذاشت.

در  که  آستانه  توافق نامه  که  موضوع  این  بر  تاکید  با  وی 
سال ۲۰۱۶ امضا شد، برای تمامی بازیگران بحران سوریه 
لازم الاجرا است، بیان کرد: به همین دلیل، ترکیه باید در درجه 
اول به بندهای توافق نامه عمل کند و گروه های تروریستی را 

از شهر ادلب که تحت اشغال ارتش ترکیه است، اخراج کند.
دولت عراق نگران گسترش بحران سوریه به خاک 

خود است
و  عراق  به  عراقچی  آتی  سفر  با  رابطه  در  هانی زاده 
نگرانی ها از گسترش عملیات های تروریستی به داخل 
مرز های عراق، اظهار کرد: آقای عراقچی در سفر به عراق، 
آمادگی ایران برای کمک به دولت عراق در جلوگیری از 
کشور  این  خاک  به  تروریستی  گروه های  ورود  احتمال 
را ابلاغ خواهد کرد. دولت عراق نگران گسترش بحران 
نیروهایی  به همین دلیل،  به خاک خود است.  سوریه 
از سوی الحشد الشعبی و نجباء به سمت سوریه حرکت 
کرده اند تا در مرزهای مشترک استقرار یابند و به کمک 
دولت سوریه بشتابند؛ زیرا نباید اجازه دهند که تجربه 
گذشته در عراق تکرار شود، زمانی که داعش با ورود به 
عراق، شهر موصل را اشغال و ناامنی هایی را ایجاد کرد. 

قطعاً دولت عراق در این زمینه آمادگی لازم را دارد.
سناریوی افغانستان در سوریه تکرار نخواهد شد

وی خاطرنشان کرد: شرایط کنونی منطقه، به ویژه بحران 
سوریه، نتیجه توافق ترکیه، آمریکا و رژیم صهیونیستی برای 
مشابه سازی سناریوی افغانستان در سال های اخیر است؛ 
سناریویی که طی آن طالبان در مدت کوتاهی دولت اشرف 
غنی را سرنگون کرد. اکنون نیز تلاش این بازیگران بر این 
است که دولت بشار اسد را سرنگون کنند و دولتی خودخوانده 

تشکیل دهند، اما به یقین با شکست مواجه خواهند شد.

هانی زاده کارشناس سیاست خارجی مطرح کرد؛

پیام عراقچی در سفر به بغداد

کارشناس مسائل بین الملل با بیان این که »بعید به نظر می رسد که درگیری ها در 
کره جنوبی ادامه پیدا کند«، گفت: هرگونه تنش در کره جنوبی بر راهبرد آمریکا در 

شرق آسیا موثر است.
شامگاه  کره جنوبی،  رئیس جمهور  یول«  سوک  »یون  گزارش،  این  براساس 
سه شنبه به دلیل ناامیدی از مخالفان در پارلمان برای همراهی با دولت، حکومت 
نظامی اعلام کرد و متعهد شد که نیروهای »ضد دولت« را که با کره شمالی همدست 
هستند، از بین ببرد. پارلمان پس از تحمیل حکومت نظامی به سرعت وارد عمل 
شد و »وو وون شیک« رئیس مجلس ملی، اعلام کرد این قانون »نامعتبر« است 
و قانونگذاران از »دموکراسی با مردم« محافظت خواهند کرد. هر چند حکومت 
نظامی حدود ۶ ساعت به اجرا درآمد، اما حرکت غافلگیرکننده رئیس جمهور یون به 
دورانی از رهبران اقتدارگرا بازمی گردد که این کشور از دهه ۱9۸۰ شاهد آن نبوده 
است و بلافاصله توسط مخالفان و رهبر حزب محافظه کار یون محکوم شد. بر اساس 
قانون اساسی کره جنوبی، رئیس جمهور می تواند در »زمان جنگ، موقعیت های 
جنگی یا سایر وضعیت های اضطراری ملی مشابه« که به استفاده از نیروی نظامی 
برای حفظ صلح و نظم نیاز دارد، حکومت نظامی اعلام کند. اما سوال مخالفان این 

بود که آیا کره جنوبی در حال حاضر در چنین وضعیتی قرار دارد؟
تاثیر فشار غرب و آمریکا بر هیجان زدگی رئیس جمهور کره جنوبی

»مهدی خورسند« کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با ایسنا در مورد 
تحولات اخیر در کره جنوبی و علت آن گفت: مجلس کره جنوبی که در دست 
مخالفان حزب حاکم است با لایحه بودجه ای که از سوی دولت ارائه شده بود 
مخالفت کرد، در پی این مخالفت و تشدید تنش بین مجلس و دولت در کره 
جنوبی، رئیس جمهور کره جنوبی در این کشور حکومت نظامی اعلام کرد و این 
ادعا را مطرح کرد که مجلس و حزب مخالف در حال اتحاد با کره شمالی هستند و 

می خواهند فضا در این کشور را به این سمت ببرند.
او با بیان این که »رئیس جمهور کره جنوبی علت تصمیم خود برای حکومت 

نظامی را تلاش برای پاکسازی این کشور از عوامل کره شمالی و بردن فضای 
این کشور به سمت دموکراتیک عنوان کرد«، ادامه داد: تصمیم رئیس جمهور کره 
جنوبی برای حکومت نظامی با مخالفت مجلس روبرو شد و نمایندگان مجلس 
در بامداد روز سه شنبه در جلسه ای که تشکیل دادند تصمیم رئیس جمهور را لغو 
کردند. خورسند با اشاره به حضور پایگاه های نظامی آمریکا در منطقه شرق آسیا 
اظهار کرد: یکی از کشورهای شرق آسیا  که آمریکا در آن پایگاه نظامی دارد، کره 
جنوبی است. یکی از کارکردهای اصلی این پایگاه ها، تلاش برای کنترل چین 
است؛ چرا که یکی  از راهبردهای اصلی آمریکا در منطقه همین موضوع است. 

هرگونه تنش در کره جنوبی بر این راهبرد آمریکا موثر است. 
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه »در طول ماه های اخیر یک جریان 
فکری در کره جنوبی به وجود آمده است که چرا باید تنش بین کره شمالی و کره 
جنوبی که مردمان آن سال ها در کنار هم زندگی کرده اند، به یک جنگ هم تراز  
هسته ای تبدیل شود و این نگرانی در بین حاکمان کره جنوبی به وجود آمده است 
که نکند این تصور در کل کره جنوبی گسترش پیدا کند«، ادامه داد : شاید فشار 
غربی ها و آمریکایی ها در ارتباط با نگرانی از گسترش این تفکر بر هیجان زدگی 

رئیس جمهور کره جنوبی بر اعلام حکومت نظامی در این کشور موثر بوده است.
حرکت خزنده در بستر سیاسی کره جنوبی

خورسند در ادامه با بیان اینکه »بعید می دانم که در حال حاضر تحولات در کره 
جنوبی ادامه پیدا کند«، گفت: این اتفاق نشان از یک حرکت خزنده در بستر 
سیاسی کره جنوبی است، کشوری که یکی از پایگاه اصلی آمریکا در منطقه شرق 
آسیا است. او با تاکید مجدد مبنی بر اینکه »تصمیم رئیس جمهور کره جنوبی در 
اعلام حکومت نظامی در این کشور یک تصمیم هیجان زده بود و احتمالًا یک 
تعاملی در بین ارکان حکومت کره جنوبی ایجاد شود که فضا در این کشور به سمت 
آرامش برود«، گفت: ممکن است در درازمدت و یا میان مدت شاهد حرکت های 

دیگری در کشورهای شرق آسیا متاثر از تحولات در کره جنوبی باشیم.

سوابق کودتا در کره جنوبی
این کارشناس مسائل بین الملل در بخشی دیگر از این مصاحبه با بیان این که 
»کره جنوبی را باید سرزمین کودتا و حکومت نظامی در شرق آسیا دانست«، گفت: 
کره جنوبی در تاریخ معاصر خود شاهد چندین حکومت نظامی که غالبا برگرفته از 

کودتا در این کشور بوده که تأثیر زیادی بر ساختار سیاسی این کشور گذاشته اند.
به  و  داده  رخ   ۱9۷۰ و   ۱9۶۰ دهه های  در  عمدتاً  کودتاها  این  داد:  ادامه  او 
قدرت گیری حکومت های نظامی منجر شده اند. اولین کودتا ۱۶ مه ۱9۶۱ به رهبری 
»ژنرال پارک چونگ هی« رخ داد که ژنرال پارک چونگ هی و گروهی از افسران ارتش 
کودتایی نظامی را علیه دولت وقت انجام دادند. این کودتا در پاسخ به فساد دولتی و 
بحران اقتصادی صورت گرفت. »پارک چونگ هی« پس از موفقیت در کودتا، رهبری 
کشور را در دست گرفت و در سال ۱9۶۳ به عنوان رئیس جمهور انتخاب شد. او تا 
زمان ترورش در سال ۱9۷9 قدرت را حفظ کرد. خورسند تصریح کرد: دومین کودتا 
که منجر به حکومت نظامی در کره جنوبی شد کودتای ۱۲ دسامبر ۱9۷9 به رهبری 
ژنرال »چون دو هوان« بود. پس از ترور »پارک چونگ هی« در سال ۱9۷9، دولت کره 
جنوبی دچار بی ثباتی شد. ژنرال »چون دو هوان«، رئیس وقت اطلاعات نظامی، 
کودتایی علیه دولت موقت انجام داد. او کنترل ارتش را به دست گرفت و عملًا رهبری 
کشور را در دست گرفت. اما در نهایت، جنبش گوانگجو پایان حکومت های نظامی را 
در کره جنوبی رقم زد. کودتاهای نظامی باعث نارضایتی گسترده مردم کره جنوبی 
شد. جنبش گوانگجو در سال ۱9۸۰ نماد اعتراض مردم به حکومت نظامی بود. این 
جنبش به شدت سرکوب شد، اما در نهایت فشارهای داخلی و خارجی موجب انتقال 
قدرت به یک حکومت غیرنظامی شد. او با بیان این که در سال ۱9۸۷، با اصلاح 
قانون اساسی و برگزاری انتخابات دموکراتیک، دوره حکومت نظامی به پایان رسید 
و کره جنوبی وارد مرحله ای از دموکراسی پایدار شد، گفت: این کودتاها و به تبع آن 
حکومت نظامی ها تأثیر عمیقی بر توسعه سیاسی و اقتصادی کره جنوبی داشته اند و 

نقش مهمی در شکل گیری ساختار مدرن این کشور ایفا کرده اند.

بررسی تحولات کره جنوبی در گفت وگو با یک کارشناس مسائل بین الملل  :

کره  جنوبی؛ سرزمین کودتا و حکومت  نظامی در شرق  آسیا



eimannews@yahoo.com www.emandaily.ir

پیامبر اکرم )ص(:

اذان صبح:05/19 طلوع آفتاب: 06/45 اذان ظهر:11/52 اذان مغرب: 17/18

یادگارماندگارچهره ملی مطبوعات قم دکترحسین عبداللهی)ره(

با زنانِ باکره ازدواج کنید ؛ زیرا آنان 
دهانشان خوش بوتر ، سینه هایشان 

شیراَفشان تر ، اخلاقشان نیکوتر ، و رَحِم 
هایشان بازتر است .
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم، ضمن تأکید بر اهمیت 
تأمین سوخت پایدار برای نیروگاه، خواستار همکاری نزدیک شرکت 
پخش فرآورده های نفتی و شرکت گاز استان برای جلوگیری از کاهش 
بیشتر ذخایر گازوئیل نیروگاه شد.  به گزارش ایمان، با توجه به اهمیت 
نقش نیروگاه سیکل ترکیبی قم در تأمین برق استان، نشست ویژه ای 
با حضور مدیران استانی به منظور بررسی چالش های تأمین سوخت 
این نیروگاه برگزار شد.  مهندس یوسف صادقی در این جلسه افزود: 

تأمین برق پایدار برای مشترکان استان قم اولویت اصلی ماست و باید از 
هرگونه خاموشی ناشی از کمبود سوخت جلوگیری شود. در ابتدای این 
نشست، دکتر ابراهیم ونکی فراهانی مدیر نیروگاه سیکل ترکیبی قم و 
مهندس بنی فاطمی نماینده شرکت مالک نیروگاه، گزارشی از عملکرد 
نیروگاه، میزان مصرف سوخت و چالش های موجود ارائه کردند. کاهش 
تحویل گاز به نیروگاه ها و رشد مصرف گاز خانگی در فصل زمستان از 

جمله مشکلات مطرح شده در این نشست بود.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:
ازهرگونه خاموشی ناشی از کمبود سوخت جلوگیری شود

رئیس کل دادگستری استان قم گفت: مراجع 
قضایی علاوه بر دقت، رسیدگی ها را با سرعت 
و در وقت های مناسب انجام دهند تا موجب 
اطاله دادرسی نشوند زیرا این مطالبه مردمی 

است.
موسوی،  کاظم  سید  الاسلام  حجت  به 
رئیس کل دادگستری استان قم، حسن غریب 
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم و 
بخش  عمومی  دادگاه  در  حضور  با  معاونین 
سلفچگان از شعبه های این دادگاه بازدید و در 
جریان روند رسیدگی به پرونده های قضائی قرار 

گرفتند.
رئیس کل دادگستری استان قم در این بازدید 

با قدردانی از تلاش های دستگاه قضائی شهر 
رجوع،  ارباب  تکریم  کرد:  اظهار  سلفچگان 
به  توجه  پرونده ها،  به  رسیدگی  در  تسریع 
صلح و سازش، عدم صدور قرارهای منتهی به 
بازداشت غیرضروری از مواردی است که باید 
مورد توجه قرار گیرد و باید تسریع در رسیدگی 
دادگاه ها  شعب  اولویت های  جز  پرونده ها  به 
باشد. وی بر لزوم تلاش در زمینه تسریع در 
رسیدگی به پرونده ها تاکید کرد و گفت: مراجع 
قضائی علاوه بر دقت، رسیدگی ها را با سرعت 
و در وقت های مناسب انجام دهند تا موجب 
اطاله دادرسی نشوند، چرا که یکی از دغدغه ها 
اطاله  از  جلوگیری  مردم  درخواست های  و 

دادرسی است. حجت الاسلام موسوی با بیان 
اینکه سیاست دستگاه قضائی حمایت حقوقی 
و قضائی از واحدهای تولیدی است ابراز کرد: با 
توجه به صنعتی بودن شهر سلفچگان، حمایت 
حقوقی  و  قضائی  مشکلات  رفع  و  تولید  از 
تولیدکنندگان از مهم ترین اولویت های دستگاه 

قضائی در شهر سلفچگان است.
صنعت  از  حمایت  کرد:  خاطرنشان  وی 
علاوه بر رونق تولید و ایجاد اشتغال، موجب 
پیشگیری از وقوع جرم و آسیب های اجتماعی 
می شود و دستگاه قضا در خصوص حمایت 
از تولید و صیانت از سرمایه گذاری، می تواند 

تأثیرگذار باشد.

رئیس کل دادگستری استان قم:

جلوگیری از اطاله دادرسی مطالبه مردمی است

عزل عضو ستاد امر به معروف و عذرخواهی از رییس جمهور
در پی انتشار مطلبی در فضای مجازی توسط یکی از کارکنان ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان تهران، 
ستاد امر به معروف کشور به این موضوع واکنش نشان داد و ضمن عزل این فرد، از رییس جمهور عذرخواهی 
کرد. در اطلاعیه این ستاد آمده است:تصریح می شود که مطلب منتشر شده از سوی یکی از کارکنان ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر استان تهران، صرفا بازنمود نظرات شخصی ایشان بوده و ستاد امر به معروف کشور، 
ضمن رد چنین مطلبی، اعلام می دارد که به عنوان یک نهاد فراجناحی، همواره شان فریضتین را اجل از 
مسائل جناحی و دسته بندی های سیاسی رایج می داند.همانگونه که بارها اعلام شده، ستاد امر به معروف 
خود را مؤظف به یاری دولت در اجرای برنامه های فرهنگی، به ویژه تحقق شعارهایی همانند »عدالت محوری« 

و »صداقت با مردم«، می داند و از هر گونه دوقطبی سازی و اظهارنظرهای نسنجیده پرهیز می کند.«

مغولستان به »نوروز« پیوست
مغولستان به پرونده »نوروز« پیوست و به این ترتیب این پرونده به نام ۱۳ کشور برای سومین بار در فهرست 
جهانی میراث ناملموس یونسکو ثبت شد.به گزارش ایسنا، نوروز پیش تر به نام ۱۲ کشور در یونسکو ثبت 
جهانی شده بود. اکنون در نوزدهمین جلسه کمیته بین دولتی حفاظت از میراث فرهنگی ناملموس که 
در پاراگوئه درحال برگزاری است، مغولستان نیز به این پرونده پیوست.کشورهای مشارکت کننده در پرونده 
پرونده نیز ایران، افغانستان، تاجیکستان، ترکمنستان، ازبکستان، قزاقستان، قرقیزستان، آذربایجان، ترکیه، 

پاکستان، هندوستان، عراق و مغولستان هستن

تغییر مدیرعامل، برنامه های سایپا را برهم ریخت
درحالی که مقرر بود، گروه خودروسازی سایپا از روز شنبه )۱۷ آذر ماه( طرح پیش فروش سه محصول خود 
را آغاز کند، در جدیدترین اطلاعیه خود اعلام کرده است که تاریخ اجرای طرح مذکور تغییر یافته است.سایپا 
علت این تغییر در برنامه را به روزرسانی سیستم های فروش این گروه خودروسازی اعلا کرده است؛ اما شاید 

بتوان گفت، تغییر در مدیریت عاملی این گرو صنعتی بی تاثیر در تغییر برنامه های سایپا نبوده است.

محمد، پرطرفدارترین نام نوزادان در انگلستان و ولز شد 
در میان نام های که پدر و مادرهای انگلستان و ولز در سال ۲۰۲۳ برای فرزندانشان انتخاب کرده اند محمد 
پرطرفدارترین است و بیشتر از چهار هزار و ۶۰۰  کودک محمد نامگذاری شده اند که مقام اول را در این کشور 
دارد.براساس اعلام اداره آمار بریتانیا از سال ۲۰۱۶ این نام در میان ۱۰ نام برتر در انگلستان بود ولی اکنون با 

سبقت از نام نوح مقام اول را دارد.

اورژانس دونده به بازار تهران آمد
خدمات اورژانسی با سرعت عمل بالا برای رسیدن به بالین بیماران مطرح است، اکنون سازمان اورژانس 
تهران به موضوعی ورود کرده که برای بازار بزرگ پایتخت »اورژانس دونده« را وارد میدان کرده تا در صورت 
وقوع هر حادثه ای برای شهروندان و بازاریان در کوتاه ترین زمان ممکن نیروهای اورژانس بتوانند به محل حادثه 

مراجعه کنند.

رنگ سال ۲۰۲۵ اعلام شد 
 Mocha« کمپانی پنتون، که معتبرترین کمپانی تولید رنگ است، عصرروزپنجشنبه رنگ سال ۲۰۲۵ را
Mousse« انتخاب کرد.این رنگ که شبیه به نسکافه ای و از خانواده  رنگ قهوه ای است اخیرا در طیف های 

مختلف جزو محبوب ترین ها بود.

هواپیمای حامل فردوسی پور دچار نقص فنی شد!
پرواز کیش ایر تهران به جزیره کیش  روز پنجشنبه  بعد از برخاستن از فرودگاه مهرآباد، به علت  نقص فنی 
به تهران بازگشت.این هواپیما یک مسافر ویژه داشت، عادل فردوسی پور که برای بازی دوستانه تیم فوتبال 

رسانه ها، عازم کیش بود.

روابط عمومی اورژانس 11۵ قم اعلام کرد: 

تصادف مرگبار وانت پیکان با خودروی سنگین 
روابط عمومی اورژانس ۱۱۵ قم اعلام کرد: برخورد یک دستگاه وانت پیکان با خودروی سنگین 

در این استان موجب فوت ۲ نفر و مصدومیت ۲ نفر دیگر شد.
به گزارش روابط عمومی اورژانس ۱۱۵ قم، ظهرروزچهارشنبه به دنبال تصادف ۲ خودروی 

پیکان وانت با خودروی سنگین متاسفانه ۲ نفر جان خود را از دست دادند.
بر اساس این گزارش، این حادثه که در اتوبان گرمسار به قم رخ داده است، بلافاصله یک 
دستگاه آمبولانس به محل حادثه اعزام و پس از درخواست کارشناسان فوریت های پزشکی بالگرد 

نیز در محل تصادف حاضر شد.
این گزارش حاکی است: در این حادثه متاسفانه دختر خانم حدودا ۱۰ ساله و آقا حدودا 4۰ 
ساله در دم جان باختند و یک مصدوم نیز همراه با دریافت اقدامات درمانی پیشرفته احیا قلبی 
ریوی و یک پسر حدودا یک ساله به مرکز درمانی منتقل شدند. اورژانس ۱۱۵ استان قم دارای 
۲۲ پایگاه شهری، ۱۸ پایگاه جاده ای، یک پایگاه هوایی، ۶4 دستگاه آمبولانس، ۱۰ دستگاه 

موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد است.
 

در یک واحد مسکونی ؛

کشف و ضبط ۲ دستگاه استخراج رمز ارز غیرمجاز 
مدیر دفتر حراست و امور محرمانه شرکت توزیع نیروی برق استان قم از شناسایی و جمع آوری ۲ 

دستگاه ماینر غیرمجاز در یک واحد مسکونی خبر داد.
مهندس محمدباقر رشاد اعلام کرد که با تلاش کارکنان دفتر حراست و امور محرمانه شرکت 
توزیع نیروی برق استان و همکاری پرسنل کلانتری ۱۱ شهداء، ۲ دستگاه استخراج رمز ارز 

غیرمجاز که از برق غیرقانونی تأمین انرژی می کردند، شناسایی و ضبط شدند.
وی تأکید کرد که استفاده غیرمجاز از برق شبکه توزیع برای استخراج رمز ارزها می تواند 

مشکلات جدی از جمله نوسانات شدید ولتاژ و خسارت به وسایل برقی شهروندان ایجاد کند.
از  اطلاع  یا  مشاهده  صورت  در  کرد  درخواست  گرامی  های  استانی  هم  از  رشاد  مهندس 
فعالیت ماینرهای غیرمجاز، موضوع را از طریق ارسال پیامک به شماره ۳۰۰۰۵۱۲۱ یا مراجعه 
گزارش دهندگان  که  افزود  وی  دهند.   گزارش   www.tavanir.org.ir/samaat وب سایت  به 

می توانند از پاداشی به ارزش ۱ تا ۵۰ میلیون تومان برخوردار شوند. 

معاون اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد: 
حضور گسترده پرندگان مهاجر در تالاب های قم

معاون محیط زیست طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم از حضور گسترده 
پرندگان مهاجر درتالاب های  این استان  خبرداد. 

اسماعیل احمدیزاده با اشاره به حضور پرندگان مهاجر در تالاب های استان قم گفت: همه 
ساله در اواسط فصل پاییز، دسته های بزرگی از پرندگان مهاجر، از عرض های شمالی به سمت 
جنوب مهاجرت کرده و تالاب های قم به ویژه »تالاب مره« یکی از مهمترین زیستگاههای آنها برای 

استراحت و حتی زمستان گذرانی در فلات مرکزی ایران است. 
وی با بیان اینکه تا کنون حدود ۱۸۰ گونه از پرندگان مهاجر آبزی، کنار آبزی و شکاری در 
تالاب های استان مشاهده و رصد شده اند، خاطرنشان کرد: همزمان با حضور بیش از ۵۰ هزار 
قطعه از پرندگان مهاجر در قم، گشت و پایش محیط بانان نیز در این مناطق افزایش یافته و با 

هرگونه تخلف شکار و صید، بر اساس قوانین و ضوابط قاطعانه برخورد خواهد شد. 
 

مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم: 

هفت روز هوای ناسالم شهر قم در مهر و آبان 
مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه در ماههای مهر 
و آبان، هوای شهر قم ۷ روز ناسالم بوده است، تصریح کرد: استفاده از وسایل حمل و نقل 
عمومی، پیاده روی و استفاده از دوچرخه، همراه با اقداماتی همچون درختکاری و جلوگیری از 
پسماندسوزی، از جمله الزاماتی است که برای سلامتی خودمان و فرزندانمان باید مورد توجه قرار 
دهیم. سید محمدرضا بهشتی پور با اشاره به ایجاد پدیده وارونگی دما در روزهای سرد سال گفت: 
کاهش دما همراه با پایداری جو، موجب می شود لایه ای از هوای گرم روی هوای سرد نزدیک به 

سطح زمین قرار گرفته و پدیده اینورژن یا وارونگی دما ایجاد شود. 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم:

بلاتکلیفی 8۰۰ میلیارد تومان هرینه 
درپروژه های هسته مرکزی

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از بلاتکلیف بودن ۸۰۰۰ 
میلیارد ریال هزینه کرد شهرداری قم در پروژه های هسته مرکزی خبر 
داد و، ابراز کرد: مقرر شده که بود که از اراضی 4۸ هکتاری معوضات و 
درآمدهایی حاصل و در پروژه ها هزینه شود که متأسفانه همچنان بخشی 
از این اقدام بلاتکلیف مانده ولی شهرداری پروژه ها را به سرانجام رسانده 

است.
مجید متین فر در جلسه قرارگاه پروژه های عمرانی شهرداری قم، با 
اشاره به بازدید استاندار و مسئولان استانی و شهری از پروژه های اطراف 
حرم مطهر، اظهار داشت: در این بازدید، تملک ۱۶ پلاک ضلع شرقی 

حرم مطهر مورد بررسی قرار گرفت.
وی از بلاتکلیف بودن ۸۰۰۰ میلیارد ریال هزینه کرد شهرداری قم در 
پروژه های هسته مرکزی خبر داد و، ابراز کرد: مقرر شده که بود که از 
اراضی 4۸ هکتاری معوضات و درآمدهایی حاصل و در پروژه ها هزینه 
شود که متأسفانه همچنان بخشی از این اقدام بلاتکلیف مانده ولی 

شهرداری پروژه ها را به سرانجام رسانده است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم در ادامه با اشاره به بازدید 
استاندار قم از پیاده روهای اطراف حرم مطهر، مطرح کرد: استاندار قم 
ضمن تقدیر از اقدامات شهرداری قم در اجرای این پروژه ها، بر آمادگی 
طرح های  دیگر  اجرای  در  شهرداری  همراهی  برای  استان  مدیریت 

پیرامونی حرم مطهر تأکید کرد.
به گفته متین فر، این آمادگی در مجموعه شهرداری قم برای اجرای 
ولی  دارد  وجود  مطهر  حرم  اطراف  پیاده روهای  و  پروژه ها  طرح ها، 
اجرای  حرکت  کندی  سبب  دستگاه ها  و  نهادها  برخی  ملاحظاتی 

طرح های مختلف اطراف حرم مطهر شده است.
 

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم:

انعقاد قرارداد بررسی سازگاری 
۵۳ گونه گیاهی جدید 

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم 
تحقیقات  مرکز  با  گیاهی  گونه  سازگاری ۵۳  بررسی  قرارداد  انعقاد  از 

کشاورزی و منابع طبیعی استان قم خبر داد.
پیام جوادیان در گفت وگویی اظهار کرد: یکی از موضوعات مهم برای 
توسعه فضای سبز پایدار، استفاده از گونه های مقاوم و سازگار با شرایط 
اقلیمی است که به این منظور لازم است طرح های مطالعاتی سازگاری 
گونه های گیاهی مختلف با شرایط اقلیمی شهر قم بررسی شود و در 

صورت سازگاری برای کاشت در فضای سبز مورد استفاده قرار گیرد.
وی افزود: از سالیان گذشته همکاری خوبی با مرکز تحقیقات کشاورزی 
و منابع طبیعی استان آغاز و دو طرح مطالعاتی از سال 9۰ تا سال ۱4۰۰ 
انجام شد. مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری 
بررسی  برای  اولیه  مطالعات  نیز  حاضر  حال  در  کرد:  خاطرنشان  قم 
سازگاری ۵۳ گونه گیاهی انجام شد و رایزنی اولیه در مرکز تحقیقات 
کشاورزی و منابع طبیعی استان انجام شد و تفاهم نامه ای به این منظور 

به امضا رسید تا برای اجرا ابلاغ شود.
جوادیان با بیان اینکه این طرح از اواخر زمستان سال جاری آغاز خواهد 
شد، گفت: در این طرح مطالعاتی که طی یک دوره سه ساله انجام 
خواهد شد، ۵۳ گونه گیاهی در داخل و چند گونه نیز در خارج از کشور 
بررسی می شود و نتایج آن در انتهای طرح جمع بندی و به منظور اجرا 

مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
وی افزود: در بررسی اولیه مشخص شد که این گونه ها با شرایط آب و 
هوایی قم سازگار هستند، اما برای رسیدن به نتیجه نهایی لازم بود که 
بررسی و مطالعه علمی انجام شود تا نتایج این طرح برای استفاده در 

فضای سبز شهر قم و شهرهای هم اقلیم قم مورد استفاده قرار گیرد.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم مطرح کرد :

ساماندهی دکه های یخ با رویکرد 
بهداشتی

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری 
قم گفت: امسال، برخلاف سال های گذشته، شاهد افزایش قیمت یخ 
در ایام پرمصرفی همچون عاشورا، تاسوعا و اربعین نبودیم و قیمت یخ بر 
اساس قیمت مصوب در فصل گرم سال و مناسبت های خاص ثابت بود.

محسن صادقی امینی در گفت و گویی از عملکرد موفق دکه های یخ در 
ایام گرم سال و مناسبت های مذهبی خبر داد و اظهار کرد: در سطح شهر 
قم ۲۵ دکه یخ فعال وجود دارد که با رعایت ضوابط بهداشتی و نظارت 

دقیق مراکز بهداشت مناطق ۱ و ۲، خدمات رسانی کردند.
وی افزود: امسال، برخلاف سال های گذشته، شاهد افزایش قیمت یخ 

در ایام پرمصرفی همچون عاشورا، تاسوعا و اربعین نبودیم.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری 
قم از ثبات قیمت یخ بر اساس قیمت مصوب در فصل گرم و مناسبت های 
خاص خبرداد و خاطرنشان کرد: این موفقیت حاصل همکاری تمامی 
همکاران سازمان میادین و هماهنگی با دستگاه هایی نظیر صمت، جهاد 

کشاورزی و هیئت های مذهبی بوده است.
وی همچنین با اشاره عملکرد سازمان میادین در دپو یخ هیئات مذهبی 
شهر خبرداد و گفت: امسال هیئت های بزرگ توانستند یخ مورد نیاز خود 
را تأمین کرده و در سردخانه های ما دپو کنند و این همکاری نقش مهمی 

در کاهش فشار بر دکه های یخ داشت.
صادقی امینی بیان داشت: جلساتی برای ارتقای مسائل بهداشتی 
دکه های یخ برگزار شده و در تلاشیم تا تعداد این دکه ها و دسترسی به 

آن ها را افزایش دهیم.
 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم:

پیشرفت ۷۰ درصدی پروژه تقاطع 
فردوسی و پیامبر اعظم)ص(

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از پیشرفت ۷۰ درصدی 
پروژه تقاطع غیر همسطح بلوار فردوسی و بلوار پیامبر اعظم )ص( خبر 
داد و اظهار کرد: این پروژه که یکی از مهم ترین طرح های عمرانی در حوزه 
دسترسی های شهری است، با اعتباری بالغ بر ۱۳۰ میلیارد تومان در 
حال اجرا است. مسعود بخشی در گفت وگویی از اجرای ۸۰۰ مترمکعب 
بتن ریزی و اجرای شمع ها خبر داد و افزود: در مجموع، این پروژه شامل 
۱۲۰۰ تن آرماتوربندی و ۱۰ هزار مترمکعب بتن ریزی است که تاکنون 

۲۵۲ حلقه چاه نیز در آن حفر شده است.

ریبرندینگ در میدان جنگ، تروریسم در لباس نو

معاون  قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص(:

 متروی قم سریع تر راه اندازی شود
معاون هماهنگ کننده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( در بازدید از 
پروژه خط A متروی قم گفت: این پروژه باید هرچه سریع تر به بهره برداری 

برسد تا مردم شریف قم از مزایای آن بهره مند شوند.
سازندگی  قرارگاه  هماهنگ کننده  معاون  زمانی،  حاجی  سردار 
در  کلان  پروژه های  از  میدانی  بازدید  چندین  در  خاتم الانبیاء)ص(، 
استان های قم و مرکزی، روند اجرای پروژه های قرارگاه در این دو استان را 
مورد بررسی قرار داد و بر اهمیت رعایت کیفیت، ایمنی و تسریع در اجرای 

این پروژه ها تأکید کرد.
سردار حاجی زمانی و هیئت همراه در جریان این بازدید از پروژه خط 
A مترو قم بازدید کردند. در این بازدید گزارش کاملی از میزان پیشرفت، 

موانع اجرایی و تست های انجام شده ارائه شد.
معاون هماهنگ کننده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( با اشاره به 
نقش حیاتی خطوط مترو در کاهش ترافیک شهری، تصریح کرد: این 
پروژه باید هرچه سریع تر به بهره برداری برسد تا مردم شریف قم از مزایای 

آن بهره مند شوند.
وی مشکل اصلی این پروژه را ضعف در قرارداد اولیه دانست و افزود: 
با وجود تمامی مشکلات، قرارگاه خاتم با تمام ظرفیت خود برای تکمیل 
پروژه تلاش کرده است. پروژه خط A مترو قم که توسط مؤسسه حرا و با 
استفاده از فناوری های کاملًا ایرانی در حال اجراست، از مسجد مقدس 
جمکران آغاز و در محله قلعه کامکار خاتمه می یابد. دپو پارکینگ این پروژه 

نیز با وسعت ۵۰ هکتار بزرگ ترین نوع خود در کشور محسوب می شود.

سردار حاجی زمانی به همراه مهندس زارعی، معاون هماهنگ کننده 
هلدینگ راه و شهرسازی و جمعی از مدیران ارشد از پروژه آماده سازی 

اراضی مسکن ملی پرنیان قم بازدید کردند.
از  قدردانی  با  بازدید،  این  جریان  در  قرارگاه  هماهنگ کننده  معاون 
طراحی  به  ویژه  توجه  خواستار  راه سازه،  مؤسسه  کارکنان  تلاش های 

واحدهای سه خوابه در راستای سیاست های طرح جوانی جمعیت شد.
سردار حاجی زمانی همچنین بر اهمیت اتمام به موقع محوطه سازی 
این پروژه تأکید کرد و گفت: مؤسسه راه سازه باید توان خود را برای تکمیل 

پروژه در زمان معین به کار گیرد.
مهندس زینلی، مدیرعامل مؤسسه و مهندس غفاری، سرپرست کارگاه، 

گزارشی از پیشرفت پروژه و موانع موجود ارائه کردند.

ملی  نهضت  طرح  به  اشاره  با  قم  استاندار 
این طرح در  پروژه های  مسکن اظهار داشت: 
استان باید در موعد مقرر به اتمام برسد و تحویل 

متقاضیان شود.
اکبر بهنام جو روز چهارشنبه در جلسه شورای 
مسکن قم که در محل سایت مسکونی شهید 
گفت:  شد،  برگزار  پردیسان  رئیسی  الله  آیت 
سوی  از  شده  ارائه  بندی  زمان  برنامه  اجرای 
پیمانکاران برای ساخت مسکن با تایید و نظارت 
استان  ساختمان  مهندسی  نظام  سازمان 

عملیاتی شود.
وی احداث ۳۵ واحد مدرسه توسط قرارگاه امام 
حسن مجتبی )ع( و با مدیریت اداره کل نوسازی 
و تجهیز مدارس استان در سایت های نهضت 
ملی مسکن را مورد توجه قرار داد و افزود: همه 
دستگاه های ذیربط در زمینه تامین زیر ساخت ها 
برنامه ریزی لازم را برای تحویل این پروژه ها طبق 

زمان بندی ارائه شده، در دستور کار قرار دهند.
وی با بیان اهتمام مسئولان در برگزار منظم 
جلسات شورای تامین مسکن قم، خاطر نشان 
کرد: همه بخش ها و دستگاه های اجرایی استان 

تا تکمیل پروژه های نهضت ملی مسکن و تحویل 
واحد های مسکونی متقاضیان با تمام توان پای 

کار هستند.
رفع نوتقص باغ موزه دفاع مقدس 

دفاع  موزه  باغ  از  بازدید  ضمن  قم  استاندار   
مقدس بر لزوم رفع نواقص آن تاکید کرد.

مهندس بهنام جو ضمن تاکید بر لزوم پیگیری 
و تخصیص اعتبارات لازم جهت تکمیل این پروژه 
و رفع نواقص آن گفت: باغ موزه دفاع مقدس یک 
فرصت و ظرفیت عالی جهت ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت در بین اقشار مختلف مردم و انتقال 

مفاهیم ارزشی به نسل جوان است.
پروژه  این  مشکلات  به  اشاره  با  قم  استاندار 
نمایشگاهی   داخلی  فضای  تکمیل  عدم  و 
آن،خواستار توجه و تلاش برای تجهیز پروژه در 
راستای افزودن جذابیت های فرهنگی و هنری 
مجموعه شد و افزود تلاش لازم را برای پشتیبانی 

از این فضای فوق العاده مصروف خواهد کرد.
پوشش  تحت  مددجویان  وضعیت  ارتقا  لزوم 
بهزیستی  مهندس بهنام جو همچنین در جلسه 
شورای مشارکت های مردمی استان قم توجه به 

مسائل معیشتی و بهداشت و درمان معلولان را 
اقدامات  بر  و گفت: علاوه  امری مهم دانست 
بزرگ  ظرفیت  از  استفاده  با  دولتی،  حمایتی 
خیرین در این استان می توان اقدامات مناسبی 
برای توسعه خدمات و رفاه عمومی مددجویان 

تحت پوششی بهزیستی انجام داد.
اکبر بهنام جو  با بیان اهمیت حفظ کرامت 
دستگاه های  پوشش  تحت  خانواده های 
مددجویان  توانمندسازی  لزوم  بر  مددرسان، 

تاکید کرد.
وضعیت  ارتقا  لزوم  به  اشاره  با  همچنین  وی 
مددجویان تحت پوشش بهزیستی در استان قم، 
تصریح کرد: باید نیازمندی های این قشر، احصاء 
شود و متناسب با این نیازها اقدامات حمایتی 

لازم در دستور کار قرار گیرد.
استاندار قم با تاکید بر اهمیت سطح درآمد و 
نوع اشتغال خانواده های عضو بهزیستی، ادامه 
داد: حفظ کرامت این افراد مهم است و باید با 
ایجاد بستری مناسب برای توانمندسازی آنان ، 
زمینه ارتقا سطح زندگی مناسب برای افراد ایجاد 

شود.

استاندار قم تاکید کرد:

اتمام پروژه های نهضت ملی مسکن در موعد مقرر

طرح محمدعلی رجبی

توصیه های ایمنی شرکت گاز استان قم به شهروندان گرامی

صرفه جویی در مصرف گاز طبیعی
در بخش خانگی، کمک به تولید

بیشتر و رونق اقتصادی است.


